
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση πρακτικών, σελ. 19043
2. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 19043, 19048, 19049,

19056, 19057

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Τε-

τάρτης 30 Σεπτεµβρίου 2020, σελ. 19045
2. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Εσωτερικών: 
i.   µε θέµα: « Άµεση ενίσχυση για τους Δήµους Θεσσαλίας

που επλήγησαν από τον «Ιανό»», σελ. 19043
ii. µε θέµα «Ανάγκη άµεσης ενίσχυσης της Δηµοτικής Επι-

χείρησης  Ύδρευσης Αποχέτευσης (ΔΕΥΑ) Ηρακλείου µε µό-
νιµο προσωπικό», σελ. 19045

iii. µε θέµα: «Εξαιρετικά επείγουσα η αντιπληµµυρική θω-
ράκιση στις περιοχές των Αθικίων, Αλαµάνου και Αγίου
Ιωάννη που επλήγησαν από την πυρκαγιά της 22ης Ιουλίου
2020», σελ. 19047

β) Προς τον Υπουργό Υγείας:
i. µε θέµα: «Επιτακτική ανάγκη η στελέχωση του Γενικού

Νοσοκοµείου Ρόδου», σελ.  19048
ii.  µε θέµα: «Ανάγκη άµεσης προµήθειας µοριακού ανα-

λυτή για τον SARS-COV2 στο Αχιλλοπούλειο Νοσοκοµείο
Βόλου», σελ. 19050

iii.  µε θέµα: «Μέτρα προστασίας κατά του κορωνοϊού»,
σελ. 19052

iv. µε θέµα: «Τη σοβαρή υποστελέχωση του Γενικού Νοσο-
κοµείου Ρεθύµνου Κρήτης», σελ. 19055

v.   µε θέµα: «Αττικό: Σταµατήστε τη µετατροπή των νοσο-
κοµείων αναφοράς σε κέντρα διασποράς του ιού», σελ.
19057

vi. µε θέµα: «Απαγόρευση συναυλιών, συνέχιση θεατρικών
παραστάσεων: Η καταστολή των νέων γνώµονας των επιλο-
γών της Κυβέρνησης για τον Κορωνοϊό», σελ. 19059

γ) Προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών µε θέµα
«Οι πολίτες σε Σιθωνία και Ολυµπιάδα αισθάνονται αθωράκι-
στοι µετά από τις περσινές πληµµύρες», σελ. 19060

δ) Προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων: 
i. µε θέµα: «Εισιτήριο στον Κήπο Διοµήδους σηµαίνει απο-

κλεισµός κατοίκων της Δυτικής Αθήνας στο πράσινο, την
αναψυχή και τον καθαρό αέρα», σελ. 19062

ii.   µε θέµα: « Άµεση αποκατάσταση των αδικηθέντων/
εισών εκπαιδευτικών», σελ. 19063

iii. µε θέµα: «Την τραγική κατάσταση που έχει δηµιουργη-
θεί κατά τον τρίτο χρόνο εφαρµογής της δίχρονης υποχρε-
ωτικής φοίτησης στα νηπιαγωγεία», σελ. 19065

iv. µε θέµα: «Κρούσµα κορωνοϊού στο 2ο Γυµνάσιο Πε-
τρούπολης: Η κυβερνητική ολιγωρία οδηγεί σε κοινωνική
αναταραχή», σελ. 19067

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
Κατάθεση Εκθέσεων Διαρκούς Επιτροπής:
Η Διαρκής Επιτροπή Εθνικής  Άµυνας και Εξωτερικών Υπο-

θέσεων καταθέτει τις εκθέσεις της στα σχέδια νόµου του
Υπουργείου Εθνικής  Άµυνας: 

1. «Κύρωση της Συµφωνίας Απόκτησης και Αµοιβαίας Εξυ-
πηρέτησης (Εφαρµοστική Διευθέτηση) µεταξύ του Υπουρ-

γείου  Άµυνας των Ηνωµένων Πολιτειών εκπροσωπούµενου
από την Υπηρεσία Αµύνης Διοικητικής Μέριµνας-Ενέργειας
και του Υπουργείου Εθνικής  Άµυνας της Ελληνικής Δηµο-
κρατίας εκπροσωπούµενου από την Ελληνική Πολεµική Αε-
ροπορία σχετικά µε τον αµοιβαίο εφοδιασµό καυσίµων», σελ.
19047

2. «Κύρωση της Συµφωνίας Απόκτησης και Αµοιβαίας Εξυ-
πηρέτησης (Εφαρµοστική Διευθέτηση) µεταξύ του Υπουρ-
γείου  Άµυνας των Ηνωµένων Πολιτειών εκπροσωπούµενου
από την Υπηρεσία Αµύνης Διοικητικής Μέριµνας-Ενέργειες
και του Υπουργείου Εθνικής  Άµυνας της Ελληνικής Δηµο-
κρατίας εκπροσωπούµενου από το Ελληνικό Πολεµικό Ναυ-
τικό σχετικά µε τον αµοιβαίο εφοδιασµό καυσίµων», σελ.
19047

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΑΒΔΕΛΑΣ Α., σελ. 19043 - 19057
ΣΑΚΟΡΑΦΑ Σ., σελ. 19057 - 19069

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΒΔΕΛΑΣ Α. , σελ. 19043, 19048, 19049, 19056
ΣΑΚΟΡΑΦΑ Σ. , σελ. 19057

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΠΑΤΖΙΔΗ Μ. , σελ. 19063, 19064
ΑΡΣΕΝΗΣ Κ. , σελ. 19058, 19059, 19060, 

19062, 19063, 19067, 
19068

ΔΕΛΗΣ Ι. , σελ. 19065, 19066
ΔΙΓΑΛΑΚΗΣ Β. , σελ. 19062, 19063
ΖΑΧΑΡΑΚΗ Σ. , σελ. 19063, 19064, 19065, 

19066, 19067, 19068
ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ Ν. , σελ. 19045, 19046
ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ Π. , σελ. 19043, 19044, 19046, 

19047, 19048
ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ Κ. του ΑΧ., 

σελ. 19060, 19062
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 19052, 19053
ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ Β. , σελ. 19049, 19050, 19051, 

19052, 19053, 19054, 
19055, 19057, 19058, 
19059, 19060

ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 19048, 19049
ΛΙΑΚΟΥΛΗ Ε. , σελ. 19043, 19044
ΜΑΛΑΜΑ Κ. , σελ. 19060, 19061
ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 19050, 19051, 19052
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 19055, 19056, 19057
ΨΥΧΟΓΙΟΣ Γ. , σελ. 19047

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΣΙΔ’

Δευτέρα 28 Σεπτεµβρίου 2020 (απόγευµα)



Αθήνα, σήµερα στις 28 Σεπτεµβρίου 2020, ηµέρα Δευτέρα και
ώρα 20.05’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Ζ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΑΒΔΕΛΑ.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Απόστολος Αβδελάς): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 28-9-2020
εξουσιοδότηση του Σώµατος, επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΣΙΓ’ συνεδριάσεώς του, της Δευτέρας
28 Σεπτεµβρίου 2020 (πρωί), σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύ-
νολο του σχεδίου νόµου: «Επείγουσες ρυθµίσεις για την αντιµε-
τώπιση των καταστροφικών συνεπειών από την πορεία του
µεσογειακού κυκλώνα «Ιανός», περαιτέρω µέτρα για την αντιµε-
τώπιση των συνεχιζόµενων συνεπειών της πανδηµίας του κορω-
νοϊού COVID-19 και άλλες κατεπείγουσες διατάξεις»)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση
των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Έχω την τιµή να ανακοινώσω ότι, κατόπιν συνεννοήσεως, θα
συζητηθούν όλες οι επίκαιρες ερωτήσεις εκτός από δύο, οι
οποίες είναι οι εξής:

Η πρώτη µε αριθµό 1043/16-9-2020 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Β’ Πειραιώς του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς κ. Ιωάννη Ραγκούση προς τον Υπουργό Επικρα-
τείας, µε θέµα: «Απόδοση ευθυνών τώρα για το νέο κρούσµα
κυβερνητικής ανικανότητας και διασπάθισης δηµοσίου χρήµατος
για τις άχρηστες «µάσκες» στα σχολεία» και η ένατη µε αριθµό
1062/21-9-2020 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βου-
λευτή Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς κ. Ιωάννη Μουζάλα προς τον Υπουργό
Μετανάστευσης και Ασύλου, µε θέµα: «Μισαλλόδοξες προτάσεις
για δηµιουργία κλειστών δοµών για µετανάστες, πρόσφυγες και
αιτούντες άσυλο σε ξερονήσια».

Προχωρούµε αµέσως στη συζήτηση της δεύτερης µε αριθµό
1050/21-9-2020 επίκαιρης ερώτησης πρώτου κύκλου της Βου-
λευτού Λάρισας της Κινήµατος Αλλαγής κ. Ευαγγελίας Λιακούλη
προς τον Υπουργό Εσωτερικών µε θέµα: «Άµεση ενίσχυση για
τους Δήµους Θεσσαλίας που επλήγησαν από τον «Ιανό»».

Κυρία Λιακούλη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, γνωρίζετε καλά την κατάσταση, όπως έχει δια-

µορφωθεί, συµµετείχαµε σε µια κοινή σύσκεψη µε τον κύριο Υφυ-
πουργό Εσωτερικών, τον κ. Λιβάνιο, στα Φάρσαλα. Είναι αλήθεια
ότι δεν µας καταδέχθηκε εκεί ο Πρωθυπουργός της χώρας,

όπως, επίσης, και ο Πρόεδρος της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης,
αντίθετα µε την Πρόεδρο του Κινήµατος Αλλαγής, που τα Φάρ-
σαλα υπήρχαν στο δικό της χάρτη.

Εµείς, βέβαια, θέλουµε, κύριε Υπουργέ, να υπάρχει στον δικό
σας χάρτη, στον χάρτη του δικού σας Υπουργείου. Ξέρετε ότι η
αγωνία είναι τεράστια. Δεν είναι η ώρα για να αποδοθούν οι ευ-
θύνες, το έχουµε πει σε χίλιους τόνους. Δεν θα κουνήσουµε
εµείς σε κανέναν το δάχτυλο ούτε θα ζητήσουµε τώρα την από-
δοση των ευθυνών. Εισαγγελέας της Καρδίτσας, βέβαια, έχει
επέµβει στο ζήτηµα, προκειµένου να δει τι ακριβώς συµβαίνει και
αν υπάρχουν ευθύνες, διότι, πέραν όλων των υπολοίπων, όσων
βραχυπρόθεσµα και µακροπρόθεσµα συζητάµε, δεν ξεχνάµε
ποτέ ότι έχουµε την απώλεια τεσσάρων συνανθρώπων µας, θρη-
νούµε τέσσερις απώλειες ανθρώπων και αυτό είναι το πιο σηµαν-
τικό που πάθαµε, δυστυχώς, από τον «Ιανό», κατά τη δικιά µας
αντίληψη.

Κύριε Υπουργέ, οι δήµοι είναι µε κοµµένη την ανάσα. Η κατά-
σταση και λόγω COVID ξέρετε πολύ καλά πως έχει διαµορφωθεί:
κεντρικούς πόρους, ειδικό πρόγραµµα, ειδική χρηµατοδότηση,
υποδοµές διαλυµένες -το γνωρίζετε πολύ καλά- οδοποιία, το ίδιο.
Έκτακτα µέτρα ενίσχυσης από το Υπουργείο ακούνε µεν, βλέπουν
και τα οριζόντια µέτρα που ανακοινώθηκαν από την Κυβέρνηση,
αλλά αυτά -αν µου επιτρέπετε, κύριε Υπουργέ,- γι’ αυτούς που πα-
ροικούν την Ιερουσαλήµ γνωρίζουν πολύ καλά ότι δεν είναι µέτρα
επαρκή για τις δοµές των δήµων προκειµένου να τις στηρίξουν και
παραπέρα οι δήµοι να στηρίξουν τους κατοίκους των περιοχών
που έχουν πληγεί ανεπανόρθωτα. Ειδικά για τα Φάρσαλα και για
την Καρδίτσα και για τις περιοχές της Μαγνησίας γνωρίζετε πολύ
καλά ότι έχουµε να κάνουµε µε φτωχούς δήµους που δεν έχουν
πόρους, δυστυχώς, και περιµένουν πραγµατικά µε κοµµένη την
ανάσα να δουν ποιο είναι το ειδικό σχέδιο του Υπουργείου Εσω-
τερικών για το τώρα, το σήµερα, αλλά και για την επόµενη µέρα,
διότι, όπως αντιλαµβάνεστε, χωρίς ολοκληρωµένο σχέδιο ανασυγ-
κρότησης δεν υπάρχει περίπτωση να υπάρξει επόµενη µέρα σε οι-
κισµούς και πόλεις που είναι σκεπασµένες µε τη λάσπη µέχρι το
γόνατο. Και επειδή έτσι έχει η κατάσταση, αντιλαµβάνεστε ότι γο-
νατογραφήµατα δεν µπορεί να σηκώσει.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κυρία Λια-

κούλη.
Θα απαντήσει ο Υπουργός Εσωτερικών κ. Παναγιώτης Θεο-

δωρικάκος.
Κύριε Υπουργέ, καλή εβδοµάδα. Έχετε τον λόγο για τρία

λεπτά.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ (Υπουργός Εσωτερικών):

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

Θ’ ΑΝΑΘΕΩΡΗΤΙΚΗ ΒΟΥΛΗ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Α’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΣΙΔ’
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Επιτρέψτε µου, πριν µπω στην ουσία της ερώτησης και στην
ουσία της δικής µου απάντησης, -δεν το θεωρώ τυπικό, το
θεωρώ απόλυτη ανθρώπινη υποχρέωση- να εκφράσω ξανά τα
συλλυπητήριά µου στους συγγενείς, στις οικογένειες, στα οικεία
πρόσωπα των ανθρώπων που έχασαν τη ζωή τους σε αυτή την
τραγωδία εξαιτίας του πολύ έντονου φυσικού φαινοµένου. 

Από την πρώτη στιγµή, όπως γνωρίζετε, κυρία συνάδελφε, που
εκτυλίχθηκε αυτό το φυσικό φαινόµενο η πολιτεία, το κράτος
υπήρξαν παρόντες στην προειδοποίηση των ανθρώπων, στις πα-
ρεµβάσεις κατά τη διάρκεια του φαινοµένου και στη διάσωση εκα-
τοντάδων συνανθρώπων µας, καθώς και στη µάχη για την αντιµε-
τώπιση των βαθιών πληγών που ανοίχτηκαν από τη θεοµηνία.

Ξέρετε ότι µέσα στο πρώτο εικοσιτετράωρο µετέβη εκεί κυ-
βερνητικό κλιµάκιο µε εντολή του Πρωθυπουργού Κυριάκου Μη-
τσοτάκη. Σε αυτό συµµετείχε το Υπουργείο Εσωτερικών διά του
Υφυπουργού κ. Λιβάνιου. Έγινε η πρώτη καταγραφή και οι πρώ-
τες ανακοινώσεις και την αµέσως επόµενη ηµέρα από το Υπουρ-
γείο Εσωτερικών, µέσα σε διάστηµα είκοσι τεσσάρων ωρών,
υπεγράφησαν αποφάσεις -και έγιναν άµεσα εκτελεστές- οικονο-
µικής ενίσχυσης των δήµων που επλήγησαν, 37.000.000 ευρώ,
στα οποία περιλαµβάνεται και ένα ποσό που αφορά τις τρεις πε-
ριφέρειες που επλήγησαν.

Γνωρίζετε, επίσης, ότι τη Δευτέρα µετέβη ο Πρωθυπουργός
της χώρας Κυριάκος Μητσοτάκης, επικεφαλής νέου κυβερνητι-
κού κλιµακίου, στο οποίο µετείχε και ο Υπουργός Εσωτερικών, ο
Υπουργός Υποδοµών, ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης, Υφυ-
πουργοί και µια σειρά από στελέχη του κρατικού µηχανισµού.
Πέσαµε από πάνω σε έναν πολύ δύσκολο και σκληρό αγώνα για
να αντιµετωπιστεί µια κατάσταση η οποία είναι πραγµατικά πρω-
τόγνωρη, γιατί είναι πρωτοφανής η καταστροφή που έχει συµβεί
στη Θεσσαλία, σε µια σειρά περιοχών της Θεσσαλίας.

Άρα, το πρώτο µέτρο, που αφορά την παροχή της πρώτης στή-
ριξης, για να περάσουν οι πρώτες ηµέρες και των πρώτων χρηµά-
των ως 6.000 ευρώ για την αποκατάσταση των οικοσκευών, είναι
σε εξέλιξη. Τα χρήµατα, όµως, έχουν δοθεί στην τοπική αυτοδιοί-
κηση, τα χρήµατα έχουν δοθεί στους δήµους και είναι ευθύνη των
δήµων να πράξουν ό,τι χρειάζεται, προκειµένου να πάνε γρήγορα
αυτά τα χρήµατα στους πολίτες. Αυτό είναι το πρώτο. 

Δεύτερον, έχω ξεκαθαρίσει στη σύσκεψη που έγινε υπό τον
Πρωθυπουργό εκείνη την ηµέρα στους κοινωνικούς και επαγγελ-
µατικούς φορείς, ότι το Υπουργείο Εσωτερικών παρατείνει για
όλους τους δήµους, που έχουν πληγεί, τις προσκλήσεις, προκει-
µένου να µπορέσουν να συµµετέχουν στα έργα του προγράµµα-
τος «ΑΝΤΩΝΗΣ ΤΡΙΤΣΗΣ» και κατ’ εξαίρεση οι συγκεκριµένοι
δήµοι που επλήγησαν, για τα έργα τα οποία έχουν µελετήσει και
προετοιµάσει θα τύχουν έγκρισης αµέσως.

Μου δίνετε σήµερα -και µε αυτό να ολοκληρώσω την πρώτη µου
τοποθέτηση, κύριε Πρόεδρε- τη δυνατότητα να ανακοινώσω ότι
για τους είκοσι συγκεκριµένους δήµους, που επλήγησαν, θα δοθεί
παράταση για τη διαδικασία δήλωσης των περίφηµων αδήλωτων
τετραγωνικών µέτρων, η οποία λήγει σε τρεις µέρες, στις 30 Σε-
πτεµβρίου. Για τους συγκεκριµένους δήµους θα δοθεί παράταση,
διότι αντιλαµβανόµαστε ότι υπάρχουν νοικοκυριά, υπάρχουν πο-
λίτες οι οποίοι θα είχαν προγραµµατίσει να ολοκληρώσουν αυτή
τη διαδικασία αυτό το τριήµερο, αλλά έτσι όπως είναι τα δεδοµένα
στην περιοχή έχει καταστεί εξαιρετικά δύσκολο. Άρα θα τους δι-
ευκολύνουµε, σε κάθε περίπτωση, και αναµένουµε από την περι-
φέρεια και τις αυτοδιοικήσεις να οργανώσουν ένα συνολικό
πρόγραµµα παρέµβασης που θα ξαναφέρει την περιοχή στην κα-
νονικότητα και στην άµεση αναπτυξιακή προοπτική, το οποίο το
Υπουργείο Εσωτερικών θα το στηρίξει.

Τέλος, η Κυβέρνηση έχει πάρει και έχει εξαγγείλει συνολικά
µέτρα για την περιοχή, τα οποία διευκολύνουν πάρα πολύ τους
πολίτες σε ό,τι αφορά τις υποχρεώσεις τους τις φορολογικές και
τις ασφαλιστικές, τα οποία έχει επαναλάβει σήµερα ο Κυβερνη-
τικός Εκπρόσωπος κ. Πέτσας και συνεπώς δεν χρειάζεται να τα
αναφέρω και εγώ. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Υπουργέ.
Η κ. Λιακούλη έχει τον λόγο για τρία λεπτά.

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, ποιος µπορεί να διαφωνήσει, κάποιος µικρό-

ψυχος µόνο µε στείρα αντιπολιτευτική διάθεση, ότι τα ανακου-
φιστικά µέτρα είναι κατ’ αρχάς απολύτως απαραίτητα και ορθά
λαµβάνονται από τη δική σας Κυβέρνηση ή -νοµίζω- από οποι-
αδήποτε κυβέρνηση. Υπάρχει, όµως, µία διαφορά. Τα µέτρα τα
οποία έχετε λάβει και σήµερα επαναλάβατε, κύριε Υπουργέ, είναι
µέτρα πρώτης ανάγκης, όπως λέγονται, ανακουφιστικά µέτρα.
Μέτρα αντιµετώπισης της άµεσης ανάγκης. Να µην κοιµάται η
οικογένεια στο τρακτέρ -αυτό είναι υπαρκτό γεγονός- και να
πάνε σε σπίτι ή σε ένα αντίσκηνο ή ο δήµος να µοιράσει το φα-
γητό στις εκατοντάδες οικογένειες της Καρδίτσας και των Φαρ-
σάλων. Να, ακόµα κάποια γεγονότα που µπορώ να σας
µεταφέρω, ιδίοις όµµασι αυτά. 

Η αγωνία, όµως, η µεγάλη είναι ότι ο συντονισµός του σχεδίου
του οργανωµένου που αναφέρατε και εσείς στον επίλογό σας,
βρίσκεται ακριβώς εκεί, δηλαδή στο πώς θα γίνει. Δώσατε αυτά
τα εκατοµµύρια, όπως επίσης και τα ανακουφιστικά µέτρα, αλλά
εδώ που τα λέµε -και µπαίνω στον πειρασµό να το κάνω το σχό-
λιο- αν δεν κάνατε αναστολή των ασφαλιστικών και των φορολο-
γικών θα βρισκόταν κανένας να σας πληρώσει; Μέχρι τον λαιµό
στη λάσπη είναι, τι να λέµε τώρα; Για να µπορούµε να είµαστε
και ρεαλιστές. Άρα κάνατε αυτό που αναµενόµενα η ίδια η ζωή
θα έφερνε ως εξέλιξη. Κανείς δεν µπορεί να πληρώσει σε τέτοιες
συνθήκες, όπου ολοσχερώς έχει καταστραφεί σε όλα τα επί-
πεδα. Δεν υπάρχει ζωή. 

Πάµε παρακάτω, όµως, στον µακροπρόθεσµο σχεδιασµό.
Εγώ, κύριε Υπουργέ, δεν είχα κανένα κόµπλεξ να µη συµµετάσχω
στη συνάντηση των κυβερνητικών. Ήρθε ο κ. Λιβάνιος και εγώ
πήγα εκεί παρ’ ότι δεν κλήθηκα από κανέναν, γιατί ρωτήθηκαν
και στη Βουλή ποιος κλήθηκε, πού, κ.λπ.. Θεωρώ ότι πρέπει να
ακούω. Τα πάντα πρέπει να ακούω για να µπορώ να µιλάω. Αλ-
λιώς, ίσως δεν µιλώ σωστά. Συνεπώς παρακολούθησα όλα όσα
ειπώθηκαν, χωρίς να δω τίποτα που να αφορά την επόµενη µέρα.
Η επόµενη µέρα, κύριε Υπουργέ, δεν έχει σχεδιαστεί και σας το
λέω απολύτως καλοπροαίρετα και απολύτως ειλικρινά. Δώσαµε
-λέτε- εκατοµµύρια. Ποια εκατοµµύρια; Να αντιµετωπισθεί τι; Η
οδοποιία να αντιµετωπισθεί, οι πρώτες ανάγκες να αντιµετωπι-
σθούν, το χάος να αντιµετωπισθεί; Μια µατιά να ρίξετε θα δείτε,
αλλά νοµίζω ότι σας έχουν µεταφερθεί και ο ίδιος τα έχετε δει
κ.ο.κ.. Η ΚΕΔΕ και η ΕΝΠΕ, τα όργανα που εκπροσωπούν τους
δήµους σε όλη τη χώρα και που πρέπει να έχουν τον προγραµ-
µατικό σχεδιασµό και τον προγραµµατικό λόγο, δεν πρέπει να
διαβουλευτούν µαζί σας µε πρωτοβουλία δική σας από το
Υπουργείο Εσωτερικών, προκειµένου να δείτε πώς θα γίνει το
πρόγραµµα ανασυγκρότησης της υπαίθρου; Απλό πράγµα είναι; 

Ξέρετε, προχθές στον Παλαµά περπατούσα και υπήρχαν
νεκρά πρόβατα γύρω-γύρω. Δίπλα στα πόδια µου! Τα ακουµ-
πούσε κανείς! Φρεάτια γεµάτα, υπόγεια γεµάτα; Φρίκη! Μεταα-
ποκαλυπτική εικόνα ήταν αυτό που ζήσαµε και σας το λέω µε το
χέρι στην καρδιά, γιατί φαντάζοµαι ότι έχετε αντιληφθεί πως
αυτή την ερώτηση δεν την έκανα για να ασκήσω αντιπολίτευση
σε σας ή στην Κυβέρνηση. Με ενδιαφέρει πάρα πολύ, αν υπάρχει
ο ελάχιστος σχεδιασµός στο νου κάποιου -ψάχνω να βρω ποι-
ανού νου- και αν έχει αποµείνει τίποτα σε κανέναν για να σκέφτε-
ται την επόµενη µέρα.

Κύριε Υπουργέ, η γνώµη µου και τελειώνω µε αυτό και η πολι-
τική µου θέση και η θέση του Κινήµατος Αλλαγής είναι ότι έχετε
την ευθύνη -το Υπουργείο σας- να κάνετε ακριβώς αυτή την ορ-
γάνωση, ακριβώς αυτόν τον προγραµµατισµό, να καλέσετε τους
εταίρους σε διαβούλευση και να εκπονήσετε το πρόγραµµα δρά-
σης για την πραγµατική ανασύνθεση και ανασυγκρότηση της
υπαίθρου, της οικονοµίας, της κοινωνίας και της ίδιας της πόλης.
Πόλη δεν υπάρχει. Πόλεις δεν υπάρχουν. Είναι ατέλειωτη λάσπη
µε κάποιες πέτρες οι οποίες, πού και πού δίνουν την αίσθηση ότι
εκεί υπήρχαν σπίτια. 

Μετά από αυτά, λοιπόν, καταλαβαίνετε πόσο κοµβικός είναι ο
ρόλος ενός πραγµατικού προγραµµατισµού.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κυρία Λιακούλη.

19044 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Ο κύριος Υπουργός έχει τον λόγο για τρία λεπτά για να δευτε-
ρολογήσει. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Σε
αυτή τη χώρα -λυπάµαι που το λέω, αλλά αυτή είναι η πραγµατι-
κότητα- το συνηθισµένο φαινόµενο, κυρία συνάδελφε, ύστερα
από τέτοιες καταστροφές είναι ότι αυτό που ονοµάζουµε η
πρώτη ανακούφιση και όχι στήριξη των ανθρώπων, συνήθως έρ-
χεται ύστερα από µερικούς µήνες. Αυτή είναι η αλήθεια.

Επειδή γεννήθηκα, µεγάλωσα, εργάστηκα τριάντα πέντε χρόνια
σε αυτή τη χώρα και βρέθηκα αντιµέτωπος και εγώ προσωπικά µε
καταστροφές και πιστεύω ότι έχω την κοινή λογική και τον µέσο
νου, έχω βιώσει αυτό. Όταν ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσο-
τάκης µου ανέθεσε την ευθύνη αυτού του Υπουργείου, σκέφθηκα
ότι σε τέτοιες στιγµές θα ήθελα να κάνω ό,τι γίνεται καλύτερο, για
µην έχουν για µένα οι άνθρωποι την άποψη που είχα εγώ κάποτε
για διάφορους Υπουργούς σε αντίστοιχα τέτοια γεγονότα. Το
πρώτο µας βάρος, µε εντολή του Πρωθυπουργού, αλλά και µε τη
δουλειά όλων µας -Υπουργών, Υφυπουργών, γενικών γραµµα-
τέων, των πάντων- είναι να στηρίξουµε τους ανθρώπους κατ’
αρχάς να συνέλθουν στοιχειωδώς και να επανέλθουν σε µία στοι-
χειώδη κανονικότητα, γιατί πράγµατι η καταστροφή είναι απί-
στευτη. Δεν υπάρχουν λόγια για να το περιγράψει κανείς αυτό.
Αλλά είµαστε εκεί και πρέπει να ολοκληρώσουµε, όσο γίνεται πιο
γρήγορα και καλύτερα αυτή τη δουλειά, σε συνεργασία µε τους
δήµους και την περιφέρεια. Και σε αυτό εµπλέκεται µία σειρά
Υπουργείων και όχι µόνο το Υπουργείο Εσωτερικών το οποίο επι-
µένω ότι σε είκοσι τέσσερις ώρες ανταποκρίθηκε σε αυτό που συ-
νήθως ήθελε πολλές εβδοµάδες για να συµβεί.

Πάµε στην επόµενη ηµέρα. Κατ’ αρχάς στην επόµενη µέρα
λόγο πρέπει να έχουν όλοι. Λόγο πρέπει να έχει η Κυβέρνηση,
λόγο πρέπει να έχει η Αντιπολίτευση και αποφάσεις, σχέδιο και
γραµµή πρέπει κυρίως να χαράξει η αυτοδιοίκηση, η περιφέρεια
και οι δήµοι. Εκείνοι έχουν την ευθύνη ενός συνολικού σχεδια-
σµού για την περιοχή. Εµείς έχουµε την ευθύνη να τους υποστη-
ρίξουµε και να συντονίσουµε δράσεις που θα στηρίζουν αυτό το
σχέδιο και σε αυτό το σηµείο και σε αυτό το επίπεδο, όσον
αφορά την ευθύνη που αντιστοιχεί στο Υπουργείο Εσωτερικών,
θα διαπιστώσετε ότι µε την ίδια ζέση και το ίδιο ενδιαφέρον που
εκδηλώσαµε από την πρώτη στιγµή αυτής της καταστροφής, θα
συνεχίσουµε, για να βοηθήσουµε τους ανθρώπους να ξαναανα-
πτύξουν την οικονοµική τους δραστηριότητα, να ξαναφτιάξουν
τα σπίτια τους, να µαζέψουν τις πληγές και να ξαναβρούν τον
δρόµο που τους αξίζει. Και επαναλαµβάνω ότι σε αυτόν τον
δρόµο είναι καλοδεχούµενες όλες οι προτάσεις και οι σκέψεις.
Για µένα δεν υπάρχει Κυβέρνηση και Αντιπολίτευση σε αυτές τις
περιπτώσεις, υπάρχουν άνθρωποι οι οποίοι θέλουν να βοηθή-
σουν και ασφαλώς υπάρχει ευθύνη της Κυβέρνησης για να υλο-
ποιήσει αυτά που πρέπει να υλοποιήσει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πάρα
πολύ και για την τήρηση του χρόνου.

Πριν συνεχίσουµε επιτρέψτε µου πρώτα να ανακοινώσω στο
Σώµα το δελτίο επικαίρων ερωτήσεων της Τετάρτης 30 Σεπτεµ-
βρίου 2020.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 1072/22-9-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Α’ Πειραιώς της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κωνσταντίνου Κα-
τσαφάδου προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Μέτρα
Στήριξης για τις Επιχειρήσεις - Εργαζόµενους, Πόρου και Γαλατά
(Τροιζηνίας)».

2. Η µε αριθµό 1089/28-9-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Μαγνησίας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Αλέξανδρου Μεϊκόπουλου προς τον Υπουργό Υποδοµών και Με-
ταφορών, µε θέµα: «Άµεση αποκατάσταση των εκτεταµένων ζη-
µιών στις υποδοµές του Δήµου Αλµυρού».

3. Η µε αριθµό 1071/22-9-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β1’ Βόρειου Τοµέα Αθηνών του Κινήµατος Αλλαγής κ. Αν-
δρέα Λοβέρδου προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης, µε θέµα: «Ο
στόχος της συνεπιµέλειας των τέκνων».

4. Η µε αριθµό 1070/21-9-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βου-

λευτή Σερρών της Ελληνικής Λύσης κ. Κωνσταντίνου Μπούµπα
προς τον Υπουργό Μετανάστευσης και Ασύλου, µε θέµα:
«Ίδρυση Δοµής Φιλοξενίας λαθροµεταναστών στο Μαυροβούνι
(Καρά Τεπέ), της Λέσβου µε όρους πληµµελείς, από περιβαλλον-
τολογική άποψη και από άποψη Ασφάλειας».

5. Η µε αριθµό 1078/27-9-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηρακλείου του ΜέΡΑ25 κ. Γεώργιου Λογιάδη προς τον
Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Δυσλειτουργίες στο δηµόσιο σύ-
στηµα παροχής υπηρεσιών ψυχικής υγείας στην ανατολική
Κρήτη κατά το πρώτο έτος διακυβέρνησης της Νέας Δηµοκρα-
τίας.

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1090/28-9-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Πειραιώς του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς
κ. Ιωάννη Ραγκούση προς τον Υπουργό Επικρατείας, µε θέµα:
«Απόδοση ευθυνών τώρα για το νέο κρούσµα κυβερνητικής ανι-
κανότητας και διασπάθισης δηµοσίου χρήµατος για τις άχρηστες
«µάσκες» στα σχολεία».

2. Η µε αριθµό 1077/25-9-2020 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Λάρισας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Ευαγγελίας Λιακούλη
προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα:
«Άµεση ενίσχυση των αγροτών της Θεσσαλίας που επλήγησαν
από τον “Ιανό”».

3. Η µε αριθµό 1081/28-9-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηλείας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Μιχάλη Κατρίνη προς
τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Αναποτελεσµατικό το πρό-
γραµµα “Γέφυρα” για τους αδύναµους δανειολήπτες».

ΑΝΑΦΟΡΕΣ - ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 6896/28-5-2020 ερώτηση του Βουλευτή Β3’ Νό-
τιου Τοµέα Αθηνών του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς
κ. Ιωάννη Μπαλάφα προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας, µε θέµα: «Ολοκλήρωση διαδικασιών παραχώρησης του
πάρκου Ελευθερίου Βενιζέλου (Ασύρµατος) Αγίου Δηµητρίου Ατ-
τικής, στον Δήµο Αγίου Δηµητρίου». 

2. Η µε αριθµό 8395/21-7-2020 ερώτηση του Βουλευτή Αργο-
λίδας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Ανδρέα Πουλά προς τον
Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Προγραµµατισµός για τον αντιγρι-
πικό εµβολιασµό του πληθυσµού».

Συνεχίζουµε τη συζήτηση των σηµερινών επικαίρων ερωτή-
σεων.

Θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 1045/17-9-2020 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Συνα-
σπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Νικολάου Ηγουµενίδη
προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα «Ανάγκη άµεσης ενί-
σχυσης της Δηµοτικής Επιχείρησης Ύδρευσης Αποχέτευσης
(ΔΕΥΑ) Ηρακλείου µε µόνιµο προσωπικό».

Ο κ. Ηγουµενίδης έχει τον λόγο για δύο λεπτά και παρακαλώ
πολύ να τηρηθούν.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η ΔΕΥΑ Ηρακλείου διπλασίασε µε τη διοικη-

τική ανασυγκρότηση της χώρας την περιοχή της αρµοδιότητάς
της και αναφέροµαι στα ευρύτερα γνωστά σχέδια στον κόσµο
«ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» και «ΚΑΠΟΔΙΣΤΡΙΑΣ». Ωστόσο, παρά τον διπλα-
σιασµό της περιοχής µε νοµοθετηµένη την απαγόρευση των
προσλήψεων έφθασε σε µία πραγµατικά, κατά τη γνώµη µου,
τραγική µείωση του προσωπικού. 

Το 2010 η ΔΕΥΑ Ηρακλείου είχε διακόσια τριάντα άτοµα, ενώ
σήµερα υπηρετούν εκατόν είκοσι εννέα. Οι τρεις από αυτούς
είναι µε συµβάσεις ορισµένου χρόνου από τον ΟΑΕΔ και ο µέσος
όρος ηλικίας του προσωπικού της ΔΕΥΑ είναι πενήντα πέντε χρό-
νια. Από τους εκατόν είκοσι έξι που είναι µε συµβάσεις αορίστου
χρόνου, οι δεκαεννέα είναι υπό συνταξιοδότηση και παραµένουν
στην υπηρεσία, µόνο µόνο γιατί η αποχώρησή τους -που θα µπο-
ρούσε να γίνει και αύριο το πρωί- θα σηµάνει την κατάρρευση
ουσιαστικά της λειτουργίας της υπηρεσίας. 

Υπάρχουν είκοσι τρία άτοµα που εδώ και µία διετία έχει δρο-
µολογηθεί η πρόσληψή τους και ωστόσο δεν έχει προχωρήσει.
Αυτό είναι ένα θέµα που κρατάω.
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Το δεύτερο δεν αφορά µόνο τη ΔΕΥΑ Ηρακλείου, αλλά σαν
νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου οι ΔΕΥΑ δεν εντάσσονται
στους φορείς της γενικής κυβέρνησης, δεν διαθέτουν ψηφιακό
οργανόγραµµα -µε ό,τι αυτό συνεπάγεται- και δεν µπορούν να
συµπεριληφθούν στα προγράµµατα κινητικότητας. 

Οι ερωτήσεις µου, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, είναι τι γίνεται κατ’
αρχάς µε τους είκοσι τρεις που περιµένουν δύο χρόνια τώρα τον
διορισµό τους.

Δεύτερον, τι γίνεται µε την κάλυψη των κενών θέσεων; Δη-
λαδή, υπηρετούν εκατόν είκοσι έξι. Ακόµα και οι είκοσι τρεις να
προσληφθούν, δεν καλύπτουν. Δεν φτάνουµε στους διακόσιους
τριάντα. Έτσι κι αλλιώς το νέο οργανόγραµµα µιλάει για εκατόν
εβδοµήντα πέντε, που ήταν αυθαίρετη η περικοπή των επιπλέον
θέσεων. Και, τρίτον, αναφερόµενος στα θέµατα που σας είπα,
όσον αφορά τις ΔΕΥΑ ότι είναι νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δι-
καίου, ένα ερώτηµα είναι το εξής: Έχει το Υπουργείο σκέψεις -
και ποιες- για το ξεπέρασµα µε µια νοµοθετική ρύθµιση όλων
αυτών των δυσκολιών, προκειµένου να λυθεί ή να αντιµετωπιστεί
το πρόβληµα, τόσο του προσωπικού της ΔΕΥΑ Ηρακλείου όσο
και όλων των ΔΕΥΑ, µιας που αντιλαµβανόµαστε ότι η εύρυθµη
λειτουργία τους -πιστεύω συµφωνείτε µαζί µου, κύριε Υπουργέ-
έχει άµεση σχέση τόσο µε την προστασία του περιβάλλοντος
όσο και µε την προάσπιση της δηµόσιας υγείας.

Έχω δύο κείµενα που έφτασαν σε εµένα στις 18 Σεπτεµβρίου
από την επιχείρηση και στις 21 Σεπτεµβρίου από τον σύλλογο
του προσωπικού της ΔΕΥΑ. Έχουν φτάσει αυτές οι επιστολές
προς εσάς. Είναι αναλυτικότερα τα στοιχεία που εγώ στάθηκα
επιγραµµατικά και που ουσιαστικά θα τα καταθέσω στα Πρακτικά
για την πληρέστερη ενηµέρωση του Σώµατος.

Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Ηγουµενίδης κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Θα απαντήσει ο Υπουργός Εσωτερικών κ. Παναγιώτης Θεο-
δωρικάκος.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΘΕΩΔΟΡΙΚΑΚΟΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Σε

ό,τι αφορά τη συγκεκριµένη ερώτηση, θέλω να υπογραµµίσω ότι
η Δηµοτική Επιχείρηση Ύδρευσης και Αποχέτευσης Ηρακλείου
Κρήτης είχε υποβάλει αίτηµα για το 2020, το οποίο αφορούσε
δεκαπέντε θέσεις έκτακτου προσωπικού διαφόρων ειδικοτήτων,
αίτηµα το οποίο ικανοποιήθηκε πλήρως από συγκεκριµένη από-
φαση, εν προκειµένω την 4892 την 1η Ιουλίου του 2020 του
Υπουργείου Εσωτερικών. Με αυτό καλύφθηκαν οι έκτακτες ανάγ-
κες, οι οποίες ζητήθηκαν από τη συγκεκριµένη ΔΕΥΑ.

Η κατάσταση που περιέγραψε ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ κ.
Ηγουµενίδης σε ό,τι αφορά τη συγκεκριµένη επιχείρηση είναι
ακριβής. Επί του παρόντος το πρόβληµα µπορεί να αντιµετωπι-
στεί µε µετακινήσεις υπαλλήλων εντός του δήµου και φορέων
του δήµου ή µε αποσπάσεις και µετατάξεις από άλλη δηµοτική
επιχείρηση, ύστερα από αίτηση των ίδιων των εργαζοµένων.

Το συνολικό θέµα το οποίο θίξατε, κύριε συνάδελφε, αποτελεί
αντικείµενο διαλόγου µε την Κεντρική Ένωση Δήµων Ελλάδος
και µε τον Σύνδεσµο των ΔΕΥΑ σε ολόκληρη τη χώρα, γιατί η
πραγµατικότητα είναι ότι το πρόβληµα δεν σχετίζεται µόνο µε τη
Δηµοτική Επιχείρηση Ύδρευσης του Δήµου Ηρακλείου. Είναι ένα
ευρύτερο πρόβληµα. Δεν µου αρέσει να παρελθοντολογώ. Η
αιτία της ουράς της 3Κ σχετίζεται µε θέµατα µη συνεπούς τήρη-
σης από την προηγούµενη κυβέρνηση, αλλά δεν θέλω να µπω σε
αυτό και δεν θέλω να κάνω χρήση αυτών των στοιχείων. Μένω
να σας πω ότι εξετάζουµε το συγκεκριµένο αίτηµα µαζί µε τα αν-
τίστοιχα αιτήµατα άλλων ΔΕΥΑ, προκειµένου να δούµε ποια από
αυτά θα είµαστε σε θέση να ικανοποιήσουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Υπουργέ.

Κύριε Ηγουµενίδη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Κύριε Υπουργέ, τώρα όντως νο-

µίζω ότι δεν αξίζει να γυρίσουµε στις ιστορίες του παρελθόντος

και πολύ περισσότερο για θέµατα που ενδεχοµένως οι άνθρωποι
που µας παρακολουθούν δεν γνωρίζουν και περισσότερο θα
τους µπλέξουµε.

Σας ευχαριστώ που επιβεβαιώσατε τα στοιχεία, ότι αυτή είναι
η ακριβής κατάσταση. Κατά τη γνώµη µου, ωστόσο, επειδή ακρι-
βώς αυτή είναι η κατάσταση και δεν αφορά µόνο τη Δηµοτική
Επιχείρηση του Δήµου του Ηρακλείου, αλλά το σύνολο των
ΔΕΥΑ, γι’ αυτό πιστεύω ότι οι σκέψεις που παρουσιάσατε ως δυ-
νητικά λύσεις, η µετακίνηση έστω µεταξύ υπαλλήλων των δηµο-
τικών επιχειρήσεων κ.λπ., που είναι αντίστοιχη κατάσταση
παντού, νοµίζω ότι δεν θα λύσει το πρόβληµα. Είναι ένα µπάλωµα
που από τη µια θα κλείνει µια τρύπα και από την άλλη κάποιες
τρύπες άλλες ενδεχοµένως θα ανοίγει. Αυτό είναι το πρώτο, άρα
νοµίζω ότι χρειάζεται να προχωρήσει η συζήτηση για το πώς θα
δούµε τις ΔΕΥΑ ως νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου, µε ποια
νοµοθετική κατοχύρωση θα λύσουµε θέµατα και θα προχωρή-
σουµε σε προσλήψεις.

Θα µου επιτρέψετε, κύριε Υπουργέ, παρά το ότι δεν αφορά το
προσωπικό, αφορά όµως τη ΔΕΥΑ και είσαστε ενηµερωµένος,
να σας καταθέσω και µια άλλη πλευρά της δραστηριότητάς της.
Είναι το χρέος το οικονοµικό της ΔΕΥΑ. Η ΔΕΥΑ Ηρακλείου έκανε
ένα δάνειο 18 εκατοµµυρίων ευρώ για να προχωρήσει έργα στο
Ηράκλειο. Είναι έργα ύδρευσης και αποχέτευσης στο Ηράκλειο.
Από αυτό το χρέος των 18 εκατοµµυρίων ευρώ πλήρωσε ήδη τα
11 εκατοµµύρια ευρώ, δηλαδή γύρω στο 30% µε 40%, 7 εκατοµ-
µύρια ευρώ, είναι το χρέος της. Με τα πανωτόκια και τα υπό-
λοιπα το σύνολό της σήµερα ανέρχεται σε 50 εκατοµµύρια ευρώ.
Υπ’ όψιν ότι ένα τέτοιο πρόβληµα αντιµετωπίζει η ΔΕΥΑ Ηρα-
κλείου και άλλες δυο, τρεις σε όλη την Ελλάδα. Όλες οι υπόλοι-
πες ΔΕΥΑ εντάχθηκαν σε προγράµµατα και αξιοποίησαν
χρηµατοδοτικά εργαλεία από προγράµµατα ΕΣΠΑ.

Το θέµα είναι, λοιπόν, αν γίνεται να απαλλαγεί η ΔΕΥΑ από τα
πανωτόκια µε κάποια ρύθµιση και να µείνει µόνο το χρέος των 7
εκατοµµυρίων ευρώ του κεφαλαίου που έχει. Θα µου πείτε: «Μα,
τώρα αυτό δεν είναι άδικο για τους πολίτες»; Θα έλεγα ότι το σύ-
νολο των δραστηριοτήτων και η ενίσχυση της ΔΕΥΑ Ηρακλείου
είτε µε το προσωπικό της είτε και η οικονοµική ανακούφιση, όλα
τούτα θα διευκολύνουν τη δραστηριότητα της ΔΕΥΑ, η οποία
αυτή τη στιγµή είναι σε ένα µεγάλο πρόγραµµα αντικατάστασης
εκσυγχρονισµού του δικτύου ύδρευσης του Ηρακλείου. Ξέρετε,
το Ηράκλειο, είναι ο τέταρτος, πέµπτος δήµος της χώρας. Δεν
µπορείς να πιεις νερό από τη βρύση του σπιτιού σου, λόγω ακρι-
βώς του δικτύου, το οποίο προχωράει και αλλάζει, µε ένα χρη-
µατοδοτικό πρόγραµµα 25 εκατοµµυρίων ευρώ.

Πιστεύω ότι η πολύπλευρη διευκόλυνση της ΔΕΥΑ θα βοηθή-
σει το έργο της και κατά τη γνώµη µου η όποια διευκόλυνση,
ακόµα και η οικονοµική της ΔΕΥΑ, θα έχει την αντανάκλασή της
στους πολίτες του Ηρακλείου, µιας που το κόστος νερού προ-
φανώς θα είναι λιγότερο, άρα και τα τιµολόγια της ΔΕΥΑ προς
τους πολίτες του Ηρακλείου θα είναι πιο οικονοµικά.

Με αυτή την έννοια η ενίσχυση της ΔΕΥΑ θα έχει άµεση αντα-
πόκριση και αντίκτυπο στο ίδιο το τιµολόγιο µε το οποίο χρεώνει
τους πολίτες της πόλης. Άρα περνάει κατευθείαν στους πολίτες.

Για τα Πρακτικά θα καταθέσω και το αντίστοιχο γράµµα µε την
αντίστοιχη επιστολή που έχει κατατεθεί και σε εσάς, ήδη είναι σε
γνώση σας στο Υπουργείο. Θα ήθελα µε την ευκαιρία που συζη-
τάµε για το προσωπικό, αν έχετε κάποια σκέψη για αυτό το θέµα.

Σας ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Ηγουµενίδης κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Ηγουµενίδη.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολογία σας.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΘΕΩΔΟΡΙΚΑΚΟΣ (Υπουργός Εσωτερικών):

Έχουµε µια συνολική πολιτική, η οποία αφορά της ΔΕΥΑ και σχε-
τίζεται µε τις χρηµατοδοτήσεις έργων ύδρευσης, όπως το συγ-
κεκριµένο στο Ηράκλειο, αλλά και µε προσκλήσεις του προ-
γράµµατος «ΑΝΤΩΝΗΣ ΤΡΙΤΣΗΣ», µε το οποίο επιδιώκουµε τη
χρήση ανανεώσιµων πηγών ενέργειας, ιδιαίτερα στις ΔΕΥΑ, προ-
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κειµένου να µειωθεί το οικονοµικό και το ενεργειακό κόστος
αυτών των επιχειρήσεων προς όφελος των πολιτών και του πε-
ριβάλλοντος. Εποµένως έχουµε µια συνολική πολιτική γύρω από
αυτό το θέµα, η οποία στηρίζει εν τοις πράγµασι το λειτουργικό
έργο που πρέπει να παράγουν οι ΔΕΥΑ. 

Είδατε ότι στο θέµα της πρόσληψης προσωπικού είµαι εξαι-
ρετικά επιφυλακτικός. Θεωρώ απόλυτη ανάγκη να υπάρξει συ-
νολική ρύθµιση και όχι αποσπασµατικές λύσεις που να αφορούν
µία ή δύο συγκεκριµένες επιχειρήσεις. Γι’ αυτόν τον λόγο επα-
ναλαµβάνω ότι είµαστε σε διάλογο µε την ΚΕΔΕ, καθώς και µε
το σύνολο των ΔΕΥΑ και τον σχετικό σύνδεσµο, προκειµένου να
βρεθεί η καλύτερη δυνατή λύση.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Υπουργέ.
Η Διαρκής Επιτροπή Εθνικής Άµυνας και Εξωτερικών Υποθέ-

σεων καταθέτει τις εκθέσεις της στα σχέδια νόµου του Υπουρ-
γείου Εθνικής Άµυνας:

1. «Κύρωση της Συµφωνίας Απόκτησης και Αµοιβαίας Εξυπη-
ρέτησης (Εφαρµοστική Διευθέτηση) µεταξύ του Υπουργείου
Άµυνας των Ηνωµένων Πολιτειών εκπροσωπούµενου από την
Υπηρεσία Αµύνης Διοικητικής Μέριµνας - Ενέργειας και του
Υπουργείου Εθνικής Άµυνας της Ελληνικής Δηµοκρατίας εκπρο-
σωπούµενου από την Ελληνική Πολεµική Αεροπορία σχετικά µε
τον αµοιβαίο εφοδιασµό καυσίµων» και: 

2. «Κύρωση της Συµφωνίας Απόκτησης και Αµοιβαίας Εξυπη-
ρέτησης (Εφαρµοστική Διευθέτηση) µεταξύ του Υπουργείου
Άµυνας των Ηνωµένων Πολιτειών εκπροσωπούµενου από την
Υπηρεσία Αµύνης Διοικητικής Μέριµνας-Ενέργειες και του
Υπουργείου Εθνικής Άµυνας της Ελληνικής Δηµοκρατίας εκπρο-
σωπούµενου από το Ελληνικό Πολεµικό Ναυτικό σχετικά µε τον
αµοιβαίο εφοδιασµό καυσίµων».

Προχωρούµε αµέσως στην έβδοµη µε αριθµό 1048/18-9-2020
επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Κορινθίας του
Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Γεώργιου Ψυχογιού
προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Εξαιρετικά επείγουσα
η αντιπληµµυρική θωράκιση στις περιοχές των Αθικίων, Αλαµά-
νου και Αγίου Ιωάννη που επλήγησαν από την πυρκαγιά της 22ης

Ιουλίου 2020».
Κύριε Ψυχογιέ, καλησπέρα σας, καλή εβδοµάδα. Έχετε δύο

λεπτά για την πρωτολογία σας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, περισσότερο από δύο µήνες µετά την κατα-

στροφική πυρκαγιά της 22ας Ιουλίου 2020 που άφησε τριάντα
τρεις χιλιάδες στρέµµατα καµένου δάσους και καλλιεργειών, οι
κάτοικοι των Αθικίων, του Αλαµάνου, του Αγίου Ιωάννη αλλά και
των υπολοίπων περιοχών του Νοµού Κορινθίας βρίσκονται σε
απόγνωση και απελπισία εν όψει και του ερχόµενου χειµώνα. Δεν
θα σταθώ στις ευθύνες για την αρχική ολιγωρία για µια φωτιά η
οποία ξεκίνησε από τις Κεχριές, από τη θάλασσα και έφτασε
µέχρι την κεντρική ανατολική Κορινθία ή τη µη λειτουργία του
«112» ή την εξαφάνισή της και των συνεπειών της από τα κεν-
τρικά ΜΜΕ. Θέλω να επικεντρωθώ κι εγώ και εσείς στην ουσία
και το περιεχόµενο της ερώτησης που είναι ότι µέχρι τώρα δεν
έχουν καταβληθεί αποζηµιώσεις σε νοικοκυριά περιουσίες και
επιχειρήσεις σε αγρότες και κτηνοτρόφους αλλά και στην απο-
κατάσταση βασικών υποδοµών. 

Η θέση και η σηµερινή κατάσταση δόµησης ιδιαίτερα του χω-
ριού των Αθικίων αλλά και των υπολοίπων περιοχών που επισκε-
φθήκαµε άµεσα και µε κλιµάκιο του ΣΥΡΙΖΑ επιβάλλουν την
άµεση υλοποίηση αντιπληµµυρικών και αντιδιαβρωτικών έργων
χωρίς χρονοβόρες διαδικασίες. Αξιοποιούµε επιστολή µε εκα-
τοντάδες υπογραφές των κατοίκων. Ας αναλογιστούµε την πο-
σότητα του νερού και τις καταστροφές στην πρόσφατη
καλοκαιρινή πληµµύρα, έναν µήνα πριν την πυρκαγιά στις 22 Ιου-
νίου 2020 που προξένησε σοβαρές ζηµιές σε υποδοµές και καλ-
λιέργειες, κυρίως ελαιόδεντρα, χωρίς να υπάρχει ακόµα η
παραµικρή αποζηµίωση και αποκατάσταση. Αν συνυπολογίσουµε
τη δραµατικά µειωµένη δυνατότητα του εδάφους να απορροφή-
σει το νερό, αυτό θα κατέλθει σε πολλαπλάσιες ποσότητες στα
χωριά και στη συνέχεια στη λεκάνη του Ξεριά προς την πόλη της

Κορίνθου. Πρέπει, λοιπόν, άµεσα να θωρακιστεί και να καταστεί
η περιοχή βιώσιµη και ασφαλής. Σε διαφορετική περίπτωση είναι
βέβαιο πως θα απειληθούν περιουσίες και ανθρώπινες ζωές. Εν-
δεικτικά αναφέρουµε πως το Δηµοτικό Σχολείο Αθικίων εδράζε-
ται ανάµεσα σε δύο ρέµατα. Στο νηπιαγωγείο καταλήγουν τα
περισσότερα ρέµατα που διασχίζουν το χωριό. 

Ως εκ τούτου ερωτάσθε, κύριε Υπουργέ, σε ποιες ενέργειες
θα προβείτε προκειµένου να προχωρήσουν άµεσα τα απαραί-
τητα αντιπληµµυρικά έργα, που θα διασφαλίσουν περιουσίες και
ανθρώπινες ζωές στην περιοχή; Δεύτερον, για ποιον λόγο καθυ-
στερούν οι εξαγγελθείσες χρηµατοδοτήσεις και παρεµβάσεις τη
στιγµή µάλιστα που όπως σας ανέφερα έναν µήνα πριν την πυρ-
καγιά σε πληµµύρα η οποία έγινε κινδύνευσαν ανθρώπινες ζωές,
καταστράφηκαν υποδοµές και τα φαινόµενα τα οποία υπάρχουν
το επόµενο διάστηµα φαίνεται πως θα είναι ακραία; Πώς θα θω-
ρακιστούµε µέσα σε αυτές συνθήκες; 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.

Και σ’ αυτή την ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός Εσωτερικών
κ. Παναγιώτης Θεοδωρικάκος. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ (Υπουργός Εσωτερικών):

Κατ’ αρχάς σε ό,τι αφορά στην αποζηµίωση των ανθρώπων
υπάρχουν συγκεκριµένες αποφάσεις από την πλευρά του Υπουρ-
γείου Εσωτερικών. Θα πρέπει να είναι άµεση εάν έχει υπάρξει
καθυστέρηση στη διοχέτευση τους µεταξύ της αυτοδιοίκησης
και των πολιτών. Νοµίζω ότι αυτό το γνωρίζετε. 

Δεύτερον, το κρίσιµο θέµα είναι η αντιµετώπιση κινδύνων
πληµµύρας. Αυτό νοµίζω είναι το κατεπείγον. Έχουµε συζητήσει
µε την περιφερειακή αυτοδιοίκηση και υπάρχει έγκριση σχετικών
αιτηµάτων της Περιφερειακής Ενότητας Κορινθίας για έργα οδο-
ποιίας 1.250.000 ευρώ και αντιπληµµυρικών έργων 2 εκατοµµυ-
ρίων ευρώ. Το περιφερειακό συµβούλιο γνωρίζει ότι έχει κάνει
δεκτή την αποδοχή, έχει αποδεχτεί το ποσό των 3.250.000 ευρώ
και αναµένεται από την οικονοµική επιτροπή να προχωρήσει στην
άµεση δηµοπράτηση των έργων προκειµένου να διασφαλιστεί το
πρόβληµα αντιµετώπισης από ενδεχόµενες πληµµύρες. 

Τρίτον, σαφέστατα από την πλευρά του Υπουργείου Εσωτερι-
κών θέλω να διευκρινίσω, καθώς πρόκειται για πυρόπληκτη πε-
ριοχή, ότι το ίδιο ισχύει κι εδώ. Με κατεπείγοντα τρόπο, οποιεσδή-
ποτε µελετηµένες προτάσεις έργων που υπάρχουν από την
πλευρά της αυτοδιοίκησης στη συγκεκριµένη περιοχή θα εξετα-
στούν αµέσως κατ’ εξαίρεση στο πρόγραµµα «ΑΝΤΩΝΗΣ ΤΡΙ-
ΤΣΗΣ» προκειµένου να τύχουν χρηµατοδότησης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Υπουργέ. 

Κύριε Ψυχογιέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, άκουσα µε προσοχή την απάντησή σας. Θα

ήθελα όµως να σας θέσω υπ’ όψιν τις θέσεις και τα αιτήµατα της
αυτοδιοίκησης πρώτου και δεύτερου βαθµού στα οποία αναφερ-
θήκατε και συγκεκριµένα σε έγγραφο της 6ης Αυγούστου 2020
της Περιφέρειας Πελοποννήσου, το οποίο µας κοινοποιήθηκε,
που ζητά πληθώρα παρεµβάσεων. Πολλές από αυτές δεν έχουν
εγκριθεί από το Υπουργείο. Ελπίζω το επόµενο διάστηµα αυτό
να γίνει και να είναι µέσα στη χρηµατοδότηση που λέτε. 

Από εκεί και πέρα θέλω να θέσω υπ’ όψιν σας τις πρόσφατες
δηλώσεις του Δηµάρχου Κορινθίων κ. Νανόπουλου, ο οποίος σε
µία πρόσφατη σύσκεψη, η οποία έγινε την περασµένη Τετάρτη,
έθεσε στο τραπέζι συγκεκριµένα έργα θωράκισης και προστα-
σίας που πρέπει να γίνουν στον οικιστικό ιστό των περιοχών που
έχουν πληγεί τόσο από τις πρόσφατες πυρκαγιές όσο και από
τον «Ιανό». Για τον «Ιανό» και τα Λουτρά της Ωραίας Ελένης αλλά
και την Αλµυρή έχουµε κάνει γραπτή ερώτηση ξεχωριστά. Αλλά
έχει σηµασία και αξία ο επικριτικός τόνος του Δηµάρχου Κοριν-
θίων σε σχέση µε τα κονδύλια τα οποία έχουν εγκριθεί για την
αποκατάσταση των ζηµιών και για την αντιπληµµυρική θωράκιση
και την αποζηµίωση των κατοίκων. Και βέβαια ξέρετε πολύ καλά
ότι ο κ. Νανόπουλος δεν έχει καµµία σκοπιµότητα. Δεν στηρίχ-
θηκε από τον ΣΥΡΙΖΑ. Από τη Νέα Δηµοκρατία στηρίχθηκε. Άρα
αυτό παίρνει ακόµη µεγαλύτερη αξία. 
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Αναφέρει τα εξής χαρακτηριστικά: «Εµείς ζητήσαµε συγκεκρι-
µένα έργα, συγκεκριµένου ύψους 1,5 εκατοµµυρίου ευρώ για να
γίνουν όσα πρέπει. Πήραµε 150.000 από το Υπουργείο και αυτό
δεν λύνει το πρόβληµα. Θα επανέλθουµε και θα επιµείνουµε. Θα
ζητήσουµε να περιληφθούν τα έργα για τον αστικό ιστό που δεν
έχουν περιληφθεί ως σήµερα διότι η σηµερινή εξέλιξη δεν µε ευ-
χαριστεί καθόλου και δεν αντιµετωπίζει το πρόβληµα της µελ-
λοντικής πληµµύρας». 

Νοµίζω ότι αυτά είναι ζητήµατα που πρέπει να απαντηθούν
πολύ συγκεκριµένα. Πρόκειται για άµεσα έργα, αναγκαία, που
πρέπει να χρηµατοδοτηθούν και να υλοποιηθούν. Και νοµίζω ότι
και στο επίπεδο των κονδυλίων που θα διαθέσετε πρέπει να τα
αυξήσετε ακόµα περισσότερο. Έχετε τη δυνατότητα να το κά-
νετε σε όλες αυτές τις περιπτώσεις. Τα προβλήµατα των κατοί-
κων είναι τεράστια. Φτάνουν στην επιβίωση αυτή τη στιγµή. Αλλά
είναι και υποχρέωσή σας σαν κράτος να καλύψετε µε µια γενναι-
όδωρη οικονοµική και χρηµατοδοτική παρέµβαση εν µέσω παν-
δηµίας αυτές τις περιοχές. 

Και για να µη νοµίζουµε ότι συζητάµε γενικά και αόριστα να
σας θυµίσω ότι το 2018, όταν έγινε η θεοµηνία του Ζορµπά, η
προηγούµενη κυβέρνηση κινήθηκε άµεσα στο κοµµάτι που είχε
να κάνει µε τις αποζηµιώσεις που πήραν οι δήµοι για την αποκα-
τάσταση των ζηµιών. Δόθηκαν 18 εκατοµµύρια στο σύνολο της
Κορινθίας. Χορήγησε µε µεγάλη ταχύτητα τις αποζηµιώσεις σε
οικοσκευές και νοικοκυριά όπως κατατέθηκαν στους δήµους και
υλοποιήθηκαν. Έγινε σωρεία αντιπληµµυρικών έργων µε άλλα
χρηµατοδοτικά εργαλεία. Δόθηκαν αποζηµιώσεις στις επιχειρή-
σεις, οι οποίες δυστυχώς ακόµα εκκρεµούν µε ευθύνη της κυ-
βέρνησης αυτής. Ήταν έτοιµοι οι κατάλογοι αλλά δεν έχει ακόµα
χρηµατοδοτηθεί αυτή η διάσταση που είναι πάρα πολύ κρίσιµη,
ιδίως για τους µικροµεσαίους επιχειρηµατίες. Εµείς, λοιπόν, σας
ζητάµε να προχωρήσετε άµεσα µε συγκεκριµένες παρεµβάσεις
και χρηµατοδοτήσεις στην υλοποίηση αυτών των έργων που είναι
κρίσιµα για την περιοχή και θα εξασφαλίσουν ότι οι κάτοικοι το
επόµενο διάστηµα θα ζήσουν µε αξιοπρέπεια και ασφάλεια στον
τόπο τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Ψυχογιέ. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολογία σας. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ (Υπουργός Εσωτερικών):

Λιγότερα θα χρειαστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Πάντα λιγότερα. Μα-

κάρι να σας είχα κάθε µέρα. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Η

λακωνική καταγωγή µου σφραγίζει και τον τρόπο µε τον οποίο
οµιλώ δηµοσίως, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, κατ’ αρχάς θέλω να σας πω ότι αυτό το
Υπουργείο Εσωτερικών, αυτή η Κυβέρνηση, αυτός ο Πρωθυ-
πουργός και αυτός ο Υπουργός Εσωτερικών έχουµε αποδείξει
ότι δεν ενδιαφερόµαστε καθόλου για το ποια είναι η πολιτική ταυ-
τότητα κανενός δηµάρχου. Αντιµετωπίζουµε όλες τις τοπικές κοι-
νωνίες και όλους τους πολίτες ακριβώς µε τον ίδιο τρόπο.
Είµαστε όλοι Έλληνες. Είµαστε το ίδιο πατριώτες και έχουµε τα
ίδια προβλήµατα. Ουαί κι αλίµονο εάν σε στιγµές δυστυχίας και
καταστροφής κάναµε εξαιρέσεις και κοιτάζαµε πού ανήκει πολι-
τικά ο οποιοσδήποτε δήµαρχος. Αυτό το λέω για το σχόλιο για
τον τρόπο µε τον οποίο µίλησε ο Δήµαρχος Κορινθίων. Είναι δι-
καίωµά του να εκφράζεται µε τον τρόπο που εκείνος θεωρεί
ορθό. 

Δεύτερον, στην πρωτολογία µου ήµουν σαφής. Για οποιοδή-
ποτε έργο υπάρχει βασική µελέτη και θέλει η αυτοδιοίκηση να
το εντάξει, θα πρέπει να το υποβάλει αµέσως στο πρόγραµµα
«ΑΝΤΩΝΗΣ ΤΡΙΤΣΗΣ». Δεν έθεσα κανένα όριο σε ό,τι αφορά στα
χρήµατα. Επαναλαµβάνω ότι κατ’ εξαίρεση θα εξετασθεί µε θε-
τικό τρόπο. Αυτή είναι η πολιτική που ακολουθούµε σε όλες τις
πληγείσες περιοχές, είτε είναι πυρόπληκτες είτε έχουν κατα-
στραφεί από τις πληµµύρες ή από οποιοδήποτε φαινόµενο. Άρα
παραβιάζετε ανοιχτές θύρες, κύριε συνάδελφε. Περιµένουµε τα
σχετικά αιτήµατα της αυτοδιοίκησης. 

Σε ό,τι αφορά την καθυστέρηση που έχει υπάρξει µε τους µι-
κροµεσαίους επιχειρηµατίες, δεν είναι αντικείµενο του Υπουρ-

γείου Εσωτερικών. Οι αποζηµιώσεις για εκεί δεν προέρχονται
από το Υπουργείο Εσωτερικών. Θα το κοιτάξω, θα µιλήσω µε τον
συνάδελφο, ο οποίος έχει την ευθύνη στις αντίστοιχες υπηρε-
σίες, για να δούµε τι έχει συµβεί και να βοηθήσουµε γρήγορα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστώ και τους

δύο. Καλή σας συνέχεια. 
Θα συζητηθεί η τρίτη µε αριθµό 1063/21-9-2020 επίκαιρη ερώ-

τηση πρώτου κύκλου του ΣΤ’ Αντιπρόεδρου της Βουλής και Βου-
λευτή Λάρισας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ.
Γεώργιου Λαµπρούλη προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Επι-
τακτική ανάγκη η στελέχωση του Γενικού Νοσοκοµείου Ρόδου». 

Κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Τα ζητήµατα υποστελέχωσης του Γενικού Νοσοκοµείου της

Ρόδου κατά τη γνώµη µας, αλλά και µε όσα είδαµε, κατά την επί-
σκεψή µας εκεί, αποκτούν κατεπείγοντα χαρακτήρα. Οι ελλείψεις
είναι κυρίως σε προσωπικό, το οποίο αγγίζει περίπου το 50%, µε
βάση το ανεπαρκές οργανόγραµµα του νοσοκοµείου και φυσικά,
µέρος αυτών των εργαζοµένων αποτελούν περιπτώσεις συµβα-
σιούχων επικουρικών, αλλά και γενικά προσωπικού µε σχέση ερ-
γασίας ορισµένου χρόνου, οι συµβάσεις των οποίων λήγουν τους
επόµενους µήνες. 

Ενδεικτικά, από τις εκατόν πενήντα τέσσερις θέσεις γιατρών,
οι εβδοµήντα επτά είναι καλυµµένες. Αντίστοιχα, στο νοσηλευ-
τικό προσωπικό από τις τριακόσιες πενήντα εννέα θέσεις, οι εκα-
τόν ενενήντα πέντε είναι καλυµµένες. Βέβαια, η κατάσταση είναι
ίδια στους τραυµατιοφορείς, βοηθούς θαλάµου, που από τις εκα-
τόν επτά θέσεις είναι καλυµµένες µόλις οι σαράντα οκτώ. Όπως
καταλαβαίνετε, ένα τέτοιο νοσοκοµείο, νοµαρχιακό, καλύπτει όχι
µόνο τις ανάγκες του πληθυσµού της Ρόδου, αλλά και των γύρω
νήσων, που σηµειωτέον, κατά τους καλοκαιρινούς µήνες, τη θε-
ρινή -την τουριστική- περίοδο, ο πληθυσµός τριπλασιάζεται ή και
τετραπλασιάζεται, ανάλογα την τουριστική κίνηση.

Ενδεικτικά επίσης, στη ΜΕΘ -που είναι µονάδα πρώτης γραµ-
µής και µε αφορµή αν θέλετε, την αντιµετώπιση της πανδηµίας-
, αντί για τριάντα έξι νοσηλευτές -µε βάση αυτά, τα οποία πρέπει
να ισχύουν ανά κρεβάτι ΜΕΘ και αντίστοιχα των οκτώ κρεβατιών
ΜΕΘ από τα οποία εδώ και καιρό, χρόνια αν θέλετε, δεν λειτουρ-
γούν τα δύο και άρα λειτουργεί µε έξι κρεβάτια- εργάζονται δε-
κατρείς γι’ αυτά τα έξι κρεβάτια και αντίστοιχα τέσσερις γιατροί,
όταν λείπουν τρεις εντατικολόγοι, τουλάχιστον µε βάση τον ορ-
γανισµό και όχι τις ανάγκες.

Να µη µιλήσουµε για τις εφηµερίες, λοιπόν, στη µονάδα εντα-
τικής θεραπείας των γιατρών, που είναι από οκτώ έως εννέα το
µήνα και σε αυτές να προσθέσουµε και τις τέσσερις έως πέντε
εφηµερίες ετοιµότητας που καλούνται να καλύψουν, µέσω αυτής
της µορφής εφηµέρευσης, περιστατικά που διακοµίζονται µέσω
του ΕΚΑΒ στο αεροδρόµιο για αεροδιακοµιδές. Εδώ αναδεικνύε-
ται το ζήτηµα της υποστελέχωσης του ίδιου του ΕΚΑΒ σε για-
τρούς κ.λπ.. 

Τα ερωτήµατα, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, κλείνοντας την πρωτο-
λογία µου είναι τα εξής: Τι µέτρα θα πάρει η Κυβέρνηση και το
Υπουργείο για την άµεση και πλήρη στελέχωση του Νοσοκοµείου
της Ρόδου µε µόνιµο και πλήρους απασχόλησης προσωπικό, ει-
δικά τώρα, µε την εξέλιξη και του δεύτερου κύµατος της πανδη-
µίας; Φυσικά, πάγιο αίτηµα των υγειονοµικών ανά τη χώρα και
δικό µας είναι η µονιµοποίηση των εργαζοµένων στα νοσοκοµεία
όλων των ειδικοτήτων, που απασχολούνται µε ελαστικές ή µε δια-
φόρου τύπου ελαστικές σχέσεις εργασίας, η πλήρης στελέχωση
της ΜΕΘ µε ιατρικό και νοσηλευτικό προσωπικό, αλλά και η
απαλλαγή από τις εφηµερίες µε το ΕΚΑΒ, µε αντίστοιχη όπως
είπα στελέχωση του ΕΚΑΒ σε γιατρούς και όλου του απαραίτη-
του δυναµικού και σε µέσα φυσικά, για να ανταποκρίνονται στις
ανάγκες που πρέπει να καλύπτονται στην περιοχή, στο νησί. Επί-
σης, να καταργηθούν οι εργολαβίες και να στελεχωθούν όλα τα
τµήµατα µε µόνιµο προσωπικό πλήρους απασχόλησης, µε δι-
καιώµατα στη σίτιση, στην καθαριότητα και φυσικά, να εξοφλη-
θούν τα δεδουλευµένα και να σταµατήσει το αίσχος, θα λέγαµε,
του µήνα-µήνα απασχόλησης για το προσωπικό της καθαριότη-
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τας, συγκεκριµένα. Τέταρτον, να εξοφληθούν οι επιπλέον εφη-
µερίες του προσωπικού γιατρών και όχι µόνο και φυσικά, τα χι-
λιάδες ρεπό, που οφείλονται στους υγειονοµικούς του
νοσοκοµείου, στους εργαζόµενους του νοσοκοµείου. Βέβαια, να
έχουν τη δυνατότητα, µε αυτά τα µέτρα, και αυτοί να ξεκουρά-
ζονται, να αναπαύονται µετά από την ένταση της εργασίας τους. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Λαµπρούλη. 
Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Υγείας κ. Βασίλειος Κοντοζαµά-

νης.
Κύριε Κοντοζαµάνη, καλησπέρα σας, καλή εβδοµάδα. Έχετε

τον λόγο για τρία λεπτά και εύχοµαι να τα τηρήσετε, όπως ο προ-
ηγούµενος Υπουργός.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχα-
ριστώ, κύριε Πρόεδρε. Θα προσπαθήσω να είµαι στον χρόνο
µου.

Κύριε Λαµπρούλη, µιλήσατε στην ερώτησή σας για συµβάσεις
επικουρικού και άλλου προσωπικού, οι οποίες λήγουν σε λίγους
µήνες. Φυσικά και το γνωρίζουµε. Όµως, αφήσατε ασχολίαστο
το γεγονός ότι µε πρωτοβουλία της πολιτικής ηγεσίας του
Υπουργείου Υγείας έχει ήδη δοθεί µια πρώτη παράταση της συγ-
κεκριµένης κατηγορίας επικουρικού προσωπικού, µέχρι 30 Σε-
πτεµβρίου και θα δώσουµε επιπλέον παράταση σε όλες τις
κατηγορίες επικουρικού προσωπικού έως το τέλος του 2020, αρ-
χικά, µέχρι να δούµε πώς θα εξελιχθεί η πανδηµία του κορωνοϊού
και σύµφωνα πάντα µε τις ανάγκες του συστήµατος υγείας. 

Το ίδιο ισχύει και για τους συµβασιούχους στις υπηρεσίες κα-
θαριότητας, φύλαξης και σίτισης. Παραλάβαµε µια κατάσταση
και οφείλαµε να τη διαχειριστούµε. Διασφαλίσαµε, εξασφαλί-
σαµε την παράταση των συµβάσεών τους έως το τέλος του 2021. 

Επίσης -δεν το αναφέρετε στην ερώτησή σας- να σας ενηµε-
ρώσω ότι υπάρχουν εκεί τέσσερις χιλιάδες εργαζόµενοι µε πρό-
γραµµα του ΟΑΕΔ, που εργάζονται στο σύστηµα υγείας και από
ό,τι φαίνεται, θα συνεχίσουν να ενισχύουν τις υγειονοµικές δοµές
της χώρας, κατόπιν δικών µας παρεµβάσεων και πρωτοβουλιών. 

Πράξεις, εποµένως, και όχι λόγια και λύσεις άµεσες που έχουν
αποτελέσµατα, χωρίς υποσχέσεις για ενέργειες, που δεν µπο-
ρούµε να υλοποιήσουµε. Κάνουµε αυτά που έχουµε πει ότι µπο-
ρούµε να κάνουµε. Βούλησή µας είναι η ενίσχυση του Εθνικού
Συστήµατος Υγείας µε µόνιµο βεβαίως, ανθρώπινο δυναµικό, αλλά
σίγουρα σε έκτακτες περιστάσεις θα πάρεις έκτακτα µέτρα και γι’
αυτό έχουµε καλύψει τις ανάγκες µας µε επικουρικό προσωπικό.
Να σας υπενθυµίσω ότι στην αρχή της πανδηµίας ο προγραµµα-
τισµός µας ήταν για δύο χιλιάδες προσλήψεις επικουρικού προ-
σωπικού και έχουµε ξεπεράσει τις έξι χιλιάδες διακόσιες. 

Σε ό,τι αφορά το Γενικό Νοσοκοµείο Ρόδου, θα συµφωνήσω
µαζί σας, χρειάζεται ενίσχυση, όπως άλλωστε και όλα τα νοσο-
κοµεία της επικράτειας. Αυτός λοιπόν, είναι ο λόγος που στοχευ-
µένα υλοποιούµε αιτήµατα που προέρχονται από το ίδιο το
νοσοκοµείο, για κάλυψη µόνιµων θέσεων προσωπικού, σε διαδο-
χικές προκηρύξεις. Το τρέχον έτος για το Νοσοκοµείο της Ρόδου
έχουµε προκηρύξει συνολικά είκοσι δύο θέσεις ιατρών διαφόρων
ειδικοτήτων σε τρεις διαφορετικές προκηρύξεις, τον µήνα Μάρ-
τιο, Ιούλιο και Σεπτέµβριο. Οι µισές σχεδόν είναι σε διαδικασία
διορισµού, για τις τρεις γίνονται σήµερα αιτήσεις από υποψηφί-
ους και οι υπόλοιπες είναι σε τελικό στάδιο στα συµβούλια κρί-
σης και µέχρι το τέλος του έτους θα έχουν διοριστεί και οι είκοσι
δύο αυτοί γιατροί. 

Επίσης, υπάρχουν και δύο προκηρύξεις του ΑΣΕΠ για κάλυψη
θέσεων λοιπού προσωπικού. Τα αποτελέσµατα της 2K αναµένον-
ται τις επόµενες ηµέρες, οπότε θα πραγµατοποιηθεί και η κά-
λυψη οκτώ θέσεων λοιπού προσωπικού διαφόρων ειδικοτήτων
και κλάδων, ενώ η 6Κ προκήρυξη του ΑΣΕΠ, στην οποία το Νο-
σοκοµείο της Ρόδου έχει προς κάλυψη δεκαπέντε θέσεις λοιπού
προσωπικού, βρίσκεται σε διαδικασία υποβολής αιτήσεων. 

Παράλληλα µε τις µόνιµες θέσεις που προκηρύσσουµε, καλύ-
πτουµε τις όποιες άµεσες ανάγκες του νοσοκοµείου µε την
πρόσληψη επικουρικού προσωπικού. Συνολικά, έχει δοθεί έγ-
κριση για σαράντα προσλήψεις επικουρικού προσωπικού, από
τις οποίες έχουν υλοποιηθεί σήµερα οι τριάντα. 

Εποµένως, κύριε Λαµπρούλη, η στελέχωση, η λειτουργική ανα-
βάθµιση και ο γενικότερος εκσυγχρονισµός του Νοσοκοµείου
της Ρόδου και της µονάδας εντατικής θεραπείας αποτελεί πρώτη
µας προτεραιότητα. Άλλωστε, γνωρίζετε όλοι στην Αίθουσα
αυτή, ότι υπάρχει συγκεκριµένο σχέδιο υλοποίησης, που αφορά
την επέκταση υφιστάµενων και την ανάπτυξη νέων κλινών σε µο-
νάδες εντατικής θεραπείας στη χώρα. Υλοποιούµε λοιπόν, στην
πράξη και προσλήψεις για την ενίσχυση του προσωπικού στις
µονάδες εντατικής θεραπείας, αλλά και έργα αναβάθµισης των
εγκαταστάσεων και του εξοπλισµού των νοσοκοµείων. 

Για τον σκοπό αυτόν, συστήσαµε, µε τη διάταξη του άρθρου
54 του ν.4690, στα νοσοκοµεία της χώρας πεντακόσιες οργανι-
κές θέσεις ειδικευµένων ιατρών ΕΣΥ, τριακόσιες θέσεις εξειδι-
κευόµενων ιατρών στην εντατική θεραπεία και χίλιες οργανικές
θέσεις νοσηλευτικού προσωπικού, ακριβώς για να στελεχώσουµε
τις µονάδες εντατικής θεραπείας. Στο πλαίσιο αυτού του σχεδια-
σµού εντάσσεται και το Νοσοκοµείο της Ρόδου. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να σας διαβεβαιώσω ότι όλες οι εφηµε-
ρίες του προσωπικού θα εξοφληθούν κανονικά, καθώς τακτοποι-
ούνται άµεσα.

Επειδή αναφερθήκατε στις εφηµερίες ετοιµότητας στο ΕΚΑΒ,
υπάρχουν -βέβαια το γνωρίζετε κι εσείς- συγκεκριµένα πρωτό-
κολλα διαχείρισης των περιστατικών, που διακοµίζει το ΕΚΑΒ.
Εφόσον µιλάµε για διακοµιδή από νοσοκοµείο σε νοσοκοµείο,
θα πρέπει να υπάρχει γιατρός του ΕΚΑΒ. Αυτή τη στιγµή, ενι-
σχύουµε και το ΕΚΑΒ βεβαίως, µε την προκήρυξη δεκαέξι θέ-
σεων ιατρικού προσωπικού, προκειµένου να καλύπτει το ΕΚΑΒ
µόνο του τις ανάγκες του στις επείγουσες περιπτώσεις. Σε κάθε
περίπτωση, όµως, στις εφηµερίες ετοιµότητας στο ΕΚΑΒ στο Νο-
σοκοµείο της Ρόδου νοµίζω ότι αυτήν τη στιγµή υπάρχει απαλ-
λαγή.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Υφυπουργέ.
Κύριε Λαµπρούλη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά κι εσείς.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ευχαριστώ.
Κοιτάξτε, δεν θα πρωτοτυπούσα αν έλεγα ότι από αυτά που

µόλις αναφέρατε, εγώ θα εστιάσω µόνο στο Νοσοκοµείο της
Ρόδου, κύριε Υπουργέ και κύριε Πρόεδρε. Η ερώτηση αφορούσε
το νοσοκοµείο. Εσείς όπως επιθυµείτε ή όπως αποφασίσατε. Ήρ-
θατε να πείτε για τις προκηρύξεις, τα οποία τα έχουµε ακούσει
πολλές φορές.

Όµως, σας λέω και πάλι ότι για το γενικότερο πλάνο που µας
αναφέρετε, αλλά και για το Νοσοκοµείο της Ρόδου, είναι στα-
γόνα στον ωκεανό µπροστά στα τεράστια προβλήµατα, που αν-
τιµετωπίζει αυτή τη στιγµή το Νοσοκοµείο και στη Ρόδο. Δεν
είναι πρωτοτυπία η Ρόδος. Είναι ένα νοσοκοµείο µε τεράστια δια-
χρονικά προβλήµατα, γιατί φυσικά, δεν προέκυψαν σε ένα χρόνο.
Εµείς δεν λέµε αυτό. Όπως έκαναν οι προηγούµενες κυβερνή-
σεις, έτσι και η παρούσα Κυβέρνηση. Μέσα σε αυτή την περίοδο
της πανδηµίας µε τις αυξηµένες απαιτήσεις προς το Δηµόσιο Σύ-
στηµα Υγείας -να µη µακρηγορώ προς αυτή την κατεύθυνση- θα
έπρεπε να είναι στελεχωµένα τα νοσοκοµεία και ήδη έτοιµα πριν
από το πρώτο κύµα της πανδηµίας, µε προσωπικό όλων των ει-
δικοτήτων και αν χρειαζόταν φυσικά, και µε επιπλέον προσωπικό
στην πορεία.

Πρόκειται για νοσοκοµεία που λειτουργούσαν υπό κανονικές
συνθήκες µε το 50% ή το 60%, αυτά είναι τα ποσοστά δυναµικό-
τητας µε βάση τα οργανογράµµατα του ΕΣΥ και όχι µε βάση τις
ανάγκες, τα οποία κλήθηκαν να αντιµετωπίσουν µια πανδηµία µε
αυτό το προσωπικό και το δυναµικό, το οποίο βέβαια, κατέθεσε
και καταθέτει και την τελευταία ικµάδα των δυνάµεών του.

Όµως, δεν µου απαντάτε. Έχουµε τρεις κενές θέσεις γιατρών
εντατικολογίας στη ΜΕΘ του Νοσοκοµείου της Ρόδου. Θα προσ-
ληφθούν τουλάχιστον τρεις γιατροί; Θα λειτουργήσουν τα δύο
κρεβάτια που είναι κλειστά; Οι ανάγκες είναι τεράστιες. Καταλα-
βαίνετε -το είπα και προηγουµένως- τον όγκο των περιστατικών,
που καλούνται να καλύψουν οι εντατικολόγοι ή η συγκεκριµένη
µονάδα και το νοσοκοµείο κατ’ επέκταση. Έχει έναν νευρολόγο,
ο οποίος έχει κάθε µέρα εφηµερία, και µία νοσηλεύτρια. Έχουµε
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και άλλα δύο παραδείγµατα. Υπάρχουν δύο αναισθησιολόγοι.
Όλη αυτή η κατάσταση µε τις τεράστιες ελλείψεις του προσω-

πικού έχει φυσικά αντίκτυπο στην εντατικοποίηση της δουλειάς
του υφιστάµενου δυναµικού, των εργαζοµένων εκεί. Ενδεικτικά
αναφέρω -το αναφέρουµε και στην ερώτηση- πως περίπου
15.000 ευρώ οφείλονται στο προσωπικό. Φυσικά συνέβη και αυτό
-ήταν αναµενόµενο- µέσα στην περίοδο του δεύτερου κύµατος
της πανδηµίας, πριν από έναν µήνα και λιγότερο, ένα µέρος του
προσωπικού αναγκάστηκε να µπει σε καραντίνα, λόγω ενός πε-
ριστατικού του κορωνοϊού, µε το οποίο ήρθαν σε επαφή.

Θα προκύπτουν και τέτοια ζητήµατα στην πορεία. Φανταστείτε
τι µπορεί να γίνει αν αυτό ενδεχοµένως -µακριά από εδώ- γενι-
κευτεί.

Δεύτερον, θα ήθελα να πούµε και για τα πλυντήρια, όπως σας
είπαµε και το βάλαµε και στην ερώτηση, γιατί όντως η κατάσταση
είναι τραγική εκεί και σε ό,τι αφορά αυτό που αναφέρουµε για
τους εργαζόµενους και τις συνθήκες κάτω από τις οποίες κα-
λούνται να δουλέψουν µε επικίνδυνο και πεπαλαιωµένο εξοπλι-
σµό. Τα είδαµε µε τα µάτια µας. Το παραδέχονται όλοι στο
νοσοκοµείο, από τη διοίκηση µέχρι και τον τελευταίο -δεν είναι
υποτιµητικό αυτό- εργαζόµενο εκεί. Χωρίς εξαερισµό, χωρίς κλι-
µατισµό, µε ελλιπές προσωπικό, που δεν µπορεί να ανταποκριθεί
ή προσπαθεί υπερβάλλοντος εαυτόν να ανταποκριθεί στις τερά-
στιες ανάγκες του νοσοκοµείου.

Το νοσοκοµείο λέει πάλι ότι δεν έχει σεντόνια, γιατί σταµάτη-
σαν οι δωρεές από τους ξενοδόχους, που έδιναν όταν δούλευαν
τα ξενοδοχεία την τουριστική περίοδο. Φέτος που υπάρχει ο
COVID και τα ξενοδοχεία δεν λειτουργούν, δεν τους έδωσαν σεν-
τόνια. Άρα δεν έχουν σεντόνια για το νοσοκοµείο. Εκεί φτάσαµε,
κύριε Υπουργέ και κύριε Πρόεδρε.

Να µην πούµε κι άλλα γιατί τέτοια παραδείγµατα είναι πάµ-
πολλα σε όλη την Ελλάδα.

Σχετικά µε τη σίτιση και την καθαριότητα, αυτό που είπα και
στην πρωτολογία, θα ήθελα να πω πως έχει δοθεί σε εργολά-
βους. Ποιο είναι το αποτέλεσµα, ιδιαιτέρως στην εργολαβία της
καθαριότητας όπου και εκεί η κατάσταση είναι τραγική; Το κα-
ταγγέλλουν οι ίδιοι οι εργαζόµενοι. Μιλήσαµε µαζί τους. Τι κά-
νουν;

Οι ανταγωνίστριες εργολαβικές εταιρείες κάνουν ασφαλιστικά
µέτρα η µια στην άλλη, µε αποτέλεσµα η σύµβαση της καθαριό-
τητας να ανανεώνεται κάθε µήνα. Ένα µήνα είναι µια εταιρεία και
έναν µήνα άλλη εταιρεία. Ή καταγγέλλουν τις συµβάσεις, στα-
µατούν, επαναπροκηρύσσονται και πάει λέγοντας. Δεν είναι σπά-
νιες οι φορές που, µε την αλλαγή του εργοδότη, έχουµε ως
αποτέλεσµα να µένουν απλήρωτοι για κάποιους µήνες οι εργα-
ζόµενοι στην καθαριότητα.

Να µη µιλήσουµε για τα δώρα που τους οφείλονται από την
κατάσταση που έχει δηµιουργηθεί και για τα επιδόµατα. Βέβαια,
το προσωπικό στην καθαριότητα έχει δυόµισι χρόνια να πάρει
άδεια. Επίσης, να µη µιλήσουµε για τα µέτρα ατοµικής προστα-
σίας που δεν έχουν. «Τσοντάρουν», για να το πω λαϊκά, κύριε
Πρόεδρε, από την τσέπη τους. Μας τα έδειξαν και µας τα είπαν
κι αυτό δεν µπορεί κανένας να το αµφισβητήσει.

Εµείς, κύριε Υπουργέ, ζητούµε και για το Νοσοκοµείο της
Ρόδου εδώ και τώρα άµεση στελέχωση µε όλο το απαραίτητο
και αναγκαίο προσωπικό. Το επικουρικό προσωπικό, οι συµβασι-
ούχοι κ.λπ., δεν κοστίζουν δεκάρα τσακιστή στο κράτος και στην
Κυβέρνηση. Καλείται να καταβάλλει τους µισθούς είτε µέσω προ-
γραµµάτων είτε το ίδιο το νοσοκοµείο από τα ίδια έσοδα. Δηλαδή
τι κάνετε; Ναι µεν «προσλαµβάνετε» προσωπικό µε παντός εί-
δους σχέσεις εργασίας, πλην µόνιµης και σταθερής, παρά ένα
ελάχιστο ποσοστό, όµως, για αυτό δεν πληρώνει το κράτος ούτε
ένα σεντ, παρά από τα ίδια έσοδα του νοσοκοµείου, το οποίο
από πού θα τα βρει; Από την πώληση περιουσιών. 

Εδώ µπαίνουµε, βέβαια, στη διαδικασία λειτουργίας των ίδιων
των νοσοκοµείων ως επιχειρήσεις, που τα οδηγείτε εσείς φυσικά,
µε τα τελευταία νοµοσχέδια, αλλά και µε την πολιτική που
ασκείτε γενικότερα στον χώρο τής κατ’ όνοµα πλέον δηµόσιας
υγείας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κύριε
Λαµπρούλη.

Κύριε Κοντοζαµάνη, έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολογία
σας.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχα-
ριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Λαµπρούλη, απάντησα µε συγκεκριµένα νούµερα σε ό,τι
αφορά τις προσλήψεις που γίνονται και αυτές που έχουν προ-
γραµµατιστεί για το Νοσοκοµείο της Ρόδου, οι οποίες υλοποι-
ούνται σταδιακά, αλλά και άµεσα. Σας είπα τα µέτρα που έχουµε
πάρει για τους συµβασιούχους στη σίτιση, τη φύλαξη και τη στέ-
γαση και τι θέλουµε να κάνουµε µε το επικουρικό προσωπικό.

Εµείς πρώτοι έχουµε πει ότι το σύστηµα υγείας χρειάζεται µό-
νιµες λύσεις, µόνιµο ιατρικό και λοιπό προσωπικό, προκειµένου
να αντιµετωπιστούν οι στρεβλώσεις και οι ελλείψεις του παρελ-
θόντος. Όλα αυτά έχουν συσσωρευτεί τα τελευταία χρόνια και
αυτά που λέτε για τα πλυντήρια, για κτηριακές εγκαταστάσεις οι
οποίες χρήζουν ανακαίνισης.

Μην ξεχνάµε ότι και το Νοσοκοµείο της Ρόδου και µια σειρά
άλλων νοσοκοµείων, που ήταν από τα τελευταία τα οποία χτίστη-
καν στη χώρα, έχουν ολοκληρώσει πλέον έναν κύκλο ζωής και
χρειάζονται σίγουρα εκσυγχρονισµό και ανακαινίσεις. Αυτό εν-
τάσσεται σε ένα σχέδιό µας και αυτό καλώς ή κακώς -προφανώς
κακώς- δεν γίνεται από τη µια µέρα στην άλλη. Υπάρχει προγραµ-
µατισµός, κανείς δεν θέλει ο εργαζόµενος στο σύστηµα υγείας
να εργάζεται υπό κακές συνθήκες. Είναι όλα καταγεγραµµένα
και έχει µπει µια προτεραιότητα.

Αυτή τη στιγµή, η προτεραιότητά µας είναι η αντιµετώπιση της
πανδηµίας του κορωνοϊού. Σας είπα ότι έχουµε συστήσει θέσεις
και ιατρικού και νοσηλευτικού προσωπικού για να στελεχώσουµε
τις µονάδες εντατικής θεραπείας. Στον σχεδιασµό αυτό είναι και
η µονάδα εντατικής θεραπείας στη Ρόδο. Το Νοσοκοµείο της
Ρόδου σίγουρα είναι σε ένα κοµβικό σηµείο για τη χώρα και εξυ-
πηρετεί και µια µεγάλη περιοχή.

Βεβαίως, σε κάθε περίπτωση, δεν αµφισβητεί κανείς την πραγ-
µατικότητα. Είναι αυτή που σας περιέγραψα. Κάνουµε ό,τι είναι
δυνατόν, προκειµένου µε σταθερά βήµατα να βελτιώνουµε τόσο
την καθηµερινότητα του κάθε πολίτη, που προσέρχεται στα νο-
σοκοµεία για να λάβει υπηρεσίες υγείας, όσο και των εργαζοµέ-
νων στο σύστηµα υγείας.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Υφυπουργέ.
Συνεχίζουµε µε την πρώτη µε αριθµό 8618/29-7-2020 ερώτηση

του κύκλου των αναφορών και ερωτήσεων του Βουλευτή Μαγνη-
σίας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αλέξανδρου
Μεϊκόπουλου προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Ανάγκη άµε-
σης προµήθειας µοριακού αναλυτή για τον SARS-COV2 στο
Αχιλλοπούλειο Νοσοκοµείο Βόλου».

Ορίστε, κύριε Μεϊκόπουλε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, από την έναρξη της πανδηµίας µέχρι και σή-

µερα, που διανύουµε το δεύτερο κύµα της πανδηµίας, το Αχιλ-
λοπούλειο Νοσοκοµείο του Βόλου δεν διαθέτει µοριακό αναλυτή.
Τα δεκάδες τεστ, τα οποία πραγµατοποιούνται καθηµερινά από
το νοσοκοµείο, όπως γνωρίζετε, στέλνονται προς ανάλυση στο
Πανεπιστηµιακό Νοσοκοµείο Λάρισας.

Γνωρίζετε και εσείς πάρα πολύ καλά ότι τα αποτελέσµατα των
τεστ αυτών αργούν µέχρι και είκοσι τέσσερις ώρες να δοθούν
πίσω στο Αχιλλοπούλειο Νοσοκοµείο, πράγµα που σηµαίνει ότι δη-
µιουργείται φοβερό πρόβληµα και για τους ασθενείς που παρα-
µένουν στο νοσοκοµείο, προκειµένου να µάθουν το αποτέλεσµα,
δηµιουργείται όµως και φοβερό πρόβληµα και στην ίδια τη λει-
τουργία του νοσοκοµείου, πόσω µάλλον και στον οµαλό προγραµ-
µατισµό πλέον και των χειρουργείων, τακτικών και έκτακτων.

Μεγάλη, όµως, δυσκολία, κύριε Υπουργέ, υπάρχει για τους πο-
λίτες, οι οποίοι επιθυµούν να κάνουν προληπτικά το συγκεκρι-
µένο τεστ. Χωρίς, λοιπόν, το νοσοκοµείο να διαθέτει µοριακό
αναλυτή, αναγκάζονται να καταφύγουν στην λύση των ιδιωτικών
κλινικών, πράγµα που σηµαίνει ότι για µια στενή οικονοµική δυ-
νατότητα που έχει σήµερα ο µέσος Βολιώτης, χρειάζεται να δα-
πανήσει εκατό και εκατόν είκοσι ευρώ, προκειµένου να κάνει το
τεστ.
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Μέχρι και σήµερα, κύριε Υπουργέ, σύσσωµοι οι υγειονοµικοί
φορείς της Μαγνησίας απαιτούν την προµήθεια µοριακού ανα-
λυτή. Για να γίνω πιο συγκεκριµένος, όταν λέω οι υγειονοµικοί
φορείς αναφέροµαι στον Ιατρικό Σύλλογο, στους επιστηµονι-
κούς φορείς του νοσοκοµείου, στο επιστηµονικό συµβούλιο,
στην ιατρική υπηρεσία, στη διοίκηση. Σύσσωµη η υγειονοµική
κοινότητα απαιτεί άµεσα την προµήθεια του συγκεκριµένου εξο-
πλισµού.

Ξέρετε και κάτι άλλο, κύριε Υπουργέ; Μπορεί να µην περιλαµ-
βάνεται µέσα στην ερώτηση, αλλά η τελευταία υπουργική από-
φαση από το Υπουργείο Υγείας για την κατανοµή των
τετρακοσίων ειδικευµένων γιατρών επιτείνει και την αγωνία των
δηµόσιων υγειονοµικών υπαλλήλων του Νοσοκοµείου του
Βόλου, αλλά και κατ’ επέκταση των χιλιάδων χρηστών της δηµό-
σιας υγείας στον Βόλο.  Είναι δυνατόν, όταν γνωρίζετε την υπο-
στελέχωση που υπάρχει στο Αχιλλοπούλειο Νοσοκοµείο, να
κατανέµετε δύο ειδικευµένους γιατρούς, τη στιγµή που η Λαµία
λαµβάνει έντεκα, η Χαλκίδα δώδεκα, τα δύο νοσοκοµεία της Λά-
ρισας οκτώ;

Εγώ δεν λέω να µην πάρουν, κύριε Υπουργέ και να µην στελε-
χωθούν, αλλά βάσει ποιων κριτηρίων έγινε αυτή η κατανοµή; Για
ποιον λόγο, όταν ξέρετε ότι εξυπηρετεί διακόσιες χιλιάδες
κόσµο, όταν ξέρετε ότι οι αντικειµενικές ανάγκες είναι πολύ συγ-
κεκριµένες, όταν ξέρετε πλέον ότι το Νοσοκοµείο του Βόλου έχει
και τρίτη κλινική, κορωνοϊοκλινική να εξυπηρετήσει, δίνετε µόνο
δύο γιατρούς;

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εγώ ευχαριστώ,

κύριε Μεϊκόπουλε.
Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Υγείας κ. Βασί-

λειος Κοντοζαµάνης.
Ορίστε, κύριε Κοντοζαµάνη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχα-

ριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Μεϊκόπουλε, επιτρέψτε µου να κάνω ένα γενικό σχόλιο

στην αρχή, πριν πάω στην ουσία της ερώτησής σας. Τα τεστ που
διεξάγονται στη χώρα δεν γίνονται στα τυφλά.  Υπάρχουν κριτήρια
επιλογής των εξετασθέντων, καθώς και στοχευµένες παρεµβάσεις
στον πληθυσµό µε σχέδιο. Η προµήθεια µοριακού αναλυτή για τον
κορωνοϊό στο Αχιλλοπούλειο Νοσοκοµείο του Βόλου έχει τεθεί ως
ζήτηµα και µας απασχολεί.

Από την πρώτη στιγµή της πανδηµίας για την αντιµετώπιση
των αναγκών καθορίσαµε συγκεκριµένα νοσοκοµεία, που είχαν
παραγωγική δυνατότητα να διεξάγουν αυτούς τους ελέγχους,
είχαν δηλαδή µεγάλα µηχανήµατα, µεγάλη παραγωγικότητα σε
σύντοµο χρονικό διάστηµα, έµπειρο προσωπικό, δυνατότητα
πραγµατοποίησης ελέγχου σε µεγάλους αριθµούς δειγµάτων και
κυρίως τη δυνατότητα απάντησης εντός εικοσιτετραώρου. 

Για τον σκοπό αυτό στην δική σας περιοχή επιλέξαµε το Πα-
νεπιστηµιακό Νοσοκοµείο της Λάρισας, που πληροί αυτές τις
προϋποθέσεις για την κάλυψη των αναγκών της Θεσσαλίας και
της ευρύτερης περιοχής. 

Επιτρέψτε µου να πω ότι προβλήµατα µέχρι σήµερα δεν αντι-
µετωπίσαµε ούτε στην επάρκεια των ελέγχων, αλλά ούτε και ανα-
φορικά µε καθυστερήσεις στις απαντήσεις. Να σας θυµίσω ότι
είναι είκοσι τέσσερις ώρες, µπορείτε να το διαπιστώσετε και
µόνος σας κάνοντας µια αναζήτηση στο διαδίκτυο. Υπάρχουν
χώρες, όπως η Μεγάλη Βρετανία όπου το αποτέλεσµα δεν έρ-
χεται νωρίτερα από εβδοµήντα δύο ώρες.

Αναφερθήκατε και στους συµπολίτες µας που προσφεύγουν
στις ιδιωτικές κλινικές της πόλης, προκειµένου να κάνουν ένα
τεστ για προληπτικούς λόγους. Άλλο το σηµείο δειγµατοληψίας.
Δειγµατοληψία γίνεται παντού, µπορεί να γίνει και στο Νοσοκο-
µείο του Βόλου και ας µην έχει µοριακό αναλυτή. Γιατί όσον
αφορά αυτές οι ιδιωτικές κλινικές, που λέτε -εξ όσων γνωρί-
ζουµε- δεν κάνουν όλα τα ιδιωτικά εργαστήρια επιτόπου τη µο-
ριακή ανάλυση. Εποµένως, σηµεία δειγµατοληψίας υπάρχουν. 

Μάλιστα, τόσο στη Μαγνησία όσο και στην υπόλοιπη επικρά-
τεια υπάρχει ένα σχέδιο σε εξέλιξη, όπου µονάδες πρωτοβάθ-
µιας φροντίδας υγείας θα µπορούν να κάνουν διαλογή και
αξιολόγηση περιστατικών, δειγµατοληψία βεβαίως για διαγνω-

στικό έλεγχο κορωνοϊού, έτσι ώστε να διευρύνουµε τα σηµεία
όπου ο κάθε συµπολίτης µας -εφόσον πληροί τα κριτήρια διεξα-
γωγής του τεστ- να κάνει το τεστ αυτό και να ελέγχεται για τον
κορωνοϊό. 

Από την άλλη πλευρά, θα πρέπει να έχουµε στο µυαλό µας ότι
πρέπει να υπάρχει ένας ορθολογικός σχεδιασµός σε ό,τι αφορά
την κατανοµή των µηχανηµάτων. Δεν γίνεται κάθε νοσοκοµείο να
έχει τέτοια µηχανήµατα, γιατί πολλές φορές είναι τέτοιο το κό-
στος των αντιδραστηρίων που δεν συµφέρει, γιατί µπορεί να φαί-
νεται µερικές φορές µικρό το κόστος αγοράς ενός τέτοιου
µηχανήµατος, αλλά να είναι πολύ ακριβά τα αντιδραστήρια. 

Σε κάθε περίπτωση, όµως, µε βάση τα επιδηµικά δεδοµένα
εξετάζουµε τις ανάγκες της περιοχής και φροντίζουµε, εφόσον
χρειαστεί, το κάθε νοσοκοµείο να έχει τον απαραίτητο εξοπλι-
σµό. Αυτό ισχύει και στην περίπτωση του Βόλου. 

Να σας θυµίσω, επίσης, ότι την προηγούµενη Παρασκευή το
Διοικητικό Συµβούλιο του Νοσοκοµείου Βόλου αποφάσισε να
πάρει αντιδραστήρια για µοριακό αναλυτή, ο οποίος παράλληλα
θα ελέγχει και άλλες µολυσµατικές νόσους, όπως η γρίπη και η
φυµατίωση και θα εξετάζει και για COVID-19. Τέτοιου είδους
αναλυτές χρησιµοποιούν ήδη κι άλλα νοσοκοµεία στην περιοχή,
όπως τα Νοσοκοµείο Τρικάλων, Χαλκίδας και Λαµίας. Το αποτέ-
λεσµα θα βγαίνει σε πενήντα λεπτά για συγκεκριµένο αριθµό
δειγµάτων τη φορά. Θα χρησιµοποιείται εντελώς στοχευµένα
στα τµήµατα επειγόντων περιστατικών στη µονάδα εντατικής θε-
ραπείας και για επείγοντα χειρουργεία. Βεβαίως, στη µάχη αυτή
βάζουµε και τα ταχέα τεστ, τα οποία δίνουν έγκαιρα, γρήγορα
αποτελέσµατα, έτσι ώστε να µπορούµε να προχωρήσουµε στην
ιατρική πράξη, εφόσον αυτή απαιτείται. 

Τα υπόλοιπα προς το παρόν θα στέλνονται -όπως γίνεται και
τώρα- στο εργαστήριο του Πανεπιστηµιακού Νοσοκοµείου Λάρι-
σας, όπου επί τη ευκαιρία να σας πω ότι το Νοσοκοµείο αυτό
βρίσκεται σε διαδικασία απόκτησης ροµποτικού µηχανήµατος,
το οποίο θα µπορεί να επεξεργάζεται χίλια δείγµατα την ηµέρα,
έτσι ώστε να ρίξουµε ακόµα και κάτω από τις είκοσι τέσσερις
ώρες τη δυνατότητα εξαγωγής αποτελέσµατος σε µοριακό
έλεγχο. 

Επειδή αναφερθήκατε και στον αριθµό των γιατρών στις κρί-
σεις, οι οποίες είναι σε εξέλιξη, έχουµε τονίσει πολλές φορές -
το επανέλαβα και σε προηγούµενη ερώτηση, να το πω και σε
εσάς- ότι υπάρχει συγκεκριµένος σχεδιασµός. Συγκρίνετε το Νο-
σοκοµείο του Βόλου µε το Νοσοκοµείο της Χαλκίδας και της Λα-
µίας όπου στη Χαλκίδα και στη Λαµία υπάρχουν αυτήν τη στιγµή
καινούργιες µονάδες εντατικής θεραπείας, εποµένως υπάρχει
προτεραιότητα στο να στελεχωθούν οι µονάδες εντατικής θερα-
πείας. 

Από εκεί και πέρα, όπως σας είπα, µε συγκεκριµένο σχέδιο ενι-
σχύουµε τις µονάδες εντατικής θεραπείας στα υπόλοιπα νοσο-
κοµεία της χώρας και προσπαθούµε να καλύψουµε τις ανάγκες
σε κενές οργανικές θέσεις στις υπόλοιπες ιατρικές ειδικότητες. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Υφυπουργέ.
Κύριε Μεϊκόπουλε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, µπαίνω και εγώ στον πειρασµό να κάνω δύο,

τρία πρώτα σχόλια, βάσει της απάντησης που µου δώσατε, γιατί
το περιεχόµενο της απάντησής σας περισσότερο παραπέµπει
στο πρώτο κύµα της πανδηµίας, παρά στη δεύτερη έξαρση, που
ζούµε σήµερα. 

Μου δίνετε µια απάντηση, όταν υπήρχαν στην Αττική δύο
κρούσµατα και µηδέν κρούσµατα στη Μαγνησία, τη στιγµή που
σήµερα µετράµε εκατοντάδες κρούσµατα στην Αττική και κάθε
µέρα σχεδόν -πέρα από κάποιες µέρες που είναι καθαρή η Μα-
γνησία- µετράµε κρούσµατα και σε επίπεδο Θεσσαλίας και σε
επίπεδο Μαγνησίας µε σχολεία ανοικτά, κύριε Υπουργέ, µε νο-
σοκοµείο το οποίο έχει επαναλάβει την τακτική του λειτουργία
και σε επίπεδο χειρουργείων έκτακτων και τακτικών. Συνεπώς, η
απάντησή σας είναι λίγο εκτός πραγµατικότητας, λυπάµαι που
το λέω.
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Το δεύτερο ζήτηµα, κύριε Υπουργέ, είναι ότι οι άνθρωποι που
πάνε και διενεργούν τεστ προληπτικά δεν το κάνουν µε «τυφλό»
τρόπο, όπως περιγράψατε. Εγώ µιλάω βάσει των υγειονοµικών
πρωτοκόλλων που ισχύουν. 

Είναι άνθρωποι που θέλουν να πάνε ένα ταξίδι, άνθρωποι που
θέλουν να έχουν πρόσβαση στις παραγωγικές σχολές. Αυτοί δεν
πρέπει να κάνουν το τεστ; Άνθρωποι που θα µπουν για ένα τα-
κτικό ή έκτακτο χειρουργείο δεν πρέπει να κάνουν το τεστ; Το
υγειονοµικό πρωτόκολλο το προβλέπει αυτό. 

Η απάντησή σας είναι αναντίστοιχη της πραγµατικότητας, που
συµβαίνει αυτή τη στιγµή στο δηµόσιο νοσοκοµείο. 

Θα σας πω και κάτι άλλο, κύριε Υπουργέ, γιατί νοµίζω ότι έχετε
µία θολή εικόνα για το τι συµβαίνει στο Αχιλλοπούλειο Νοσοκο-
µείο. Δεν νοµίζω ότι περιποιεί τιµή για το Υπουργείο Υγείας και
για την 5η Υγειονοµική Περιφέρεια η υπόθεση της διαµόρφωσης
της δηµόσιας υγείας στη Μαγνησία να είναι περισσότερο υπό-
θεση των πολιτικών γραφείων των Βουλευτών της Συµπολίτευ-
σης, παρά υπόθεση του Υπουργείου Υγείας και της 5ης

Υγειονοµικής Περιφέρειας. 
Μη µου πείτε ότι δεν ξέρετε πως µέχρι και σήµερα έχει καθυ-

στερήσει η προµήθεια του συγκεκριµένου µηχανήµατος, γιατί
έριζαν για το ποια εταιρεία θα το έκανε δωρεά στο Αχιλλοπού-
λειο Νοσοκοµείο. 

Μου είπατε κάτι για την τελευταία απόφαση που πήρε το διοι-
κητικό συµβούλιο του νοσοκοµείου. 

Κύριε Υπουργέ, µην µας εµπαίζετε. Ξέρετε πολύ καλά ότι ο κ.
Σερέτης, ο Διοικητής της 5ης Υγειονοµικής Περιφέρειας, επέλεξε
τη φθηνότερη λύση. Γιατί ξέρετε ότι από το 2010 και έπειτα κα-
νένα δευτεροβάθµιο νοσοκοµείο δεν προµηθεύεται τον µοριακό
αναλυτή. Προκηρύσσει διαγωνισµό στη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ» µαζί µε τον
συνοδό εξοπλισµό και ανάλογα µε το κόστος που προκύπτει,
αυτό καλύπτεται από την 5η Υγειονοµική Περιφέρεια. 

Τι ήθελε η Υγειονοµική Περιφέρεια όταν έκανε την αντίστοιχη
πράξη του Αχιλλοπούλειου Νοσοκοµείου για το  επερχόµενο εξά-
µηνο; Το κόστος είναι 170.000 ευρώ. Τι είπε ο κ. Σερέτης; «Είναι
πολύ ακριβό». Είπε αυτά που µας είπατε κι εσείς σήµερα. Μπορεί
το Πανεπιστηµιακό της Λάρισας να αναλάβει από µόνο του τη
διάρθρωση της αντιµετώπισης της πανδηµίας σε επίπεδο Θεσ-
σαλίας. 

Όταν πιέστηκε, όµως, ο κ. Σερέτης δίνει προφορική εντολή
στον Διοικητή του Αχιλλοπούλειου Νοσοκοµείου κ. Ντόκο να
προβεί σε απευθείας ανάθεση για την προµήθεια µοριακού ανα-
λυτή, της τάξης των 20.000 ευρώ, που επαρκεί, κύριε Υπουργέ,
για τεστ µέχρι δεκαπέντε και είκοσι ηµέρες, ενώ το νοσοκοµείο
για το επερχόµενο εξάµηνο έχει πει -όλοι οι φορείς του νοσοκο-
µείου, µαζί και ο διευθυντής του βιοχηµικού τµήµατος- ότι µε τα
170.000 ευρώ µπορούµε να καλύψουµε τους επόµενους περίπου
δύο-τρεις µήνες µε είκοσι πέντε τεστ τη µέρα. 

Άρα, κύριε Υπουργέ, όταν δίνετε τέτοια απάντηση, να έχετε
υπόψη σας ότι υπάρχει αυτή τη στιγµή και µία φοβερή παλινωδία
σε επίπεδο Μαγνησίας. Επίσης, όταν µου λέτε για την κατανοµή
ότι θα δείτε ποιες είναι οι ανάγκες.

Ποιες είναι οι ανάγκες, κύριε Υπουργέ; Ακόµα δεν έχουν το-
ποθετηθεί οι δεκατέσσερις γιατροί της προηγούµενης προκήρυ-
ξης. Ακόµα δεν έχουµε καταλήξει πώς θα προµηθευτεί µοριακό
αναλυτή το Αχιλλοπούλειο Νοσοκοµείο και µας λέτε ότι µε είκοσι
ηµέρες, ενώ έχουµε χειµώνα µπροστά µας, θα είµαστε υγειονο-
µικά εντάξει στη Μαγνησία. Μας δίνετε και δύο γιατρούς. 

Ξέρετε τι µας λέτε, κύριε Υπουργέ; Ότι πολιτικά -έχετε τέσσε-
ρις Βουλευτές της Συµπολίτευσης- αλλά και υγειονοµικά µας
έχετε κοινώς γραµµένους, κύριε Υπουργέ. Και συγγνώµη γι’ αυτό
που λέω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Μεϊκόπουλε. 

Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολογία σας.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Κύριε

Μεϊκόπουλε, λυπάµαι για τον χαρακτηρισµό σας στο τέλος. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κι εγώ λυπάµαι, αλλά αυτή

είναι η αλήθεια. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Επι-

τρέψτε µου να πω ότι βρίσκεστε σε σύγχυση και δεν γνωρίζετε

την πραγµατικότητα. Γιατί µας λέτε ότι κάποιοι που χρειάζεται
να κάνουν το τεστ είτε επειδή πάνε στα επείγοντα είτε επειδή
αναµένουν µία χειρουργική επέµβαση, δεν µπορούν να κάνουν
το τεστ. Πείτε µου αν καθυστέρησε ένα χειρουργείο, επειδή δεν
µπορούσε να γίνει το τεστ. 

Για όλες αυτές τις περιπτώσεις, στις οποίες αναφερθήκατε,
σας πληροφορώ ότι όλα αυτά τα τεστ έγιναν δωρεάν από το κρά-
τος. Εφόσον πληρούνται όλα τα κριτήρια και οι προϋποθέσεις
για να γίνει τεστ, αυτό γίνεται δωρεάν για τον κάθε πολίτη. 

Να σας θυµίσω ότι ξεκινήσαµε από οκτακόσια πενήντα τεστ
ηµερησίως και έχουµε ξεπεράσει κατά µέσο όρο τις δεκατέσσε-
ρις χιλιάδες τεστ την ηµέρα αυτή τη στιγµή. Και αυξάνονται. Βε-
βαίως, διαφορετική ήταν η κατάσταση στην αρχή της πανδηµίας,
διαφορετική είναι τώρα. 

Επίσης, να µην ξεχνάµε -γιατί µίλησα στην αρχή για στοχευ-
µένες παρεµβάσεις και για κριτήρια επιλογής των εξετασθέντων-
τις κινητές µονάδες του ΕΟΔΥ, όπου στοχευµένα σε περιοχές,
όπου υπήρχαν θέµατα ή δοµές οι οποίες έπρεπε να ελεγχθούν ή
ειδικές οµάδες του πληθυσµού τα τεστ αυτά διεξάγονταν. 

Εποµένως, µη συγχέουµε κατ’ αρχάς το µηχανολογικό κοµ-
µάτι, το πού είναι εγκατεστηµένο ένα µηχάνηµα, µε τα σηµεία
όπου κάθε πολίτης µπορεί να προσέρχεται, προκειµένου να
πάρει δείγµα για να γίνει ο µοριακός έλεγχος. 

Για µία ακόµη φορά να σας πω ότι είµαστε πολύ σύντοµοι σε
ό,τι αφορά τα αποτελέσµατα, τα οποία είναι έτοιµα εντός είκοσι
τεσσάρων ωρών, από µία τέτοια εξέταση. Ρίχνουµε και περισσό-
τερα όπλα στη φαρέτρα µας και περισσότερα µηχανήµατα. 

Σας είπα ότι εξετάζουµε, ανάλογα µε την εξέλιξη της νόσου,
πού θα εγκατασταθούν τα µηχανήµατα, έχοντας πάντοτε στο
µυαλό µας τη σχέση κόστους- οφέλους. Διότι δεν έχει σηµασία
αν είναι φθηνό ή ακριβό το µηχάνηµα. Σας είπα ότι έχει σηµασία
και το κόστος του αντιδραστηρίου και τι συµφέρει περισσότερο
το κράτος και πότε έχεις το αποτέλεσµα. Γιατί άλλα µηχανήµατα
είναι αργά, άλλα µηχανήµατα είναι γρήγορα. 

Σε κάθε περίπτωση, σηµασία έχουν τα σηµεία όπου µπορεί να
προσέρχεται ο κάθε πολίτης, προκειµένου να γίνεται η δειγµα-
τοληψία και να έχει εγκαίρως το αποτέλεσµα το οποίο χρειάζεται. 

Πέραν του µηχανήµατος, το οποίο θα εγκαταστήσει το Νοσο-
κοµείο του Βόλου, σας είπα ότι θα έχουµε και τα ταχέα τεστ, τα
οποία θα χρησιµοποιηθούν σε έκτακτες περιπτώσεις και στα τµή-
µατα επειγόντων περιστατικών, για να έχουµε γρήγορα αποτε-
λέσµατα. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Υπουργέ, και για την τήρηση του χρόνου. 
Προχωρούµε στη δεύτερη µε αριθµό 3472/22-1-2020 ερώτηση

του κύκλου των αναφορών και ερωτήσεων του Βουλευτή Ηρα-
κλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου προς
τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Μέτρα προστασίας κατά του κο-
ρωνοϊού». 

Κύριε Κεγκέρογλου, καλησπέρα σας και καλή εβδοµάδα. 
Έχετε τον λόγο για δύο λεπτά και είµαι σίγουρος ότι θα τα τη-

ρήσετε. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Θα

προσπαθήσουµε. 
Συζητούµε σήµερα µια ερώτηση την οποία έγκαιρα και υπεύ-

θυνα είχε καταθέσει το Κίνηµα Αλλαγής από 22 Ιανουαρίου 2020,
µε την οποία ζητούσαµε, µαζί µε τον συνάδελφο κ. Ανδρέα
Πουλά, «Μέτρα προστασίας κατά του κορωνοϊού». 

Λέγαµε τον Ιανουάριο: «Παγκόσµια ανησυχία προκαλεί η εξά-
πλωση του κορωνοϊού, ο οποίος µέχρι σήµερα µετράει εννιά αν-
θρώπινες απώλειες στην Κίνα και τουλάχιστον τετρακόσιους
σαράντα ασθενείς στην Ταϊβάν, την Ταϊλάνδη, την Ιαπωνία, τη
Νότια Κορέα και τις ΗΠΑ». Και συνεχίζαµε µε την παράθεση των
επιστηµονικών δεδοµένων και των προειδοποιήσεων του ΠΟΥ. 

Μια κρίσιµη ερώτηση, κύριε Υπουργέ, στην οποία δεν απαντή-
σατε, γιατί, όπως φαίνεται, δεν αξιολογήσατε σωστά από την
αρχή ούτε το περιεχόµενό της ούτε το µέγεθος του κινδύνου για
το οποίο προειδοποιούσε. 

Η Κυβέρνηση, αφού αδράνησε το κρίσιµο διάστηµα µε τη λο-
γική τού «βλέποντας και κάνοντας», πήρε κάποια µέτρα πενήντα
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µέρες µετά και, βέβαια, όταν ερχόταν το αδιέξοδο και µε τον
φόβο όσων συνέβαιναν σε άλλες χώρες προχώρησε αναπόφευ-
κτα και σωστά, τουλάχιστον τότε, σε καθολικό lockdown, µε τις
γνωστές συνέπειες, όµως, για την οικονοµία και την κοινωνία. 

Σκεφτείτε, όµως, ότι αν είχατε προχωρήσει, έστω σε µία από
τις τέσσερις προτάσεις που σας είχαµε καταθέσει -έλεγχος στις
πύλες εισόδου της χώρας, λιµάνια-αεροδρόµια, καµπάνια ενη-
µέρωσης, µέτρα προφύλαξης, στήριξη νοσοκοµείων, αν είχαν το-
ποθετηθεί έστω οι θερµοκάµερες- ενδέχεται να είχαµε προλάβει
και το γκρουπ από την Ιερουσαλήµ και το γκρουπ από το Μιλάνο.

Ο απώτερος στόχος σήµερα να συζητηθεί αυτή η ερώτηση δεν
είναι να καταγραφεί ότι µια σηµαντική ερώτηση που κατατέθηκε
έγκαιρα στο Ελληνικό Κοινοβούλιο δεν αξιολογήθηκε σωστά,
αλλά γιατί στη δεύτερη φάση της πανδηµίας, όπως έχει καθιε-
ρωθεί να λέγεται, η Κυβέρνηση φαίνεται κουρασµένη να διαχει-
ριστεί αποτελεσµατικά την κρίση, κάνοντας πολλές λαθεµένες
επιλογές. 

Πριν τρεις εβδοµάδες, µε πρωτοβουλία της Προέδρου κ.
Φώφης Γεννηµατά το Κίνηµα Αλλαγής προκάλεσε και σε επίπεδο
Αρχηγών συζήτηση για την αντιµετώπιση των προβληµάτων στη
δηµόσια υγεία, την οικονοµία, τους εργαζόµενους, αλλά και τη
λειτουργία των σχολείων. 

Σήµερα, εξακόσια σχολεία είναι υπό κατάληψη και εκατό σχο-
λεία ή τµήµατα είναι κλειστά λόγω COVID. Σήµερα τα κρούσµατα
είναι διακόσια εξήντα εννιά πάνω-κάτω. Καθηµερινά αυξοµει-
ώνονται. Είναι εκεί γύρω στα διακόσια πενήντα µε τριακόσια και
πανελλαδικά είναι περίπου δεκαοκτώ χιλιάδες. 

Ο ΠΟΥ κάνει τροµακτικές εκτιµήσεις για το παγκόσµιο αποτέ-
λεσµα. Είναι γεγονός ότι το ΕΣΥ, µε τις φιλότιµες προσπάθειες
του προσωπικού, απέδωσε στην πρώτη φάση. Ωστόσο, αυτή η
πρώτη φάση είχε διαφορετικά χαρακτηριστικά. 

Σήµερα, ενόψει των επόµενων µηνών και των δύσκολων συγ-
κυριών, πρέπει να δούµε τι κάνουµε, µε αποτελεσµατικό σχέδιο,
µε συντονισµένες ενέργειες και κυρίως, µε µέτρα που θα αφο-
ρούν όλους τους παράγοντες, που συνδράµουν στην αρνητική
εξέλιξη αυτής της πανδηµίας.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Τον λόγο έχει ο Υφυ-

πουργός Υγείας κ. Βασίλειος Κοντοζαµάνης για τρία λεπτά, για
να απαντήσει.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχα-
ριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Επιτρέψτε µου να πω ότι η Κυβέρνηση σε καµµία περίπτωση
δεν αδράνησε και βέβαια, το αποτέλεσµα της όλης προσπάθειας
είναι απτό, είναι εµφανές, όχι µόνο στον ελληνικό πληθυσµό,
αλλά και σε όλο τον πλανήτη και όλοι έχουν αναγνωρίσει την επι-
τυχή διαχείριση της πανδηµίας.

Είπατε ότι κουράστηκε η Κυβέρνηση. Σε καµµία περίπτωση
δεν έχουµε κουραστεί. Από την αρχή της πανδηµίας σχεδιάσαµε,
έχοντας στο νου µας την χειρότερη εξέλιξη σε ό,τι αφορά τη
νόσο αυτή. Βλέπαµε τι γίνεται δίπλα µας, στις γειτονικές χώρες,
στην υπόλοιπη Ευρώπη και σε άλλες χώρες. Εποµένως σε καµ-
µία περίπτωση δεν εφησυχάσαµε. Μας δόθηκε η δυνατότητα, σε
πολύ σύντοµο χρονικό διάστηµα, να υπερβούµε ελλείψεις και
στρεβλώσεις του παρελθόντος που ταλανίζουν το σύστηµα
υγείας και αυτήν τη στιγµή να έχουµε δηµιουργήσει µια σηµαν-
τική παρακαταθήκη στο σύστηµα υγείας, έτσι ώστε να διαχειρι-
στούµε µε επιτυχία και το δεύτερο αυτό κύµα της πανδηµίας και
να επισπεύσουµε τις µεταρρυθµίσεις, τις οποίες χρειάζεται το
σύστηµα υγείας, προκειµένου να ανταποκριθεί µε επάρκεια και
πληρότητα στις ανάγκες όλου του πληθυσµού.

Να σας θυµίσω πως ό,τι και να κάναµε -γιατί αναφερθήκατε
στα κρούσµατα από την Ιερουσαλήµ και το Μιλάνο- δεν υπήρχε
περίπτωση να µην έχουµε κρούσµατα στη χώρα, ακόµα κι αν κά-
ναµε έλεγχο σε όλους. Γιατί γνωρίζετε ότι µπορείς να κάνεις µο-
ριακή ανίχνευση, έλεγχο για κορωνοϊό και να µην ανιχνευθεί στην
αρχή. Άρα, ήταν φύσει αδύνατο να µην έχουµε κρούσµατα στη
χώρα. Καταφέραµε να έχουµε µε τα µέτρα που πήραµε έγκαιρα,
επιτυχία στη διαχείριση του κορωνοϊού. 

Γιατί πήραµε γρήγορα µέτρα, όχι µόνο σε ό,τι αφορά το lock-
down, αλλά και σε ό,τι αφορά την ενίσχυση του Εθνικού Συστή-

µατος Υγείας και σε προσωπικό. Θα επαναλάβω ότι από δύο χι-
λιάδες προσλήψεις, που ήταν ο αρχικός µας προγραµµατισµός,
έχουµε ξεπεράσει τις έξι χιλιάδες διακόσιες προσλήψεις σε επι-
κουρικό προσωπικό. Δεν έλειψαν τα µέσα ατοµικής προστασίας
για κανέναν υγειονοµικό στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας. Βλέπαµε
όλοι στις οθόνες των τηλεοράσεων και στο διαδίκτυο τι γινόταν
σε σύγχρονα κράτη, όπου οι υγειονοµικοί φορούσαν σακούλες
σκουπιδιών. Δεν έλλειψε ούτε πρόκειται να λείψει µέσο ατοµικής
προστασίας. Έχουµε διασφαλίσει την επάρκεια και για τη συνέ-
χεια και µάλιστα, για πρώτη φορά η χώρα µας χτίζει το απαραί-
τητο στρατηγικό απόθεµα σε µέσα ατοµικής προστασίας. 

Εφαρµόσαµε και εφαρµόζουµε πρωτόκολλα για την αντιµετώ-
πιση των πιθανών και επιβεβαιωµένων κρουσµάτων. Δηµιουργή-
σαµε νέες κλίνες εντατικής θεραπείας που ήταν κλειστές, γιατί
έλειπε εξοπλισµός ή δεν υπήρχε προσωπικό να τις δουλέψει.
Φροντίσαµε για την επάρκεια στη φαρµακευτική αγωγή, η οποία
µε βάση τα επιστηµονικά δεδοµένα έπρεπε να χορηγείται σε
ασθενείς µε κορωνοϊό. Αυξήσαµε την παραγωγική δυνατότητα
σε διαγνωστικούς ελέγχους στην χώρα. Και βεβαίως προστατεύ-
σαµε τις δοµές µας µε προεγχειρητικούς ελέγχους για τον κο-
ρωνοϊό και προστατεύσαµε το σύστηµα υγείας, το οποίο
λειτούργησε καθ’ όλη τη διάρκεια του κορωνοϊού εξυπηρετών-
τας και όλους τους συµπολίτες µας που δεν είχαν κορωνοϊό,
γιατί αυτό έπρεπε να κάνουµε και αυτό κάνουµε και αυτή τη
στιγµή.

Σηµαντικός παράγοντας του σχεδιασµού µας για την αντιµε-
τώπιση είναι η πρόληψη και ενηµέρωση των πολιτών και νοµίζω
ότι εκεί πετύχαµε πολλά αποτελέσµατα. Από την πρώτη στιγµή
επικοινωνήσαµε µε τους συµπολίτες µας µε διάφορους τρόπους
υπογραµµίζοντας τη σπουδαιότητα της υγιεινής των χεριών, της
αναπνευστικής υγιεινής, της τήρησης των ελάχιστων αποστά-
σεων. Είναι απλοί κανόνες, συµπεριφορικοί παράγοντες που
έχουν να κάνουν µε την προστασία της δηµόσιας υγείας και είναι
αυτές οι µικρές συνήθειες που αποκτήσαµε που και τώρα θα µας
δώσουν τη δυνατότητα να νικήσουµε, να τα καταφέρουµε και στη
διαχείριση του δευτέρου αυτού κύµατος.

Γιατί δεν έχει σηµασία µόνο η ετοιµότητα του συστήµατος
υγείας, έχει σηµασία το κατά πόσο ο κόσµος παραµένει συνεπής
στις αποφάσεις της πολιτείας. Και αυτό φαίνεται. Αναφερθήκατε
στον αριθµό των κρουσµάτων, στα 250 περίπου ηµερησίως. Αυτά
τα κρούσµατα όµως θα µπορούσαν να είναι πολύ περισσότερα
εάν δεν παίρναµε τα µέτρα τα οποία είχαµε πάρει και εάν ο κό-
σµος δεν τηρούσε τα µέτρα τα οποία έχουν ληφθεί.

Καθοριστική είναι και η συµβολή του Εθνικού Οργανισµού Δη-
µόσιας Υγείας που αποτελεί τον επιχειρησιακό βραχίονα του
Υπουργείου Υγείας µε τη διενέργεια κυρίως στοχευµένων δειγ-
µατοληπτικών ελέγχων και στις πύλες εισόδου αλλά και µε τις κι-
νητές οµάδες σε όλη την επικράτεια. Και η µάχη συνεχίζεται και
προβλέπεται δυσκολότερη τους επόµενους µήνες.

Έχουµε κάνει –να τονίσω για µία ακόµη φορά- αρκετά πράγ-
µατα, προετοιµάζοντας το σύστηµα υγείας. Γνωρίζουµε ότι αυτά
δεν είναι ποτέ αρκετά. Κάθε µέρα όµως που περνούσε κερδίζαµε
εµπειρία, κερδίζαµε γνώση. Είµαστε σε θέση να αντιµετωπίσουµε
ενδεχόµενη αρνητική εξέλιξη της νόσου. Ενισχύουµε το υγειονο-
µικό µας προσωπικό µε προσλήψεις, διασφαλίζουµε την επάρ-
κεια σε µέσα ατοµικής θεραπείας, αυξάνουµε τους ελέγχους,
αναπτύσσουµε περισσότερες κλίνες νοσηλείας και κλίνες εντα-
τικής θεραπείας. Κάνουµε ό,τι χρειάζεται προκειµένου να αντι-
µετωπίσουµε την πρόκληση της πανδηµίας.

Και όπως τα καταφέραµε στο πρώτο κύµα της πανδηµίας, να
είστε βέβαιος ότι έτσι θα τα καταφέρουµε και τώρα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Υπουργέ.
Τον λόγο έχει ο κ. Κεγκέρογλου για τρία λεπτά για τη δευτε-

ρολογία του.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, δεν σας ρώτησα τι κάνατε µετά, που το αδιέ-

ξοδο φαινόταν. Είχαµε το κακό παράδειγµα άλλων χωρών και
προχωρήσαµε στο lockdown. Σας ρώτησα τι κάνατε πενήντα
τουλάχιστον µέρες από την ηµέρα κατάθεσης της ερώτησης,
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µέχρι που πήρατε την πρώτη απόφαση για τα καρναβάλια και
απάντηση δεν πήρα. Όπως δεν έχετε δώσει και γραπτή απάν-
τηση σε αυτήν την ερώτηση γιατί ψαχνόσασταν τότε χωρίς να
βλέπετε ποια είναι τα πραγµατικά στοιχεία παγκοσµίως και τι
ακριβώς γίνεται. 

Και δεν θα µπω στην λογική που µπήκατε εσείς και µας είπατε
ότι ήταν το πεπρωµένο και δεν µπορούσαµε να το αποφύγουµε.
Όχι, κύριε Υπουργέ, δεν είναι έτσι. Όπως και τώρα δεν είναι
σωστό αυτό που λέει ο Πρωθυπουργός ότι είναι ευθύνη των πο-
λιτών και «ή αυτοπροστασία ή lockdown» και κλείσιµο.

Χρειάζεται να αναθεωρήσουµε πολλά πράγµατα, να αναστο-
χαστούµε, να αξιοποιήσουµε την εµπειρία -που πολύ σωστά εί-
πατε ότι είναι συσσωρευµένη και πολύ µεγάλη- απ’ όλο το
προηγούµενο διάστηµα και να αναβαθµίσουµε τον τρόπο µε τον
οποίο χειριζόµαστε το πρόβληµα.

Θεωρώ ότι ακόµα και από τις εκατόν πενήντα προτάσεις που
σας είχαµε καταθέσει, εάν είχατε υιοθετήσει περισσότερες απ’
αυτές τις λιγοστές που υιοθετήσατε, το αποτέλεσµα θα ήταν κα-
λύτερο. Και επειδή είµαστε καλύτερα απ’ άλλες χώρες, δεν ση-
µαίνει ότι είµαστε εκεί που θα µπορούσαµε να βρεθούµε και
σήµερα και το προηγούµενο διάστηµα.

Για την εκπαίδευση είναι ηλίου φαεινότερο ότι πρέπει να γί-
νουν δεκαπενταµελή τα τµήµατα. Δεν γίνεται να συνεχίσουµε µε
τα είκοσι πέντε και πάνω. Επίσης σηµαντικό είναι η µείωση της
διδακτέας ύλης, εκ περιτροπής µαθήµατα, πρόσληψη εκπαιδευ-
τικών και προσωπικού καθαριότητας, καλύτερη εξ αποστάσεως
εκπαίδευση και επιµόρφωση δασκάλων και καθηγητών. 

Όσον αφορά τα µέσα µαζικής µεταφοράς, ο συνωστισµός δεν
µπορεί να συνεχιστεί. Πρέπει να υπάρξει µείωση θέσεων ανά λε-
ωφορείο, στήριξη των ΚΤΕΛ, αύξηση των λεωφορείων, τουρι-
στικά λεωφορεία και οι οδηγοί τους, αφού νοµίζω ότι τώρα δεν
εργάζονται ούτε τα τουριστικά λεωφορεία ούτε οι οδηγοί. Πρέπει
να δοθούν voucher για ταξί στους αδύναµους και στις ευαίσθη-
τες, ευπαθείς οµάδες. Ο χρόνια πάσχων, το άτοµο µε αναπηρία,
δεν µπορεί να µπει στο λεωφορεία. Άρα, πρέπει να πάρει voucher
για ταξί. Είναι δεδοµένο αυτό. 

Επίσης, µέσα προστασίας, -τώρα πρέπει να δοθούν µάχες παν-
τού όχι µετά που θα έχουµε έξαρση- καµπάνια ενηµέρωσης από
τους ειδικούς. Να διατεθούν µάσκες και απολυµαντικά από το
ΤΕΒΑ σε όλους τους αδύναµους συµπολίτες µας, στους δικαιού-
χους του ελάχιστου εγγυηµένου εισοδήµατος, στα ΑΜΕΑ, στους
χρόνια πάσχοντες.

Το Υπουργείο Εργασίας, που είναι υπεύθυνο για να δώσει τη
δυνατότητα στις συµπράξεις να προµηθευτούν αυτά τα υλικά,
έχει εκτιµήσει άραγε πόσο είναι το κόστος για µια τετραµελή, µια
πενταµελή οικογένεια να φορούν µάσκες για την προστασία
τους, να έχουν τα απολυµαντικά τους, όταν το εισόδηµά τους
είναι ελάχιστο; Δυστυχώς, απάντησε αρνητικά το Υπουργείο Ερ-
γασίας στις συµπράξεις για να προµηθευτούν µαζί µε τα τρό-
φιµα, που είναι απολύτως αναγκαία για να ζήσουν οι άνθρωποι,
και µέσα προστασίας για τη ζωή τους. 

Πρέπει να τοποθετηθούν θερµοκάµερες στα αεροδρόµια και
να γίνονται έλεγχοι, κύριε Υπουργέ, πλέον όχι µόνο γι’ αυτούς
που έρχονται από το εξωτερικό. Και για τις πτήσεις εσωτερικού
πρέπει να υπάρχει θερµοκάµερα κατά την άποψή µου και αυτό
θα βοηθήσει πάρα πολύ στο να εντοπίζονται προβλήµατα έγ-
καιρα. 

Κύριε Υπουργέ, δεν είναι θέµα της δουλειάς που κάνετε, ούτε
προσωπικά ούτε του Υπουργείου Υγείας, γιατί είναι σίγουρο ότι
κάνετε σηµαντική δουλειά, ποσοτικά τουλάχιστον. Εδώ έχουµε
πλέον έναν νέο κίνδυνο. Αυτόν τον νέο κίνδυνο δεν τον περιλαµ-
βάνει ο διοικητικός σχεδιασµός της χώρας όπως ήταν δοµηµένος
µέχρι τώρα. Θα πρέπει να δούµε και να κατανοήσουµε ότι ο υγει-
ονοµικός κίνδυνος µε τη σηµερινή ή άλλη µορφή δεν ήρθε για
να φύγει, αλλά ήρθε για να µείνει. Χρειάζεται, λοιπόν, αναβάθ-
µιση του συστήµατος. 

Χρειάζεται εθνικός συντονιστής για τη δηµόσια υγεία και µά-
λιστα, αν είναι δυνατόν, να είναι και επαγγελµατίας της δηµόσιας
υγείας, όχι της ατοµικής λοιµωξιολογίας. Έχει διαφορά τερά-
στια. Να είναι κοινής αποδοχής σε σχέση µε την επιστηµονική
κοινότητα και να είναι και ενδεδειγµένων ικανοτήτων, να συντο-

νίσει το έργο, µαζί µε την δουλειά την κλασική των Υπουργείων,
των Υπουργών και των νοσοκοµειακών δοµών, προκειµένου να
αντιµετωπίσουµε όχι µόνο την πανδηµία -που τώρα φαίνεται ότι
είναι σε µια δεύτερη φάση που χρειάζεται να κάνουµε αυτήν την
αναβάθµιση του συστήµατος µε το οποίο την αντιµετωπίζουµε
και την διαχειριζόµαστε- αλλά ίσως χρειαστεί να έχουµε και µό-
νιµη δοµή µε αυτόν τον στόχο και µε αυτά τα χαρακτηριστικά τα
οποία σας ανέφερα.

Το Εθνικό Σύστηµα Υγείας πρέπει να αναγεννηθεί εν κινήσει.
Η πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας να ενοποιηθεί, να δείτε περισ-
σότερα κινητά συνέπεια, να δείτε γρήγορα τη στελέχωση µε µό-
νιµους των ΜΕΘ, µε σταθερούς ανθρώπους, µε σταθερή
εργασία και βέβαια, να συνταγογραφούνται τα τεστ. Γιατί όχι; 

Είναι ζητήµατα τα οποία πρέπει να τα δείτε το επόµενο διά-
στηµα και αντί χειροκροτήµατα να εντάξουµε επιτέλους όλοι µαζί
στα βαρέα και ανθυγιεινά το νοσηλευτικό και ιατρικό προσωπικό
και να δούµε και αξιοπρεπείς αµοιβές. Γιατί δεν πάνε οι γιατροί
να καταθέσουν αιτήσεις στην προκήρυξη που βγάλατε τις προ-
ηγούµενες µέρες µε πολλές θέσεις; Δεν πάνε µε τα 800, 900 και
1000 ευρώ την ώρα που βρίσκουν σε άλλες χώρες µε τετραπλά-
σιους µισθούς, τουλάχιστον. Γιατί να έρθουν; 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κύριε

Κεγκέρογλου. 
Κύριε Κοντοζαµάνη, έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολογία

σας. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχα-

ριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Κεγκέρογλου, δεν ήταν η ερώτηση που καταθέσατε τον

Ιανουάριο που µας έδωσε το πρώτο σήµα προκειµένου να ασχο-
ληθούµε µε την πανδηµία η οποία ξεσπούσε στον υπόλοιπο
κόσµο. Γνωρίζαµε. Και βεβαίως έχουµε, όπως και όλα τα Υπουρ-
γεία, όλες οι κυβερνήσεις, τους επιστήµονες οι οποίοι µας ενη-
µερώνουν. Έχουµε την επικοινωνία µε διεθνείς οργανισµούς,
όπως είναι ο Παγκόσµιος Οργανισµός Υγείας, το Ευρωπαϊκό Κέν-
τρο Λοιµώξεων. Εποµένως, ναι, το γνωρίζαµε και προετοιµαστή-
καµε και µας βρήκε έτοιµους η έναρξη της πανδηµίας.

Έχουµε πει πολλές φορές και σε αυτή την Αίθουσα ότι πολλές
φορές έχουν καθυστερήσει γραπτές ερωτήσεις να απαντηθούν
διότι είναι τεράστιος ο όγκος των ερωτήσεων που κατατίθενται
στο Υπουργείο Υγείας. Σε καµµία, λοιπόν, περίπτωση δεν έγινε
κάτι εσκεµµένα ούτε για να αποφύγουµε την ερώτηση αυτή και
σίγουρα γνωρίζαµε και φαίνεται αυτό από το αποτέλεσµα ότι η
πανδηµία είναι µπροστά µας. 

Μιλήσατε για θερµοκάµερες και διάφορα άλλα µέτρα. Ξέρετε,
θα µπορούσαµε να µπούµε σε επικοινωνιακά παιχνίδια. Κάµερες
έχουµε. Το γνωρίζετε. Έχει το Υπουργείο Υγείας, έχει ο Εθνικός
Οργανισµός Δηµόσιας Υγείας. Είναι, όµως, ένα µέτρο το οποίο
δεν λειτουργεί και δεν επιφέρει τα επιθυµητά αποτελέσµατα.
Άµα θέλαµε, σας λέω, να στήσουµε φιέστες, θα µπορούσαµε να
το κάνουµε. 

Σε ό,τι αφορά τα υπόλοιπα µέτρα, τόσο στα σχολεία όσο στα
µέσα µαζικής µεταφοράς, υπάρχουν οι εισηγήσεις των ειδικών,
υπάρχουν συγκεκριµένα πρωτόκολλα. Σε κάθε περίπτωση, το
κράτος δεν µεταφέρει την ευθύνη στους πολίτες όπως είπατε.
Δεν θέλουµε να ρίξουµε τις ευθύνες. Το κράτος, όµως, λαµβάνει
κάποιες αποφάσεις προκειµένου να προστατεύσει την υγεία των
πολιτών. Στις αποφάσεις αυτές οφείλει ο κάθε πολίτης να συµ-
µορφώνεται. Κι επειδή υπάρχει µεγάλος βαθµός συµµόρφωσης
έχουµε αυτά τα αποτελέσµατα τα οποία βλέπουµε αυτή τη
στιγµή. 

Θα το επαναλάβω για µία ακόµη φορά. Η διαχείριση της παν-
δηµίας ήταν περισσότερο θέµα διαχείρισης της δηµόσιας υγείας
γιατί είχε να κάνει µε συµπεριφορές, αυτά που είπαµε για το πώς
συµπεριφερόµαστε απέναντι στην πανδηµία, µε τις απλές συνή-
θειες τις οποίες έπρεπε να αποκτήσουµε και κατόπιν ήταν και
είναι πλέον θέµα οργάνωσης του συστήµατος υγείας. 

Αυτή η όλη διαχείριση µέχρι σήµερα µας έδωσε τη δυνατό-
τητα, όπως είπα και στην πρωτολογία µου, κάθε µέρα να γνωρί-
ζουµε περισσότερα σε ό,τι αφορά τον κορωνοϊό να αποκτούµε
εµπειρίες, γνώσεις, ακόµα και στην καθηµερινή ιατρική πρακτική.
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Διαφορετικά τον Μάρτιο η ιατρική κοινότητα σε παγκόσµιο επί-
πεδο, αλλά και η δική µας ιατρική κοινότητα στην Ελλάδα και το
ιατρικό και λοιπό προσωπικό, διαχειριζόταν ένα περιστατικό κο-
ρωνοϊού, διαφορετικά το αντιµετωπίζει τώρα. 

Άρα, κάθε µέρα που περνάει κερδίζουµε σε εµπειρία, κερδί-
ζουµε σε γνώσεις και όπως σας είπα, από την αρχή σχεδιάσαµε
προκειµένου να αντιµετωπίσουµε το χειρότερο σενάριο και είµα-
στε βέβαιοι ότι θα τα καταφέρουµε. 

Σε κάθε περίπτωση, βεβαίως, διότι σίγουρα δεν κατέχουµε τη
µοναδική αλήθεια, υπάρχουν περιπτώσεις και από όλα τα κόµ-
µατα όπου µπορεί να κατατεθούν συγκεκριµένες προτάσεις και
όλες αυτές λαµβάνονται υπ’ όψιν. Διότι ο αγώνας είναι κοινός,
αφορά όλους. Δεν είναι θέµα ιδεολογίας, δεν είναι θέµα κοµµα-
τικής αντιπαράθεσης. Είναι θέµα η χώρα να τα καταφέρει σ’ αυτή
την κρίσιµη µάχη που δίνει προκειµένου να ανταπεξέλθει στις
κρίσιµες αυτές περιστάσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Υφυπουργέ.  

Συνεχίζουµε µε τη δεύτερη µε αριθµό 1064/21-9-2020 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Μανώλη Συντυχάκη προς τον
Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Τη σοβαρή υποστελέχωση του Γενι-
κού Νοσοκοµείου Ρεθύµνου Κρήτης». 

Κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο. Την Παρασκευή σας άφησα
να µιλήσετε περισσότερο γιατί είχα περιθώριο. Τώρα δεν έχω κα-
θόλου. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Θα προσπαθήσω να είµαι στα
πλαίσια της µέχρι τώρα εξελισσόµενης συζήτησης.

Κύριε Υφυπουργέ, επανερχόµαστε στις ερωτήσεις που σας εί-
χαµε καταθέσει στις 6-4-2020, αρχή πανδηµίας, στο πρώτο κύµα
και 11-9-2020, εν µέσω δηλαδή του δεύτερου κύµατος της παν-
δηµίας, καθώς και στην αναφορά της Ένωσης Γιατρών του Ρε-
θύµνου στις 16-9-2020. 

Βέβαια, δεν µπήκατε στον κόπο να απαντήσετε, τουλάχιστον
στην πρώτη, του Απριλίου, που δείχνει την ανευθυνότητα, αλλά
και την απαξίωση από την πλευρά της Κυβέρνησης τόσο των σο-
βαρών προβληµάτων που απασχολούν το Νοσοκοµείο Ρεθύµνου
και πολύ δε περισσότερο όταν τα πράγµατα έχουν χειροτερέψει
πολύ περισσότερο, µε τις σοβαρές ελλείψεις που έχει το Νοσο-
κοµείο Ρεθύµνου, παρά τις επιτακτικές, έκτακτες και τρέχουσες
ανάγκες. 

Το νοσοκοµείο είναι από τα πιο υποστελεχωµένα της Κρήτης,
µε σοβαρές ελλείψεις σε ιατρικό προσωπικό. Τριάντα κενές θέ-
σεις ειδικευµένων γιατρών, δηλαδή το 37% των οργανικών θέ-
σεων και τριάντα οκτώ θέσεις ειδικευοµένων, περίπου το 72%.
Υπάρχουν, επίσης, ελλείψεις σε ειδικότητες πρώτης γραµµής,
κρίσιµες, ειδικά σε περίοδο πανδηµίας. 

Να πω µόνο ότι υπηρετούν µόνο δύο µόνιµοι πνευµονολόγοι,
δύο µόνιµοι παθολόγοι, δύο µόνιµοι αναισθησιολόγοι, που αδυ-
νατούν να καλύψουν πλήρως και µε ασφάλεια το πρόγραµµα των
εφηµεριών, αλλά και να ανταπεξέλθουν στην καθηµερινή λει-
τουργία κλινικών και τακτικών ιατρείων.

Μεγάλες είναι και οι ελλείψεις νοσηλευτών, τραυµατιοφορέων,
καθαριστών, παρασκευαστών και άλλων ειδικοτήτων. Ανεπαρκείς
είναι επίσης και οι κλίνες ΜΕΘ. Είναι µόλις επτά, για πληθυσµό
που ξεπερνά τις ογδόντα πέντε χιλιάδες κατοίκους και στελεχώ-
νεται µε µόνο πέντε µόνιµους γιατρούς.

Το κάνει, λοιπόν, η 7η ΥΠΕ; Ταχυδακτυλουργεί. Για να κουκου-
λώσει προσωρινά αυτά τα σοβαρά κενά χρησιµοποιεί υποχρεω-
τικές µετακινήσεις γιατρών, προσπαθώντας να κλείσει τρύπες.
Στην πραγµατικότητα, όµως, ανοίγει ακόµα περισσότερες.

Και ορισµένα παραδείγµατα, για του λόγου το αληθές. 
Παθολόγος από το Νοσοκοµείο Χανίων υποχρεώθηκε σε

πραγµατοποίηση εφηµεριών στο Νοσοκοµείο Ρεθύµνου. 
Δύο αγροτικοί γιατροί αποσπάστηκαν στην παθολογική και την

πνευµονολογική κλινική του Νοσοκοµείου Ρεθύµνου. 
Πρόσφατη εντολή από την 7η ΥΠΕ σε γιατρό του Κέντρου

Υγείας Κισσάµου Χανίων που τον υποχρέωνε, ταυτόχρονα µε το
καθηµερινό πρωινό ωράριο στο Κέντρο Υγείας Κισσάµου και ταυ-
τόχρονα µε τις εφηµερίες στο Κέντρο Υγείας Κισσάµου, να κάνει
δύο και τρεις εφηµερίες τον µήνα στο Νοσοκοµείο Ρεθύµνου,

που, σηµειωτέον, απέχει ενενήντα πέντε χιλιόµετρα από την Κίσ-
σαµο, µε αποτέλεσµα να αποδυναµώνεται περαιτέρω φυσικά η
υποστελεχωµένη πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας του νησιού.

Επίσης, για τη συνέχιση των χειρουργικών επεµβάσεων η 7η

ΥΠΕ αποφάσισε την υποστήριξη του Νοσοκοµείου Ρεθύµνου
από αναισθησιολόγους των άλλων νοσοκοµείων της Κρήτης. Και
γνωρίζετε τον σάλο που έχει προκληθεί µε την προκήρυξη της
7ης ΥΠΕ που αποκλείει τους αναισθησιολόγους για τις προσλή-
ψεις.

Γίνονται µετακινήσεις προσωπικού και µεταξύ τµηµάτων των
νοσοκοµείων για να καλυφθούν οι ανάγκες των τµηµάτων
COVID-19. Θα καταθέσω µάλιστα και συγκεκριµένη καταγγελία
- έγγραφο της Ένωσης Γιατρών Νοµού Χανίων.

Επίσης, ένα µέρος των κενών καλύπτεται προσωρινά και µε
συµβασιούχους που ζουν σε µία διαρκή εργασιακή ανασφάλεια.
Τι έκανε η 7η ΥΠΕ για να καλύψει τέτοιες ανάγκες; Προχώρησε
σε συνεργασία σε συνεργασία µε µία ιδιώτη παθολόγο και έναν
ιδιώτη αναισθησιολόγο µε δελτίο παροχής υπηρεσιών για την
πραγµατοποίηση έως έξι εφηµεριών τον µήνα. Τελειώνει τώρα,
τέλος του Σεπτέµβρη. Οι δεκατέσσερις δε θέσεις µόνιµων ειδι-
κευµένων γιατρών που προκηρύχθηκαν τον Φλεβάρη και είκοσι
τέσσερις θέσεις τακτικού προσωπικού της 2Κ, για τις οποίες δεν
έχουν ολοκληρωθεί ακόµα οι κρίσεις, όπως και σε άλλα νοσοκο-
µεία βέβαια, δεν επαρκούν να καλύψουν ούτε τις µισές από τις
κενές θέσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ολοκληρώστε, σας
παρακαλώ.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Φυσικά λόγω όλων αυτών ων τεράστιων ελλείψεων, το νοσο-

κοµείο αδυνατεί να ανταποκριθεί όχι µόνο στις αυξηµένες ανάγ-
κες της πανδηµίας, αλλά ακόµα και στις συνήθεις καθηµερινές
ανάγκες.

Και σας ρωτάµε, κύριε Υπουργέ, τι προτίθεται να κάνει η Κυ-
βέρνηση, το Υπουργείο, προκειµένου να στελεχωθεί άµεσα το
Νοσοκοµείο Ρεθύµνου µε το απαραίτητο µόνιµο προσωπικό, να
µονιµοποιηθούν οι εργαζόµενοι µε συµβάσεις ορισµένου χρόνου,
να ανακληθούν οι µετακινήσεις προσωπικού µεταξύ των δηµό-
σιων δοµών υγείας, να αναµορφωθεί ο οργανισµός του νοσοκο-
µείου, µε σύσταση νέων οργανικών θέσεων, ώστε να
ανταποκρίνονται στις σύγχρονες ανάγκες και φυσικά να ανοίξουν
νέες κλίνες ΜΕΘ στο Νοσοκοµείο Ρεθύµνου, όπως και σε όλα τα
νοσοκοµεία βέβαια, στελεχωµένες µε το αναγκαίο µόνιµο ιατρο-
νοσηλευτικό προσωπικό.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εγώ ευχαριστώ.
Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Υγείας κ. Βασίλειος Κοντοζαµά-

νης.
Κύριε Κοντοζαµάνη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά, για την

πρωτολογία σας.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχα-

ριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Συντυχάκη, την προηγούµενη εβδοµάδα σε αυτήν εδώ

την Αίθουσα µου είχατε απευθύνει αντίστοιχη ερώτηση για το Γε-
νικό Νοσοκοµείο Αγίου Νικολάου. Σε γενικές γραµµές η απάν-
τηση που σας έδωσα, ισχύει και για το Νοσοκοµείο του
Ρεθύµνου. Αν κάτι έχει αλλάξει τις ηµέρες αυτές που µεσολάβη-
σαν, είναι η δηµοσίευση προκήρυξης τριάντα οκτώ θέσεων µόνι-
µου ιατρικού προσωπικού διαφόρων ειδικοτήτων που
αναρτήθηκε στη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ» την προηγούµενη Τρίτη. 

Εκεί, λοιπόν, θα δείτε ότι για το Νοσοκοµείο Ρεθύµνου ότι προ-
κηρύχθηκαν συνολικά εννέα θέσεις γιατρών ως εξής: δύο στην
ειδικότητα αναισθησιολογίας σε βαθµό διευθυντή, τρεις θέσεις
εσωτερικής παθολογίας, οι δύο σε βαθµό διευθυντή και η µία σε
επιµελητή Α’, πνευµονολογίας - φυµατιολογίας µία θέση επιµε-
λητή Β’, ακτινολογίας µία θέση επιµελητή Β’ και, τέλος, για τα
ΤΕΠ δύο θέσεις επιµελητών Α’ και Β’.

Μπορείτε, λοιπόν, να καταλάβετε ότι λειτουργούµε στοχευ-
µένα εκτιµώντας τις ανάγκες του νοσοκοµείου και βάζοντας συγ-
κεκριµένες προτεραιότητες, πάντα µετά από τις εισηγήσεις των
αρµοδίων επιστηµονικών οργάνων του νοσοκοµείου, όσο και της
διοίκησης του νοσοκοµείου και της υγειονοµικής περιφέρειας. 
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Και θέλω να σας διαβεβαιώσω ότι αυτό είναι µόνο η αρχή. Ξέ-
ρουµε πολύ καλά ότι βασικό άξονα για την υλοποίηση του σχε-
διασµού µας, για τις αλλαγές και τις µεταρρυθµίσεις στον χώρο
της υγείας, αποτελεί η επάρκεια σε µόνιµο ιατρικό, νοσηλευτικό
και λοιπό προσωπικό. Σε αυτή την κατεύθυνση κινούµαστε,
αυτός είναι ο στόχος µας. Έχουµε την πολιτική βούληση να το
υλοποιήσουµε. Θα το κάνουµε και να είστε βέβαιοι ότι πολύ σύν-
τοµα θα έχουµε συγκεκριµένα αποτελέσµατα. 

Τίποτα όµως δεν µπορεί να γίνει από τη µία µέρα στην άλλη.
Το έχουµε πει πάρα πολλές φορές ότι υπάρχουν ελλείψεις,
υπάρχουν αδυναµίες και κενά, τα οποία είναι συσσωρευµένα για
πάρα πολλά χρόνια και έχουµε καταφέρει και -κυρίως λόγω της
διαχείρισης της πανδηµίας του κορωνοϊού- σε σύντοµο χρονικό
διάστηµα να έχουµε κάνει µεγάλες αλλαγές στο σύστηµα υγείας,
να έχουµε καλύψει αρκετά κενά και να προσπαθούµε µε κάθε
τρόπο να αντιµετωπίσουµε και να επιλύσουµε το σύνολο των
προβληµάτων, κάτι που γίνεται σταδιακά και τα αποτελέσµατα
θα φανούν σε βάθος χρόνου. 

Ποτέ δεν κουκουλώσαµε, όπως λέτε, τα προβλήµατα. Τα ανα-
γνωρίζουµε και αυτό είναι το σηµαντικό, να αναγνωρίζεις ότι
υπάρχουν προβλήµατα προκειµένου να έχεις τη δυνατότητα να
σχεδιάσεις τις λύσεις που απαιτούνται, να δώσεις αυτές τις λύ-
σεις και οι λύσεις αυτές να είναι µόνιµες.

Κύριε Συντυχάκη, σας οφείλω πέντε απαντήσεις, τις οποίες βε-
βαίως δίνω για πολλοστή φορά, αφού επανέρχεστε συνεχώς στα
συγκεκριµένα ζητήµατα.

Πρώτον, όσον αφορά τη στελέχωση µε µόνιµο προσωπικό -το
είπα και το ξαναλέω- δροµολογούµε σειρά προκηρύξεων σε θέ-
σεις µόνιµου προσωπικού. Εκτός από την προκήρυξη των εννέα
θέσεων ιατρών που δηµοσιεύτηκε, όπως σας είπα στην αρχή
αυτής της εβδοµάδος, ακόµα εννιά γιατροί στις ειδικότητες της
πνευµονολογίας, της µαιευτικής - γυναικολογίας, καρδιολογίας,
ορθοπεδικής, οφθαλµολογίας, χειρουργικής, ουρολογίας και
νευρολογίας, βρίσκονται σε διαδικασία διορισµού τους, µε τα
ΦΕΚ των διορισµών αυτών να αναµένονται τις επόµενες ηµέρες. 

Δεύτερον, συµβασιούχοι. Δυστυχώς δεν µπορούν να γίνουν
όλοι οι συµβασιούχοι µόνιµοι. Υπάρχουν συγκεκριµένες δηµο-
σιονοµικές δυνατότητες κάθε έτος, όπως υπάρχουν και συγκε-
κριµένες προτεραιότητες στις ανάγκες των δοµών υγείας.
Τρέχουµε, έχουµε αποδυθεί σε έναν αγώνα δρόµου προκειµένου
να καλύψουµε τις συνταξιοδοτήσεις και αποχωρήσεις από το σύ-
στηµα και βάζουµε σε προτεραιότητα το επικουρικό ιατρικό και
νοσηλευτικό προσωπικό που υπηρετεί, έτσι ώστε να δώσουµε τη
δυνατότητα οι θέσεις αυτές να µετατραπούν σε µόνιµες θέσεις. 

Τρίτον, οι µετακινήσεις προσωπικού στις οποίες αναφέρεστε,
αποτελούν µαζί µε το επικουρικό προσωπικό τις άµεσες λύσεις
που έχουµε για την κάλυψη των ελλείψεων και των κενών. Η υλο-
ποίηση προσλήψεων τακτικού προσωπικού θα µειώσει σε βάθος
χρόνου τις πρακτικές αυτές. 

Τέταρτον, οργανισµός νοσοκοµείου. Σύντοµα θα προχωρή-
σουµε στις απαιτούµενες αλλαγές όχι µόνο για τον οργανισµό
του Νοσοκοµείου Ρεθύµνου, αλλά και για τα υπόλοιπα νοσοκο-
µεία της επικρατείας, τα οποία θα βελτιώσουν τη λειτουργία του
νοσοκοµείου και θα αναβαθµίσουν τις παρεχόµενες υπηρεσίες.
Γνωρίζουµε όλοι ότι η ιατρική τεχνολογία εξελίσσεται, νέες υπη-
ρεσίες δηµιουργούνται και πρέπει αυτές οι υπηρεσίες να είναι
άµεσα διαθέσιµες στους συµπολίτες µας. Αυτό θα κάνουµε δια-
σφαλίζοντας την κατάρτιση σύγχρονων οργανογραµµάτων στα
νοσοκοµεία της χώρας. 

Τέλος, κλίνες σε µονάδες εντατικής θεραπείας. Το Νοσοκο-
µείο Ρεθύµνου διαθέτει επτά κλίνες στη µονάδα εντατικής θερα-
πείας, που λειτουργούν αυτή τη στιγµή, έχει δροµολογηθεί η
λειτουργία δύο ακόµα κλινών και θα κάνουµε ό,τι είναι δυνατόν,
έτσι ώστε να αναβαθµίσουµε τη λειτουργία όχι µόνο της µονάδας
εντατικής θεραπείας, παρέχοντας εξοπλισµό και ανθρώπινους
πόρους, αλλά και οτιδήποτε άλλο θα συµβάλει στην αναβάθµιση
του Νοσοκοµείου του Ρεθύµνου.

Κύριε Συντυχάκη, µιλάµε µε πράξεις και γεγονότα. Στο τέλος
του 2020 το Νοσοκοµείο Ρεθύµνου θα είναι στελεχωµένο µε επι-
πλέον προσωπικό: δεκαοκτώ γιατροί διαφόρων ειδικοτήτων από
δύο προκηρύξεις, είκοσι δύο άτοµα νοσηλευτικού, παραϊατρικού

και λοιπού προσωπικού από προκήρυξη του ΑΣΕΠ. Με την πρόσ-
ληψη του υγειονοµικού αυτού προσωπικού των σαράντα ατόµων
ενισχύουµε σηµαντικά τη λειτουργία του νοσοκοµείου. Γνωρί-
ζουµε, όµως, ότι απαιτείται περαιτέρω ενίσχυση, γιατί οι ανάγκες
είναι µεγάλες και υπάρχει και ένα άλλο ζήτηµα, ότι, πέραν της
αύξησης των αναγκών, έχουµε το προσωπικό που σιγά σιγά συν-
ταξιοδοτείται και αποχωρεί από το Εθνικό Σύστηµα Υγείας.

Την πανδηµία του κορωνοϊού την αντιµετωπίσαµε ως ευκαιρία,
προκειµένου σε σύντοµο χρονικό διάστηµα να καλύψουµε ανάγ-
κες και κενά που είχε το Εθνικό Σύστηµα Υγείας. Θα επαναλάβω
για µία ακόµα φορά ότι εντάξαµε στο σύστηµα υγείας έξι χιλιά-
δες διακόσια άτοµα επικουρικού προσωπικού ενώ ο αρχικός σχε-
διασµός µας ήταν δύο χιλιάδες άτοµα στους οποίους
συµπεριλαµβάνονται και περισσότεροι από επτακόσιοι ιατροί
διαφόρων ειδικοτήτων.

Λίγα λόγια, συγκεκριµένες ενέργειες και συγκεκριµένα απτά
αποτελέσµατα, που υπογραµµίζουν µε τον πλέον ξεκάθαρο
τρόπο την πολιτική βούληση της Κυβέρνησή µας για ενίσχυση
του Εθνικού Συστήµατος Υγείας µε υγειονοµικό ανθρώπινο προ-
σωπικό.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε.
Κύριε Συντυχάκη, καταλαβαίνω ότι σας έβαλε πολλά θέµατα,

αλλά παρακαλώ πολύ να τηρήσετε τον χρόνο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, στην Κρήτη

λέµε -υποθέτω και σε άλλες περιοχές- µε λόγια χτίζεις ανώγεια
και κατώγεια! Η πραγµατικότητα όµως, είναι εντελώς διαφορε-
τική. Η Κυβέρνηση συνεχίζει να ζει σε ένα δικό της παράλληλο
σύµπαν. Είναι δικαίωµά της. 

Ο κύριος Υπουργός λέει ότι τα αποτελέσµατα της πολιτικής της
θα φανούν σε βάθος χρόνου. Τώρα είναι το πρόβληµα, κύριε
Υπουργέ. Τώρα, που κινδυνεύει η ζωή, η υγεία και η ασφάλεια του
λαού θα έπρεπε µε fast track διαδικασίες, όπως συνηθίζετε άλλω-
στε όταν είναι να πετσοκόψετε µισθούς, συντάξεις, εργασιακά δι-
καιώµατα που το κάνετε µε πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου.
Γιατί εδώ δεν ισχύει η πράξη νοµοθετικού περιεχόµενου, δηλαδή
εδώ και τώρα να προσλάβετε το αναγκαίο ιατρικό, νοσηλευτικό
και άλλο προσωπικό για τα νοσοκοµεία, τα κέντρα υγείας, για όλες
τις δηµόσιες µονάδες; Να επιτάξετε τον ιδιωτικό τοµέα. Δεν το κά-
νετε όµως. 

Γιατί; Το είπατε εσείς ο ίδιος, γιατί υπάρχουν δηµοσιονοµικές
δεσµεύσεις, κύριε Υπουργέ. Έχετε υποταχθεί πλήρως, όπως και
ο ΣΥΡΙΖΑ τα προηγούµενα χρόνια στην Ευρωπαϊκή Ένωση, στην
τρόικα, σε όλους αυτούς, εν πάση περιπτώσει, που πίνουν από
το µεδούλι του ελληνικού λαού.

Αυτές οι προκηρύξεις τις οποίες αναφέρατε, ξέρετε, πάνε µε
ρυθµούς χελώνας. Εδώ προσλήψεις εκκρεµούν ακόµα και για
διάστηµα άνω των έξι µηνών. Αυτήν τη στιγµή τα νοσοκοµεία
έπρεπε να ήταν πανέτοιµα και πλήρη σε προσωπικό για να µπο-
ρέσουν να αντιµετωπίσουν το επόµενο κύµα της πανδηµίας. Η
κάθε προκήρυξη βεβαίως είναι καλοδεχούµενη, αλλά αυτήν τη
στιγµή δεν έχει διοριστεί, για παράδειγµα, κανένας από την προ-
κήρυξη του Φεβρουαρίου. Ναι ή όχι; Πείτε µας. Από τον Φλεβάρη
του 2020 κανένας. 

Η δε νέα προκήρυξη που αναφέρατε για την ενίσχυση του νο-
σοκοµείου µε εννέα ιατρούς εκ των οποίων οι τέσσερις αφορούν
θέσεις διευθυντών όχι µόνο δεν επαρκεί, αλλά εγκυµονεί κινδύ-
νους για περαιτέρω απώλεια προσωπικού στο νοσηλευτικό
ίδρυµα λαµβάνοντας υπ’ όψιν τις συνταξιοδοτήσεις, οι οποίες θα
προκύψουν στην πορεία. Τέσσερις κενές θέσεις παθολόγων,
τρεις αναισθησιολόγων, ενός πνευµονολόγου, τεσσάρων ιατρών
ΤΕΠ, µε βάση ακόµα και το ανεπαρκέστατο οργανόγραµµα του
νοσοκοµείου του 2012, από τότε, που δεν αποτυπώνει τις πραγ-
µατικές ανάγκες οι οποίες είναι πολύ µεγαλύτερες.

Μάλιστα εξαιτίας της ανεπάρκειας αναισθησιολόγων η δυνα-
τότητα πραγµατοποίησης επεµβάσεων έχει περιοριστεί σηµαν-
τικά µε αποτέλεσµα τις αναµονές των τακτικών χειρουργείων. Για
παράδειγµα οι λίστες τακτικού χειρουργείου στις 7 Σεπτέµβρη
περιλάµβαναν επτακόσιους ενενήντα δύο ασθενείς και διακόσι-
ους εξήντα έναν για γυναικολογικές επεµβάσεις, αρκετοί από
τους οποίους αναγκάζονται να µεταβούν στο Νοσοκοµείο Ηρα-
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κλείου ή Χανίων, προκειµένου να χειρουργηθούν, προκαλώντας
φυσικά και στα άλλα νοσοκοµεία επιπλέον λίστες. 

Καµµία κλίνη ΜΕΘ δεν άνοιξε στο νοσοκοµείο κατά τη διάρ-
κεια της πανδηµίας. Αυτές οι δύο επιπλέον κλίνες ΜΕΘ που λέτε
δεν είναι δικές σας είναι του Ιδρύµατος «Νιάρχου», για να είµα-
στε ειλικρινείς σε αυτά που λέµε. Είναι του Ιδρύµατος «Νιάρχου»,
εξωραΐζοντας φυσικά και τον κάθε επιχειρηµατία ο οποίος -για
την ψυχή της µάνας του, δεν ξέρω τι καταθέτει- και στέλνει κλί-
νες ΜΕΘ ή διάφορα µηχανήµατα στα νοσοκοµεία. Οι οποίες επι-
πλέον δεν συνοδεύονται -δεν µας είπατε και τίποτα- µε
προσλήψεις ιατρών και τη σύσταση νέας οργανικής θέσης ια-
τρού ΜΕΘ. 

Οι δήθεν εκατό λειτουργούσες κλίνες ΜΕΘ στα δηµόσια νο-
σοκοµεία, που ανέφερε ο Πρωθυπουργός στο διάγγελµά του,
στην πραγµατικότητα είναι ανενεργές, ανύπαρκτες γιατί απλού-
στατα δεν είναι στελεχωµένες µε το αναγκαίο προσωπικό.

Θέλω να πω κάτι σε σχέση µε την προκήρυξη θέσεων παθο-
λόγων και αναισθησιολόγων από την 7η ΥΠΕ. Περίµενα κάτι να
λέγατε σε σχέση µε αυτό. Πρόκειται για εµπαιγµό, για αποσπα-
σµατικό µέτρο από την πλευρά της 7ης ΥΠΕ που δεν δίνει ουσια-
στική, οριστική λύση στο πρόβληµα της χρόνιας υποστελέχωσης
των αναισθησιολογικών τµηµάτων της Κρήτης µεταξύ αυτών και
του Ρεθύµνου.

Αυτός ο αποκλεισµός παθολόγων και αναισθησιολόγων από
τη δυνατότητα να διεκδικήσουν θέσεις στις ΜΕΘ της Κρήτης δεν
πρόκειται να αποτελέσει ποτέ κίνητρο για την κάλυψη των κενών
θέσεων των αναισθησιολογικών τµηµάτων. Αντίθετα, θα λέγαµε
εµείς ότι, θα στερήσει από τις νέες κλίνες ΜΕΘ δύο βασικές,
απαραίτητες ειδικότητες ενώ υπάρχει κίνδυνος θέσεις ΜΕΘ να
µείνουν κενές αφού παθολόγοι και αναισθησιολόγοι αποτελούν
την πλειοψηφία των εξειδικευµένων εντατικολόγων στις ΜΕΘ.
Πρόκειται δηλαδή, για µια προσπάθεια να διαχειριστείτε τα απο-
τελέσµατα της πολιτικής της υποχρηµατοδότησης και της υπο-
στελέχωσης που διαχρονικά έχουν ευθύνες όλοι, η Νέα
Δηµοκρατία, ο ΣΥΡΙΖΑ, το ΠΑΣΟΚ.

Αποδεικνύεται λοιπόν, η ανευθυνότητα και ο καιροσκοπισµός
σε συνθήκες πανδηµίας µε αποσπασµατικά µέτρα -επιµένουµε-
µε µπαλώµατα, µε κουκουλώµατα και παντελή έλλειψη σχεδια-
σµού για τη στελέχωση των νέων κλινών ΜΕΘ.

Καταθέτω στα Πρακτικά σχετικές καταγγελίες και της Ένωσης
Ιατρών ΕΣΥ του Ρεθύµνου, εκατόν τεσσάρων αναισθησιολόγων
και της Οµοσπονδίας Ενώσεων Νοσοκοµειακών Ιατρών γύρω
από το συγκεκριµένο ζήτηµα. 

Σε κάθε περίπτωση, όµως, κύριε Υπουργέ, αν ήθελε πραγµα-
τικά η Κυβέρνηση να ενισχύσει το δηµόσιο σύστηµα υγείας, θα
έδινε κίνητρα στους νέους ιατρούς, θα προκήρυσσε το σύνολο
των κενών οργανικών θέσεων, θα εξασφάλιζε ανθρώπινα ωρά-
ρια, αξιοπρεπείς συνθήκες δουλειάς, θα αποκαθιστούσε τους µι-
σθούς των ιατρών που έχουν περικοπεί πάνω από 50%, θα έδινε
τα βαρέα και ανθυγιεινά. Να λοιπόν, γιατί η πολιτική σας δεν είναι
απλά ανθυγιεινή, είναι επικίνδυνη. 

Εµείς καλούµε τον λαό σε αυτές τις συνθήκες να πάρει την
υπόθεση στα χέρια του και να διεκδικήσει δηµόσιο σύστηµα
υγείας µε όλες τις προϋποθέσεις, χωρίς αστερίσκους µε µόνιµο
προσωπικό, µε πλήρη στελέχωση, µε όλον τον ιατροµηχανολο-
γικό εξοπλισµό, για τεστ για τους υγειονοµικούς και για όλον τον
λαό, για κλίνες ΜΕΘ που να ανταποκρίνονται στις ανάγκες αυτής
της δύσκολης κατάστασης που περνάει ο λαός και ο τόπος.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Εµµανουήλ Συντυχάκης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Συντυχάκη.

Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός για τρία λεπτά.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Η’ Αν-

τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ)
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Κύριε

Συντυχάκη, µιλήσατε µε µία µαντινάδα για τα ανώγεια και τα κα-
τώγεια. Στην Κρήτη λένε και κάτι ακόµα: Τα λίγα λόγια ζάχαρη
και τα καθόλου µέλι. Η υγεία και ο άνθρωπος τον σεβασµό µας

θέλει. Να είστε λοιπόν, προσεκτικοί περισσότερο σε αυτά που
λέτε. Τα αποτελέσµατα της πολιτικής µας είναι απτά και σας είπα
ότι υπάρχει συγκεκριµένος σχεδιασµός έτσι ώστε να µπορέ-
σουµε σε σύντοµο χρονικό διάστηµα να λύσουµε όλες τις στρε-
βλώσεις και τις ελλείψεις του παρελθόντος που έρχονται από
πολύ παλιά.

Μιλήσατε για προκήρυξη η οποία ξεκίνησε τον Μάρτιο και
µέσα σε έξι µήνες δεν έχει ολοκληρωθεί. Ήδη από την προκή-
ρυξη αυτή των 943 θέσεων έχουν βγει ΦΕΚ διορισµών µέσα σε
έξι µήνες ενώ παλιότερα –ανατρέξτε σε προηγούµενες προκη-
ρύξεις- περιµέναµε περισσότερο από δεκαοκτώ µήνες προκειµέ-
νου να έχουµε ιατρούς στα νοσοκοµεία. Εποµένως σε σύντοµο
χρονικό διάστηµα µε τις προκηρύξεις τις οποίες έχουµε σε εξέ-
λιξη καλύπτουµε τα κενά τα οποία υπάρχουν.

Να σας θυµίσω ότι την περίοδο αυτή του κορωνοϊού πέραν των
όλων αποφάσεων και δράσεων που λάβαµε και κάναµε αυξήσαµε
τη διαθεσιµότητα σε κλίνες κορωνοϊού, αυξήσαµε τη διαθεσιµό-
τητα σε µονάδες εντατικής θεραπείας αποκλειστικά για τον κορω-
νοϊό σε όλη την επικράτεια. Αυξήσαµε τα νοσοκοµεία αναφοράς,
προκειµένου να διασφαλίσουµε την πρόσβαση όλων των πολιτών
σε υπηρεσίες οι οποίες έχουν να κάνουν µε τον κορωνοϊό. 

Έχουµε πλέον, όπως είπα και πριν, δηµιουργήσει αυτή την πα-
ρακαταθήκη έτσι ώστε όταν ξεπεράσουµε την πανδηµία αυτή να
είµαστε σε θέση να ολοκληρώσουµε γρηγορότερα τις µεταρρυθ-
µίσεις που χρειάζονται στο σύστηµα υγείας.

Μιλήσατε για επίταξη. Να σας θυµίσω ότι τα έχουµε προβλέψει
όλα µέσω των πράξεων νοµοθετικού περιεχοµένου που κυρώθη-
καν µε νόµο στη Βουλή των Ελλήνων, όλα τα µέτρα τα οποία, αν
χρειαστεί να πάρουµε, θα πάρουµε έτσι ώστε να αντιµετωπί-
σουµε την πανδηµία και η επίταξη είναι ένα όπλο. Όµως, θα σας
θυµίσω για µία ακόµη φορά ότι εσείς µπερδεύετε την επίταξη µε
τη δήµευση, γιατί και στην επίταξη υπάρχει ένα κόστος για το
κράτος. Σε κάθε περίπτωση συνεργαζόµαστε εµείς αυτή τη
στιγµή και µε τον ιδιωτικό τοµέα προκειµένου να διασφαλίσουµε
περισσότερες κλίνες σε µονάδες εντατικής θεραπείας. Κάνουµε
οτιδήποτε περνάει από το χέρι µας, έτσι ώστε να αντιµετωπί-
σουµε αυτή την πανδηµία.

Αναφερθήκατε στις µονάδες εντατικής θεραπείας. Ναι, το
Ίδρυµα «Νιάρχος» έκανε µία δωρεά, δεν θα την αποδεχθούµε;
Η Βουλή των Ελλήνων, εσείς; Έκανε µία δωρεά πενήντα κλινών
στο νοσοκοµείο «ΣΩΤΗΡΙΑ». Τι σηµαίνει αυτό; Έγινε µία δωρεά
στο κράτος. Ναι, από τη δωρεά αυτή θα επωφεληθούν όλοι οι
συµπολίτες µας. Οι δωρεές αυτές, οι νέες κλίνες εντατικής θε-
ραπείας ανήκουν στον ελληνικό λαό. Πραγµατικά, µου προκαλεί
εντύπωση το γεγονός στο οποίο αναφερθήκατε σε ό,τι αφορά
τις κλίνες εντατικής θεραπείας.

Και να σας θυµίσω και για τις…
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Δεν προβλέπονται γιατροί,

γιατί;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Αυτό

θέλω να σας πω τώρα, για τους γιατρούς, γιατί το είπα και πριν
όταν µιλούσα για το Νοσοκοµείο της Ρόδου, ότι έχουµε συστήσει
πεντακόσιες οργανικές θέσεις ειδικευµένων γιατρών ΕΣΥ και χί-
λιες θέσεις νοσηλευτικού προσωπικού και τριακόσιες θέσεις
εξειδικευόµενων γιατρών προκειµένου να στελεχώσουν τις µο-
νάδες εντατικής θεραπείας. Αυτό καταδεικνύει το γεγονός ότι
υπάρχει σχέδιο, το οποίο υλοποιείται, και σε πολύ σύντοµο χρο-
νικό διάστηµα η χώρα µας θα είναι σε θέση να προσεγγίσει τον
ευρωπαϊκό µέσο όρο κλινών ΜΕΘ που είναι χίλιες διακόσιες.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Υπουργέ.
Θα συζητηθεί η τρίτη µε αριθµό 1054/21-9-2020 επίκαιρη ερώ-

τηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών
του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη προς τον Υπουργό Υγείας,
µε θέµα: «Αττικό: Σταµατήστε τη µετατροπή των νοσοκοµείων
αναφοράς σε κέντρα διασποράς του ιού».

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Υγείας κ. Βασίλειος Κοντοζαµά-
νης.

Επίσης, θα σας παρακαλούσα πολύ να κρατάτε τον χρόνο σας,
γιατί έχουµε αρκετές ερωτήσεις ακόµη.
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Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, κατ’ αρχάς να σας υπενθυµίσω ότι περι-

µένω ακόµα τα έγγραφα από την επίκαιρη ερώτηση και αίτηση
εγγράφων για το «Αγία Σοφία». Είστε ο µόνος Υπουργός αυτής
της Κυβέρνησης που δεν έχει ανταποκριθεί στο στοιχειώδες
αυτό κοινοβουλευτικό έργο. Θα το θέσουµε και στην υπόλοιπη
Κυβέρνηση, αν χρειαστεί. Είστε η µόνη περίπτωση που έχει συµ-
βεί αυτό, Υπουργός να µην φέρνει τα έγγραφα στην Ολοµέλεια.
Τα έχω καταθέσει και είναι αναπάντητα δύο φορές.

Λέτε ότι έχετε προχωρήσει σε έξι χιλιάδες διακόσιες προσλή-
ψεις και θα προχωρήσετε σε άλλες. Την ίδια στιγµή έχουµε πε-
ρίπου τέσσερις χιλιάδες αποχωρήσεις. Θέλουµε να
επιβεβαιώσετε αυτό το νούµερο. Έχουµε δύο χιλιάδες επικουρι-
κούς, οι οποίοι δεν ανανεώνουν τις συµβάσεις τους. Άρα, γιατί
µιλάµε; Για διακόσιους ανθρώπους; 

Η κατάσταση είναι στο απροχώρητο. Όπως µας λέει η ΟΕΝΓΕ
µε τον ρυθµό, αυτόν που πηγαίνουµε, είναι θέµα χρόνου να
εξαντληθούν οι µονάδες ΜΕΘ για κορωνοϊό. Ήδη χθες, όπως κα-
τήγγειλε η ΟΕΝΓΕ, στο «Λαϊκό» χάσαµε τριανταεννιάχρονη
επειδή για µιάµιση µέρα ήταν διασωληνωµένη εκτός ΜΕΘ. Προ-
φανώς, έχουµε φθάσει σε σηµείο κορεσµού. 

Το ερώτηµα είναι: Αυτή τη στιγµή µετατρέπουµε τα νοσοκο-
µεία σε χώρους διάθεσης κορωνοϊού; Γιατί µε βάση καταγγελίες
για το νοσοκοµείο «Αττικό» που είναι στην περιοχή µου, έχουµε
κρούσµατα σε γιατρούς και νοσηλευτικό προσωπικό, δεν υπάρ-
χει καραντίνα, δεν προχωρούν σε καραντίνα στο προσωπικό,
γιατί δεν έχετε προσωπικό να το αντικαταστήσετε, µε αποτέλε-
σµα να διαχέεται ο ιός σε ασθενείς και στο προσωπικό. 

Αυτή η κατάσταση συνεχίζεται. Θα συνεχίσω και στη δευτερο-
λογία µου και µε τα υπόλοιπα νοσοκοµεία και τι ακριβώς γίνεται.
Θέλουµε συγκεκριµένες απαντήσεις και όχι υπεκφυγές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε
συνάδελφε.

Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχα-

ριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Αρσένη, λυπάµαι αλλά κινδυνολογείτε. Κινδυνολογείτε

κυρίως γιατί αναφέρετε στην ερώτησή σας ότι είναι τραγικό τον
21ο αιώνα και σε συνθήκες ειρήνης το ηλικιακό triage να υφίστα-
ται στη χώρα. Πού το ακούσατε αυτό; Πραγµατικά µου προκαλεί
εντύπωση και θα παρακαλούσα να το ανακαλέσετε. Δεν έχουµε
αφήσει κανέναν συµπολίτη µας πίσω, δεν έχουµε αφήσει κανέναν
αβοήθητο. Όποιος χρειάστηκε µονάδα εντατικής θεραπείας από
τον κορωνοϊό υπήρχε διαθεσιµότητα και υπάρχει και ανά πάσα
στιγµή το σύστηµα υγείας είναι σε θέση να ανταποκριθεί.

Κύριε Αρσένη, τίποτα από αυτά που λέτε στην ερώτησή σας
για το «Αττικό» δεν είναι ακριβές, εκτός εάν θα έπρεπε να εφαρ-
µόσουµε τα δικά σας υγειονοµικά πρωτόκολλα. Ποιος σας είπε
ότι πρέπει να εκκενωθεί η ΜΕΘ; Σε καµµία περίπτωση δεν προ-
βλέπεται κάτι τέτοιο. Έγινε ακριβώς ό,τι έπρεπε να γίνει. Τηρή-
θηκαν τα πρωτόκολλα, πραγµατοποιήθηκε ιχνηλάτηση µε
µοριακό έλεγχο όλου του νοσηλευτικού και του ιατρικού προσω-
πικού, ειδοποιήθηκαν όσοι εργαζόµενοι δεν βρίσκονταν στον
χώρο του νοσοκοµείου και το προσωπικό άλλων κλινικών, προ-
κειµένου να υποβληθούν σε µοριακό έλεγχο, όπως και το σύνολο
των ασθενών της ΜΕΘ. Ο µοριακός έλεγχος ήταν αρνητικός για
όλους τους ασθενείς και αρνητικός για το σύνολο του προσωπι-
κού της ΜΕΘ εκτός από έναν ασυµπτωµατικό νοσηλευτή της µο-
νάδας. Οι δύο θετικοί εργαζόµενοι ετέθησαν άµεσα εκτός
εργασίας και µετά από επικοινωνία του ΕΟΔΥ παρέµειναν εκτός
εργασίας για επτά ηµέρες. Η Επιτροπή Λοιµώξεων προχώρησε
σε άµεση επιδηµιολογική διερεύνηση, όπου δεν ήταν δυνατή η
ανεύρεση της οδού µετάδοσης του ιού. Επίσης, όλες οι επαφές
των εργαζόµενων της ΜΕΘ µε τον ασθενή θεωρήθηκαν χαµηλής
ή µέτριας έκθεσης. Δεν αναφέρθηκε καµµία απροστάτευτη
επαφή µε τον ασθενή, οπότε οι εργαζόµενοι παρέµειναν στον
χώρο εργασίας µε αυστηρή τήρηση των κανόνων προστασίας.
Το νοσοκοµείο προχώρησε σε επανελέγχους όλου του προσω-
πικού µετά από τέσσερις και επτά ηµέρες. 

Τέλος, πραγµατοποιήθηκε σχολαστική καθαριότητα του χώρου

και αποφασίστηκε εντατικοποίηση των µέτρων προστασίας, ενώ
δόθηκαν αναλυτικές οδηγίες προς όλους. Εποµένως, µιλάµε για
µια άριστη διαχείριση της κατάστασης και υποδειγµατική συνερ-
γασία της διοίκησης του νοσοκοµείου και του Εθνικού Οργανι-
σµού Δηµόσιας Υγείας. Αυτή είναι η πραγµατικότητα και πρέπει
να την αποδεχθείτε χωρίς, µάλιστα, να δηµιουργηθεί κανένα απο-
λύτως πρόβληµα στη λειτουργία του νοσοκοµείου. Αυτή είναι η
αλήθεια.

Είπατε ότι το σύστηµα υγείας κινείται οριακά. Από τις αρχές
Αυγούστου που παρατηρείται και µια αύξηση του πλήθους των
νοσηλευόµενων ασθενών µε κορωνοϊό, τόσο σε απλές κλίνες νο-
σηλείας όσο και σε κλίνες στις µονάδες εντατικής θεραπείας, τι
κάναµε; Τα αυτονόητα, αυξήσαµε τα νοσοκοµεία αναφοράς. Δεν
αυξάνουµε τα νοσοκοµεία αναφοράς για να διασπείρουµε τον
κορωνοϊό. Τα αυξάνουµε και δίνουµε περισσότερες κλίνες απλής
νοσηλείας και κλίνες εντατικής θεραπείας προκειµένου να αντι-
µετωπίσουµε τα αυξηµένα κρούσµατα. Τί θέλατε να κάνουµε; Να
κλείνουµε νοσοκοµεία; Δεν θα εξυπηρετήσουµε τον κόσµο; Δεν
πρέπει να εξυπηρετήσουµε και όλους τους συµπολίτες µας; 

Έχουµε την κατάσταση υπό έλεγχο και αυτό οφείλεται στα
µέτρα τα οποία έχουµε λάβει. Σας είπα ότι αυξήσαµε τα σηµεία
αναφοράς, αυξήσαµε τις απλές κλίνες νοσηλείας αποκλειστικά
για κορωνοϊό, αυξήσαµε τις κλίνες νοσηλείας σε µονάδες εντα-
τικής θεραπείας αποκλειστικής χρήσης για κορωνοϊό, αυξήσαµε
τις κλινικές για νοσηλεία ύποπτων περιστατικών κορωνοϊού, αυ-
ξήσαµε τα κέντρα υγείας στα οποία γίνεται διαχείριση ύποπτων
και επιβεβαιωµένων κρουσµάτων, αυξήσαµε τους µοριακούς
ελέγχους για κορωνοϊό. Σήµερα γίνονται περισσότεροι από δε-
κατέσσερις χιλιάδες, σε τόσους έχουµε φθάσει ηµερησίως στον
µέσο όρο. Αυξήσαµε τον αριθµό των σηµείων ελέγχου για να πε-
τύχουµε περισσότερους και ταχύτερους ελέγχους. Εξασφαλί-
σαµε επάρκεια σε µέσα ατοµικής προστασίας για το υγειονοµικό
προσωπικό και τους ασθενείς και είµαστε σε πλήρη ετοιµότητα.
Τα µέτρα που λαµβάνουµε έχουν συγκεκριµένα και µετρήσιµα
αποτελέσµατα. Θέλω να σας διαβεβαιώσω ότι συνεχίζουµε µε
αυτούς τους ρυθµούς.

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Υφυπουργέ.
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΚΡΙΤΩΝ-ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, µας εγκαλείτε κιόλας; Δεν έχουµε φθάσει

αυτή τη στιγµή στο σηµείο µηδέν; Όταν θα οριστούν οι ΜΕΘ, δεν
θα πάµε για κάποιου είδους triage; 

Εσείς έρχεστε εδώ πέρα µε το που έφυγε η τριανταεννιάχρονη
από κορωνοϊό, επειδή µιάµιση µέρα ήταν εκτός ΜΕΘ, να ζητή-
σετε και τι; Να σας πούµε και συγγνώµη;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Δεν
ισχύει αυτό που λέτε.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Είναι καταγγελία των εργαζοµέ-
νων. Είναι δηµόσια καταγγελία.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Αφού
υπάρχουν οι ΜΕΘ, πώς έµεινε εκτός;

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Είναι δηµόσια καταγγελία στο νο-
σοκοµείο «Λαϊκό». Προφανώς δεν έχετε ενηµερωθεί, όπως προ-
φανώς δεν έχετε ενηµερωθεί για το «Αττικό», γιατί είναι
καταγγελία των εργαζοµένων αυτά που σας διάβασα. Δεν είναι
δικές µου απόψεις. Αλλά για εσάς οτιδήποτε ξεφεύγει από την
εικόνα, όλα πάνε καλά, δεν ισχύει.

Φέρατε, όµως και την υπουργική απόφαση στις 24 Σεπτεµ-
βρίου, η οποία πάει τα πράγµατα ακόµα παραπέρα. Στην ουσία
επιτάσσετε τα δηµόσια νοσοκοµεία προς όφελος των ιδιωτικών.
Πώς αλλιώς να το εξηγήσει κανείς; Αυτό που πάτε να κάνετε είναι
εξειδίκευση στο δηµόσιο νοσοκοµείο στον κορωνοϊό, όλα τα
άλλα περιστατικά θα πηγαίνουν στα ιδιωτικά στην πράξη και για
όσους έχουν να πληρώσουν, καθώς θα καλύπτεται η νοσηλεία
στις ΜΕΘ στα ιδιωτικά και όχι η συνολική νοσηλεία τους, σε πε-
ρίπτωση που συµφωνούν οι κλινικάρχες βέβαια, ενώ εξαιρούνται
απαραίτητες ιατρικές διαδικασίες, όπως η αιµοκάθαρση, οι θε-
ραπείες για καρκινοπαθείς, όπως προβλέπεται έξτρα χρέωση,
κύριε Υφυπουργέ. Όταν βγαίνει ο ασθενής από τη ΜΕΘ θα επι-

19058 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



στρέφει στο δηµόσιο νοσοκοµείο, εφόσον υπάρχουν διαθέσιµες
κλίνες. Αυτές είναι οι λύσεις που βρίσκετε;

Κύριε Υφυπουργέ, τριάντα χιλιάδες κενές οργανικές θέσεις
υπάρχουν στο σύστηµα υγείας. Στην πράξη έχετε κάνει µια
τρύπα στο νερό. Ό,τι προσλάβατε έχει είτε φύγει, λόγω συντα-
ξιοδότησης, είτε δεν ανανεώνετε τις συµβάσεις. Οι τριάντα χι-
λιάδες θέσεις εργασίας κοστίζουν στο δηµόσιο µισό
δισεκατοµµύριο ευρώ αυτήν τη στιγµή για να γίνει η πρόσληψη.
Έχετε δώσει –µας λέτε- 10 δισεκατοµµύρια ευρώ στην οικονοµία
για τον κορωνοϊό. Δίνετε 12 δισεκατοµµύρια ευρώ στα αρπακτικά
για τον «Ηρακλή», 10 δισεκατοµµύρια ευρώ στα εξοπλιστικά. Ε,
µισό δισεκατοµµύριο ευρώ δεν είναι τεράστιο ποσό σε αυτά τα
νούµερα. Δώστε το!

Κάντε ουσιαστικές προσλήψεις µόνιµου προσωπικού. Στελε-
χώστε τα νοσοκοµεία. Εξοπλίστε τις ΜΕΘ, αντί να παίρνετε απλά
όλες τις υπόλοιπες κλινικές ΜΕΘ, ΜΕΘ καρδιολογικού και να τις
κάνετε COVID-19, αφήνοντας ακάλυπτους τους ανθρώπους που
πάσχουν από οποιοδήποτε άλλο νόσηµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Λυπά-

µαι για µια ακόµη φορά. Βρίσκεστε σε σύγχυση και σε πλήρη
άγνοια. Χθες ο αριθµός των κενών κλινών σε µονάδες εντατικής
θεραπείας στα δηµόσια νοσοκοµεία ήταν πενήντα πέντε. Πείτε
µου κάποιους που χρειάστηκε ΜΕΘ µε κορωνοϊό και δεν είχε.
Μην λέτε πράγµατα τα οποία δεν ισχύουν. Έρχεστε τώρα και µας
λέτε, επίσης, ότι θα φτάσουµε σε ένα σηµείο όπου το σύστηµα
θα γεµίσει από περιστατικά και θα αναγκαστούµε να πάµε σε ηλι-
κιακό «triage». Μα, τι πράγµατα είναι αυτά που λέτε; Πού τα
ακούσατε; Λυπάµαι πραγµατικά.

Θέλω να πω για µια ακόµη φορά ότι έχουµε σχεδιάσει, προ-
κειµένου να αντιµετωπίσουµε ενδεχόµενη δυσµενή εξέλιξη της
νόσου και στον σχεδιασµό αυτόν είναι η λειτουργία νέων µονά-
δων εντατικής θεραπείας. Θα σας θυµίσω ότι αυξήσαµε διακό-
σιες µονάδες στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας, µονάδες που δεν
λειτουργούσαν την προηγούµενη περίοδο, γιατί δεν υπήρχε προ-
σωπικό και δεν υπήρχε εξοπλισµός. Επεκτείνουµε υφιστάµενες
µονάδες και µε τις δωρεές που έχουµε στη διάθεσή µας αυξά-
νουµε ακόµα περισσότερο τις µονάδες εντατικής θεραπείας.
Αυτή τη στιγµή από τις πεντακόσιες εξήντα πέντε που παραλά-
βαµε ως Κυβέρνηση τον προηγούµενο Ιούλιο, έχουµε διαθέσιµες
περισσότερες από εννιακόσιες σαράντα και όπως είπα σε σύν-
τοµο χρονικό διάστηµα θα λειτουργήσουµε µονάδες εντατικής
θεραπείας στελεχωµένες πλήρως, έτσι ώστε η χώρα µας να µην
υπολείπεται του ευρωπαϊκού µέσου όρου.

Θέλω να τονίσω για µία ακόµη φορά ότι δεν πρόκειται να αφή-
σουµε κανέναν συµπολίτη µας πίσω. Θα σας θυµίσω το εξής.
Ανατρέξτε την πρώτη περίοδο της πανδηµίας τι γινόταν σε άλλες
χώρες, όπου δεν καταγράφανε τους νεκρούς στα γηροκοµεία
και τα άτοµα της τρίτης ηλικίας. Δεν αφήσαµε, λοιπόν, κανέναν
συµπολίτη µας πίσω. Τους προστατέψαµε, θα τους προστατέ-
ψουµε και θα κάνουµε οτιδήποτε είναι δυνατόν, έτσι ώστε να επι-
τύχουµε τα αποτελέσµατα τα οποία θέλουµε για να βγούµε
νικητές και από αυτή τη µάχη. 

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Υπουργέ.
Συνεχίζουµε µε τη δέκατη µε αριθµό 1057/21-9-2020 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα
Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα Αρσένη προς τον Υπουργό
Υγείας, µε θέµα: «Απαγόρευση συναυλιών, συνέχιση θεατρικών
παραστάσεων: Η καταστολή των νέων γνώµονας των επιλογών
της Κυβέρνησης για τον Κορωνοϊό». Θα απαντήσει ο Υφυπουρ-
γός Υγείας, κ. Βασίλειος Κοντοζαµάνης.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά για να ανα-
πτύξετε την επίκαιρη ερώτηση.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, επειδή αναφέρεστε στο τι κάνουν οι άλλες

χώρες, ο ευρωπαϊκός µέσος όρος για τις δαπάνες στην υγεία
είναι 7,5% του ΑΕΠ. Εµείς έχουµε λιγότερο του 5%. Αν θέλετε

να κάνουµε αυτό που κάνουν οι άλλες χώρες, έχουν συµπληρω-
µένα οργανογράµµατα στα νοσοκοµεία τους. Δεν έχουν τριάντα
χιλιάδες κενές θέσεις στην υγεία. Δεν έχουν δύο χιλιάδες επι-
κουρικό προσωπικό των οποίων λήγουν οι συµβάσεις τους και
θα µείνουν τα νοσοκοµεία χωρίς τις υπηρεσίες µισθοδοσίας και
όλα τα άλλα. Αρκετή επικοινωνία. Μπορεί µε τη νέα λίστα Πέτσα
να φτάσετε να καλύψετε τα κενά της επικοινωνίας που υπάρ-
χουν, αλλά οι πραγµατικές ανάγκες κρίνονται στο νοσοκοµείο
µέσα, τι γίνεται µε τους γιατρούς, τι γίνεται µε το νοσηλευτικό
προσωπικό, πόσους ανθρώπους δικούς µας χάνουµε.

Πάµε στο θέµα των συναυλιών. Πραγµατικά δείχνει όλη την
προχειρότητα της διαχείρισης. Ξαφνικά απαγορεύτηκαν οι συ-
ναυλίες, συνεχίστηκαν οι θεατρικές παραστάσεις, χωρίς καµµία
αιτιολογία. Σας καλώ να µου πείτε ποιο ήταν το σκεπτικό εκείνης
της απόφασης. Με την κατακραυγή απαγορεύσατε και τις θεα-
τρικές παραστάσεις σε όλη την Ελλάδα, για να διορθώσετε µετά
ότι το µέτρο ισχύει για την Αττική, όταν είχαν ακυρωθεί όλες οι
συναυλίες, είχαν χάσει οι άνθρωποι τα εισιτήριά τους. Μια προ-
χειρότητα πάνω στην προχειρότητα, µια αστεία διαχείριση! 

Φαίνεται ότι ο στόχος σας είναι πραγµατικά να ελέγξετε.
Έχετε ένα φαντασιακό της ανεξέλεγκτης άναρχης νεολαίας.
Στους χώρους αυτούς απαγορεύετε το αλκοόλ. Προφανώς κιό-
λας για να µην κατεβάζει κάποιος τη µάσκα του, αλλά επιτρέπε-
ται να πιει κάποιο αναψυκτικό, νερό, οτιδήποτε άλλο θέλει, λες
κι αυτό δεν κατεβάζει τη µάσκα του. Έχετε αυτό το φαντασιακό
της νεολαίας που θα πιει αλκοόλ και θα ξεφύγει από τα µέτρα.

Αυτό που χρειάζεται είναι ότι χρειαζόµαστε τα µέτρα ασφα-
λείας που είναι απαραίτητα για να συνεχίζουν να λειτουργούν
όλες αυτές οι δραστηριότητες, όπως είναι η συναυλία, η θεα-
τρική παράσταση, οτιδήποτε. Δεν θα φύγει σε µια εβδοµάδα ο
κορωνοϊός. Πρέπει να µάθουµε να ζούµε µε αυτό το φαινόµενο.
Πρέπει να βρούµε το «modus vivendi», όχι την καταστολή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε Υφυπουργέ,
έχετε τον λόγο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχα-
ριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Κύριε Αρσένη, ο τίτλος της ερώτησής σας είναι επιεικώς απα-
ράδεκτος. Μιλάτε για καταστολή των νέων και ότι είναι ο γνώµο-
νας των επιλογών της Κυβέρνησης. Επιτρέψτε µου να σας πω
-και ευτυχώς το έχει καταλάβει ο ελληνικός λαός- ότι οι συγκε-
κριµένες επιλογές της Κυβέρνησης γίνονται µε γνώµονα την προ-
στασία της υγείας του πληθυσµού, για την οποία απ’ ό,τι φαίνεται
δεν έχετε την παραµικρή αίσθηση ευθύνης. Σίγουρα δεν είναι ευ-
χάριστο να παίρνεις µέτρα, όπως αυτό της δεκαπενθήµερης ανα-
στολής των συναυλιών, είναι όµως αναγκαίο. Προσπαθούµε µε
κάθε τρόπο να εξαντλούµε τις εναλλακτικές και στη συγκεκρι-
µένη περίπτωση δεν υπήρχε άλλη επιλογή.

Ακολουθήσαµε την εισήγηση της εθνικής επιτροπής των ειδι-
κών και σε συνδυασµό µε τα δεδοµένα που είχαµε από άλλες εκ-
δηλώσεις -µεγάλος συγχρωτισµός ατόµων σε περιορισµένους
χώρους, µη τήρηση ελαχίστων αποστάσεων µειωµένη χρήση µά-
σκας- πήραµε το αναγκαίο αυτό µέτρο. Και να επισηµάνω ότι δεν
υπάρχει καµµία σύγκριση µεταξύ συναυλίας και θεατρικής πα-
ράστασης, ούτε σε απόλυτους αριθµούς κοινού, ούτε βεβαίως
στην τήρηση των πρωτοκόλλων διεξαγωγής τους. Συζητάµε,
εποµένως, για δύο ανόµοιες περιπτώσεις. 

Επίσης, να σας θυµίσω το µέτρο το οποίο πήραµε για τις συ-
ναυλίες δεν έχει µόνιµο χαρακτήρα. Και να σας υπενθυµίσω ότι
το διάστηµα µπροστά µας, οι τελευταίοι τρεις µήνες του 2020
είναι ιδιαιτέρως κρίσιµοι για την εξέλιξη της πανδηµίας. Δεν
έχουµε την πολυτέλεια του ρίσκου και δεν είµαστε διατεθειµένοι
να παίξουµε µε τις πιθανότητες. Θα προτιµήσουµε να είµαστε
δυσάρεστοι, αλλά ταυτόχρονα χρήσιµοι διασφαλίζοντας την
υγεία του πληθυσµού και δεν θα δώσουµε την παραµικρή δυνα-
τότητα στην πανδηµία να εξαπλωθεί και να γίνει ανεξέλεγκτη, για
να µπορέσουµε κάποια στιγµή να βάλουµε τέλος στον εφιάλτη
της πανδηµίας.

Κύριε Αρσένη, δεν είστε περισσότερο ευαίσθητος σε σχέση
µε εµάς αναφορικά µε τους νέους. Επιτρέψτε µου να λάβω την
ερώτησή σας ως µία προσπάθεια ψηφοθηρικού και µόνο χαρα-
κτήρα, γιατί σε κάθε άλλη περίπτωση θα έπρεπε να ήσασταν µαζί
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µας στην πρώτη γραµµή της µάχης, δίνοντας τα σωστά µηνύ-
µατα τη χρονική στιγµή που όλο και περισσότεροι νέοι άνθρωποι
προσβάλλονται από τον ιό. 

Βλέπουµε νέους ανθρώπους διασωληνωµένους σε µονάδες
εντατικής θεραπείας. Βλέπουµε περισσότερους νέους σε απλές
κλίνες θεραπείας, γεγονός που δεν αντιµετωπίσαµε στην πρώτη
φάση της πανδηµίας. Εποµένως, πρώτη µας επιλογή είναι να
προστατέψουµε τους νέους ανθρώπους και τελευταία µας επι-
λογή η ψυχαγωγία αυτών των ανθρώπων. 

Από την άλλη σε ό,τι αφορά τους επαγγελµατίες είναι λογικό
να ανησυχούν και πολλές φορές να διαµαρτύρονται βλέποντας
τη δουλειά τους να πλήττεται, αλλά και για τους εργαζόµενους
που απασχολούν οι επιχειρήσεις είναι επίσης φυσιολογικό να
ανησυχούν για το εργασιακό τους µέλλον. 

Η Κυβέρνηση απέδειξε µε πράξεις ότι έχει την πολιτική βού-
ληση να δώσει λύσεις σε θέµατα που αφορούν τόσο τους εργο-
δότες όσο και τους εργαζόµενους προχωρώντας και
νοµοθετώντας φοροαπαλλαγές, επιδόµατα και άλλου είδους
ελαφρύνσεις. Να είστε βέβαιοι ότι θα συνεχίσουµε να το πράτ-
τουµε όποτε και όπου κρίνεται αναγκαίο προκειµένου να διασφα-
λίσουµε, όπως είπα και στην αρχή, την υγεία των πολιτών. 

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ. 
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, λέτε ότι το έχει καταλάβει ο ελληνικός λαός.

Προφανώς έχει καταλάβει ο ελληνικός λαός τι γίνεται και γι’ αυτό
υπάρχει η καινούργια λίστα Πέτσα για να αρχίσει πάλι ο έλεγχος
της πληροφορίας. Για να καταλάβει αυτά που εσείς θέλετε ο ελ-
ληνικός λαός και όχι αυτά που συµβαίνουν. 

Λέτε ότι βιάζεστε πάρα πολύ για τους νέους και ανησυχείτε
πάρα πολύ που αυξάνονται τα κρούσµατα. Αλήθεια νοιάζεστε για
τους νέους; Τους νέους των είκοσι εννιά ατόµων ανά τάξη σχο-
λείου; Και αναρωτιέστε γιατί αυξάνονται τα κρούσµατα. Αν νοι-
άζεστε για τους νέους κάντε αυτά τα σχολεία δεκαπέντε άτοµα
ανά τάξη, όπως προβλέπει η επιστηµονική κοινότητα. Επιτρέψτε
τους να συνεχίσουν αυτή τη σχολική χρονιά γιατί µε τον τρόπο
που πάει, αυτή η σχολική χρονιά δεν θα προχωρήσει. Επιτρέψτε
τους να µην µεταφέρουν τον κορωνοϊό στο σπίτι τους στους παπ-
πούδες και τις γιαγιάδες τους. 

Η πραγµατικότητα είναι ότι, αφού δεν κάνατε στην πράξη τί-
ποτα, µετατρέπετε τον κορωνοϊό σε µια παιδική χαρά αυταρχι-
σµού. Είναι η παιδική χαρά για κάθε αυταρχικό όπου στοχοποιείτε
τους νέους για να δείξετε ότι κάνετε κάτι.

Και πάλι σας αναφέρω. Πήγα σε συναυλία µια µέρα πριν στα-
µατήσουν οι συναυλίες. Ήταν στο Γκάζι στον χώρο του Δήµου
Αθηναίων. Στοιχισµένες όλες οι καρέκλες ανά δυάδες. Όλοι φο-
ρούσαν µάσκες. Δεν έχω ξαναδεί τέτοια συναυλία. Ήταν εντυ-
πωσιακό. Ήταν απολύτως ασφαλές. Εγώ προσωπικά δεν πίνω
αλκοόλ. Φαντάζοµαι εσείς θα πίνετε. Στη συναυλία αυτή απαγο-
ρεύεται το αλκοόλ, αλλά επιτρέπεται να πίνουν οτιδήποτε άλλο. 

Είναι ιδεοληψίες αυτά, κύριε Υπουργέ. Έχετε ένα φαντασιακό
ότι οι νέοι άνθρωποι έχουν γίνει επικίνδυνοι. Στοχοποιείτε τους
νέους για να δείξετε ότι κάνετε κάτι. Αν θέλετε να κάνετε κάτι,
πηγαίνετε στα σχολεία και δώστε τον χώρο που ορίζει η επιστήµη
ότι πρέπει να υπάρχει ανάµεσα στους µαθητές, ώστε να µην γί-
νονται τα σχολεία χώροι διάδοσης του κορωνοϊού, όπως συζη-
τήσαµε στην προηγούµενη ερώτηση ότι γίνονται τα νοσοκοµεία. 

Μέχρι τότε, παρακαλώ, πολύ σεβασµό σ’ αυτούς τους νέους
ανθρώπους που µεγαλώνουν µε ένα όνειρο διαφορετικό για αυτή
την κοινωνία που θέλουν να πλάσουν. Και σίγουρα πολύ µακριά
από επικοινωνιακή διαχείριση µε πραγµατικές ανάγκες οι οποίες
πρέπει να ικανοποιούνται. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε. 

Ελάτε, κύριε Υπουργέ. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχα-

ριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Αρσένη, θα παρακαλούσα τον δικό σας σεβασµό στους

νέους ανθρώπους που αυτή τη στιγµή είναι σε µονάδες εντατι-

κής θεραπείας, είναι σε νοσοκοµεία αναφοράς και δίνουν τη
µάχη να ξεπεράσουν τον κορωνοϊό. Σας καλώ για µία ακόµη
φορά να στείλετε εσείς πρώτος το µήνυµα, να συστρατευθείτε
µε όλη την κοινωνία προκειµένου να µπορέσουµε να ξεπερά-
σουµε την πανδηµία αυτή, µε προτεραιότητα πάντα την προστα-
σία της δηµόσιας υγείας και να είµαστε σε θέση να ξαναπάµε σε
συναυλίες, σε θεατρικές παραστάσεις και να επιστρέψουµε στην
κανονικότητα. 

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ. 
Θα συζητηθεί η τέταρτη µε αριθµό 1047/18-9-2020 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Χαλκιδικής του Συνα-
σπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς της κ. Κυριακής Μάλαµα
προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών µε θέµα «Οι πολί-
τες σε Σιθωνία και Ολυµπιάδα αισθάνονται αθωράκιστοι µετά
από τις περσινές πληµµύρες». 

Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός Υποδοµών
και Μεταφορών κ. Κωνσταντίνος Καραµανλής. 

Κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, τον προηγούµενο Απρίλιο η Σιθωνία της Χαλ-

κιδικής χτυπήθηκε για ακόµα µία φορά από πληµµύρες, µε απο-
τέλεσµα να κινδυνέψουν ζωές και να καταστραφούν περιουσίες
και υποδοµές. Πέρυσι τον Νοέµβριο η Ολυµπιάδα της Χαλκιδικής
χτυπήθηκε σκληρά από φονικές πληµµύρες οι οποίες είχαν διάρ-
κεια πολλές ηµέρες µε αποτέλεσµα να πληµµυρίσει το χωριό και
να καταστραφούν περιουσίες. 

Οι δύο αυτές περιοχές η Ολυµπιάδα και η Σιθωνία ζουν κάθε
χρόνο µε τον φόβο της πληµµύρας. Γνωρίζετε βέβαια την περί-
πτωση της Ολυµπιάδας, αφού πέρυσι όταν σηµειώθηκαν οι κα-
ταστροφικές πληµµύρες σπεύσατε οι Υπουργοί µε στρατιωτικό
ελικόπτερο στην περιοχή. Ο φόβος δεν αφορά µόνο τις περιου-
σίες, αλλά υπάρχει και ένας τεράστιος κίνδυνος οικολογικής κα-
ταστροφής, αφού στα ρέµατα που φτάνουν στο χωριό
δραστηριοποιείται η «ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ ΧΡΥΣΟΣ», ενώ υπάρχουν απο-
θέσεις τοξικών αποβλήτων σε απόσταση αναπνοής από το
χωριό. 

Τότε που είχατε σπεύσει ως κυβερνητικό κλιµάκιο στην Ολυµ-
πιάδα είχατε δεσµευτεί να προβείτε άµεσα σε διευθέτηση των
ρεµάτων και σε αποκατάσταση των ζηµιών. Το δικό σας Υπουρ-
γείο εκπροσωπούσε ο Γενικός Γραµµατέας Υποδοµών, ο οποίος
ενηµερώθηκε απόλυτα και αναλυτικά για την κατάσταση. Στην
περίπτωση της Σιθωνίας, επίσης, έχετε λάβει την κραυγή αγω-
νίας των πολιτών και του δηµάρχου, ο οποίος µε επιστολές του
σας καλεί να τον βοηθήσετε στα έργα που έχει ανάγκη η περιοχή
γιατί ο δήµος έχει τεράστια οργανικά και λειτουργικά κενά και
δεν µπορεί να διεκπεραιώσει τα µεγάλα έργα που απαιτούνται
για να µην πληµµυρίζουν κάθε χρόνο τα χωριά της και όλες οι
τουριστικές και παραθαλάσσιες περιοχές, µε τεράστιο κίνδυνο
βέβαια πάντοτε τη ζωή των ανθρώπων. Θα την καταθέσω στα
Πρακτικά. 

Υπενθυµίζουµε ότι το 2017, το 2018, το 2019 και το 2020 η Σι-
θωνία βρέθηκε στη δίνη των ακραίων καιρικών φαινοµένων. Ζωές
απειλήθηκαν, περιουσίες καταστράφηκαν. 

Συνεπώς, θα θέλαµε να σας ρωτήσουµε, κύριε Υπουργέ, τι
σκοπεύετε να κάνετε ώστε να θωρακίσετε την περιοχή της Ολυµ-
πιάδας και την περιοχή της Σιθωνίας από τα ακραία καιρικά φαι-
νόµενα. Οι πολίτες βέβαια που ζουν µε αυτόν τον φόβο, οι
επαγγελµατίες έχουν δει ήδη πάρα πολλές φορές τον µόχθο
τους να καταστρέφεται και η Κυβέρνηση υπόσχεται να σπεύσει. 

Μέχρι σήµερα όµως, δεν έχουµε δει ούτε ένα έργο, δεν
έχουµε δει να δουλεύει τίποτα και επιτρέψτε µου την έκφραση
ούτε ένα σκαλιστήρι δεν έχει δουλέψει στην περιοχή.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κυρία συ-

νάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Αγαπητή κυρία συνάδελφε, κατ’ αρχάς να σας ευχαριστήσω
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για την ερώτησή σας, γιατί θίγετε ένα ευρύτερο θέµα, το οποίο
έχουµε θέσει σε απόλυτη προτεραιότητα στο Υπουργείο. Άλλω-
στε, στο στρατηγικό σχέδιο του Υπουργείου, κεντρική θέση κα-
τέχουν τα έργα πραγµατικού εκσυγχρονισµού της χώρας και
αυτά είναι άλλωστε και τα αντιπληµµυρικά, για τα οποία θα σας
έλεγα ότι έχουµε εξασφαλίσει για πρώτη φορά πολύ µεγάλη χρη-
µατοδότηση από την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων. 

Έρχοµαι στο προκείµενο και θα µου επιτρέψετε να κάνω µια δι-
ευκρίνιση, διότι συναντάται συχνά µια παρανόηση ακόµα και εδώ,
µέσα στο Κοινοβούλιο. Σύµφωνα λοιπόν, µε τους νόµους του
«ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» και αναφέροµαι στο 3582/2010, αλλά και του
«ΚΛΕΙΣΘΕΝΗ», οι αρµοδιότητες που αφορούν σχεδιασµό, µελέτη,
κατασκευή και συντήρηση αντιπληµµυρικών έργων, καθώς και οι
αρµοδιότητες που αφορούν στον καθαρισµό των ρεµάτων,
ασκούνται από τις αρµόδιες υπηρεσίες της περιφέρειας. Αυτό άλ-
λωστε, έχει επιβεβαιωθεί και διευκρινίζεται και από το πρόσφατο
έγγραφο 30 Οκτωβρίου του 2019 της Γενικής Γραµµατείας Πολι-
τικής Προστασίας. Ως εκ τούτου, το Υπουργείο Υποδοµών έχει
αρµοδιότητα αποκλειστικά και µόνο σε έργα που χαρακτηρίζονται
ως ειδικά, σηµαντικά έργα εθνικού επιπέδου, αφού βέβαια γίνουν
τα αρµόδια αιτήµατα από τους φορείς. 

Προχωράµε λοιπόν, στα έργα που έχετε αναφέρει στην ερώ-
τησή σας, ειδικά στο αίτηµα που έχει υποβάλει µόνο ο Δήµος Αρι-
στοτέλη. Πριν όµως, αναφερθώ σε αυτό θα ήθελα να αναφερθώ
σε κάτι που έχουµε κάνει προ ενός έτους, στις 18 Σεπτεµβρίου
του 2019, όταν εγκρίναµε για τον Δήµο Αριστοτέλη περίπου 800
χιλιάδες ευρώ για την αποκατάσταση αντιπληµµυρικών τεχνικών
έργων. Στις 25 Ιουνίου του 2020, το Υπουργείο προχώρησε και
στον διαγωνισµό για την κατασκευή του Χαβριά, µε προϋπολογι-
σµό 106 εκατοµµύρια ευρώ, ένα έργο, νοµίζω ότι όλοι συµφω-
νούµε, που πέρα από τα άλλα προσφέρει και αντιπληµµυρική
προστασία στην ευρύτερη περιοχή της Χαλκιδικής.

Βλέπετε, λοιπόν, ότι το Υπουργείο συνδράµει όπου χρειάζεται
τόσο στο έργο των τοπικών όσο και στων περιφερειακών αρχών
για την αντιµετώπιση φυσικών καταστροφών. Κυβερνητικό κλιµά-
κιο, όπως είπατε κι εσείς, είχε επισκεφθεί στις 23 Νοεµβρίου την
περιοχή που αναφέρατε και ήταν εκεί επικεφαλής ο Υπουργός
Εθνικής Άµυνας και ο Γενικός Γραµµατέας του Υπουργείου Υπο-
δοµών. Ταυτόχρονα, κλιµάκια µηχανικών, όπως ξέρετε, βρέθηκαν
στην περιοχή για να καταγράψουν τις ζηµιές και να κάνουν αυτο-
ψίες. 

Το Υπουργείο λίγες ηµέρες µετά, προχώρησε στη σύσταση
τοµέα αποκατάστασης επιπτώσεων φυσικών καταστροφών Νοµού
Χαλκιδικής και σε σύντοµο χρονικό διάστηµα έκανε διακόσιες αυ-
τοψίες και όλα αυτά σε στενή συνεργασία µε τους τοπικούς φο-
ρείς. Μάλιστα, ο δήµαρχος του Δήµου Αριστοτέλη, τον
Φεβρουάριο απέστειλε και ευχαριστήρια επιστολή για τις άµεσες
ενέργειες των υπηρεσιών µας. Μπορώ να την καταθέσω στα Πρα-
κτικά. 

Αναφορικά τώρα µε το τεχνικό δελτίο που αναφέρατε, έχει κα-
τατεθεί όντως και µάλιστα στις 20 Μαΐου υπεγράφη από κοινού
από τις υπηρεσίες του Υπουργείου και του Δήµου Αριστοτέλη. Η
διαδικασία αυτή όµως, δεν είναι αυτόµατη, παίρνει χρόνο και πολύ
σύντοµα θα είµαστε σε θέση να κάνουµε πράξη αυτά που ζητάτε. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε

Υπουργέ.
Κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, αναφέρεστε µόνο στον Δήµο Αριστοτέλη και

όχι στο ότι δεν έχετε λάβει τίποτα από τον Δήµο Σιθωνίας. Θα σας
καταθέσω την επιστολή και επιτρέψτε µου επιγραµµατικά να πω
δύο, τρία στοιχεία, διότι µιλάει για τη λήψη µέτρων έναντι κατα-
στροφικών φυσικών φαινοµένων στον Δήµο Σιθωνίας και απευθύ-
νεται σε σας.

«Αξιότιµοι κύριοι Υπουργοί, όπως πολύ καλά γνωρίζετε ο Δήµος
Σιθωνίας έχει δεχθεί επανειληµµένως έντονα καιρικά φαινόµενα,
τα οποία έφεραν τεράστιες ζηµιές στις υποδοµές κ.λπ.. Όµως, το
πλέον βασικό στοιχείο είναι ότι κινδυνεύουν άµεσα ανθρώπινες
ζωές, την απώλεια των οποίων µόνο ένα θαύµα µέχρι σήµερα µας
έχει σώσει και δεν έχουµε θρηνήσει. Υπάρχουν καταστροφικές συ-

νέπειες στην κοινότητα Συκιάς, Τορώνης, Νικήτης, οχήµατα που
έχουν µπει στη θάλασσα και οι υποδοµές οι οποίες έχουν κατα-
στραφεί». «Έγινε κάτι έστω προκειµένου, να βελτιώσουµε την υφι-
στάµενη κατάσταση, έστω και µερικώς;», ρωτάει ο δήµαρχος του
Δήµου Σιθωνίας. «Τίποτα», συµπληρώνει. «Μέχρι πότε πιστεύουµε
ότι ο θεός θα είναι µαζί µας και θα µας σώζει, δίχως εµείς να κά-
νουµε οτιδήποτε;». Και παρακάτω ζητάει τη βοήθειά σας, διότι κα-
νείς δεν τον ακούει.

Πάω λοιπόν, στα επόµενα. Οι πολίτες έχουν κουραστεί από
λόγια, κύριε Υπουργέ. Οι δήµοι αγωνιούν για το ότι δεν υπάρχουν
ώριµα έργα, δεν έχουν την αρµοδιότητα και τα µέσα να τα εκτε-
λέσουν. Κάθε χρόνο ζητάνε τα ίδια και τα ίδια και τα ίδια. 

Επίσης, παρ’ όλο που δεν είναι της αρµοδιότητάς σας θα ήταν
χρήσιµο να γνωρίζετε κι εσείς και όσοι µας ακούν, ότι για τις συγ-
κεκριµένες καταστροφές που αναφέρατε, δεν έχουν λάβει ακόµη
αποζηµιώσεις ούτε οι αγρότες ούτε οι επαγγελµατίες ούτε όλοι οι
πολίτες και στον Δήµο Προποντίδας που είχαµε θρηνήσει θύµατα
και στον Δήµο Αριστοτέλη. Έχω ήδη συζητήσει το πρόβληµα διε-
ξοδικά και µε τον δήµαρχο Σιθωνίας και µε τον δήµαρχο Αριστο-
τέλη. 

Θα ήθελα λοιπόν, να καταθέσω στα Πρακτικά και να δώσω και
σε εσάς ένα στικάκι που περιέχει δύο σηµαντικούς φακέλους. Ο
πρώτος είναι ο φάκελος της ώριµης και ολοκληρωµένης µελέτης
του Δήµου Αριστοτέλη για τις υποδοµές αντιπληµµυρικής προ-
στασίας της Ολυµπιάδας. Εκπονήθηκε από τον ίδιο τον δήµο το
2016 από την προηγούµενη δηµοτική αρχή, υποβλήθηκε στην πε-
ριφερειακή αυτοδιοίκηση, η οποία δυστυχώς δεν έκανε απολύ-
τως τίποτα, γι’ αυτό και σήµερα τα συζητάµε αυτά εδώ. Ο νέος
δήµαρχος επιχείρησε να την αποστείλει στο γραφείο σας, γιατί
στην περιφερειακή αυτοδιοίκηση συνεχίζουν να µην ενδιαφέρον-
ται. Σας παρακαλώ να την µεταβιβάσετε στις τεχνικές υπηρεσίες
του Υπουργείου, είναι έτοιµη µελέτη και να δείτε πώς µπορείτε
να την υλοποιήσετε, πιέζοντας την περιφέρεια και την αποκεν-
τρωµένη διοίκηση για να κάνουν επιτέλους τη δουλειά τους. 

Επίσης, γνωρίζουµε ότι ο Δήµος Αριστοτέλης σας έχει απο-
στείλει το αναλυτικό και πλήρες τεχνικό δελτίο καταγραφής των
ζηµιών από τις πληµµύρες τον προηγούµενο Νοέµβριο ώστε να
εκταµιευτούν χρήµατα και να αποκατασταθούν οι καταστροφές. 

Θα θέλαµε να µας πείτε λοιπόν, συγκεκριµένα πότε σκοπεύετε
να ξεκινήσετε αυτές τις διαδικασίες, πότε θα σταλούν τα χρή-
µατα γιατί δεν έχουν σταλεί, γιατί έχει περάσει ένας χρόνος και
κυριολεκτικά δεν έχει γίνει τίποτα. Σας τα λέει ο ίδιος ο δήµαρχος
στις επιστολές. 

Επιπλέον στο ίδιο στικάκι, περιλαµβάνεται ο χάρτης του σχε-
δίου διαχείρισης κινδύνων πληµµύρας λεκανών απορροής του
υδατικού διαµερίσµατος κεντρικής Μακεδονίας. Σε αυτόν τον
χάρτη, τον οποίο καλείται τώρα να διαχειριστεί η περιφέρεια και
το Υπουργείο Περιβάλλοντος συµβαίνει το εξής ακατανόητο και
παράδοξο: Η περιοχή της Σιθωνίας και η περιοχή της Ολυµπιά-
δας µέσα σε αυτόν τον χάρτη δεν χαρακτηρίζονται ως ζώνες
υψηλού κινδύνου πληµµύρας. Όµως, κάθε χρόνο οι περιοχές
αυτές πληµµυρίζουν. 

Το αποτέλεσµα, λοιπόν, αυτής της πληµµελούς κατάρτισης
του συγκεκριµένου χάρτη είναι να µην δίνονται ποτέ χρήµατα για
αντιπληµµυρικά έργα στις περιοχές αυτές, οι οποίες αφού πληµ-
µυρίσουν µετά θεωρούνται περιοχές έκτακτης ανάγκης, κατόπιν
εορτής δηλαδή για να λέµε ακριβώς πώς έχουν τα πράγµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κυρία συνάδελφε, σας
παρακαλώ πολύ ολοκληρώστε. 

ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Εµείς λοιπόν, σας ρωτάµε γνωρίζοντας
ότι οι αρµοδιότητες του κράτους στα ζητήµατα αντιµετώπισης
πληµµυρών είναι αδικαιολόγητα κατακερµατισµένες, εάν προτί-
θεστε επιτέλους να δράσετε σε συντονισµό µε όλους τους φο-
ρείς, ώστε να γίνουν αντιπληµµυρικά έργα στη Σιθωνία και στην
Ολυµπιάδα. Οι άνθρωποι ζουν µε τον φόβο κι αν φέτος η Χαλκι-
δική αντιµετωπίσει πάλι ακραία καιρικά φαινόµενα χωρίς να έχει
θωρακιστεί, τότε η ευθύνη κύριε Υπουργέ, θα βαραίνει αποκλει-
στικά την Κυβέρνηση. 

Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Κυριακή Μάλαµα καταθέτει

για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, καθώς και την
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φορητή µονάδα δίσκου, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτι-
κών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών
και Μεταφορών): Νοµίζω ότι εκείνο που πρέπει να καταστήσω
σαφές για άλλη µία φορά είναι, όπως σας είπα και από τους νό-
µους, ότι το Υπουργείο δεν χρηµατοδοτεί παρά µόνο όσα έργα
έχουν χαρακτηριστεί εθνικά. Αυτό δεν σηµαίνει ότι αποποιούµα-
στε την ευθύνη. Εδώ όµως υπάρχουν συγκεκριµένα στάδια. Πρέ-
πει να ολοκληρωθεί από την πλευρά των υπηρεσιών του
Υπουργείου και αυτό γίνεται, όπως σας είπα από τις 20 Μαΐου,
δηλαδή ο έλεγχος να ενταχθεί στο ΠΔΕ, να πάρουµε έγκριση
από το Υπουργείο Ανάπτυξης για να δούµε αν διαθέτουµε αυ-
τούς τους πόρους. 

Η άλλη λύση που συνήθως κάνουµε είναι ότι γίνονται προγραµ-
µατικές συµφωνίες µε τους δήµους, τους χρηµατοδοτούµε και
αυτοί κάνουν τα αντιπληµµυρικά έργα. Όµως, αντιλαµβάνεστε ότι
δεν υπάρχει ένα µαγικό ραβδάκι και ούτε µε αυτόµατο τρόπο µπο-
ρούµε να χρηµατοδοτήσουµε όλα τα αντιπληµµυρικά έργα.

Όσον αφορά τις αυτοψίες θα ελέγξω αυτό που λέτε, αλλά έχω
ενηµερωθεί από τις υπηρεσίες ότι έχουν γίνει πάνω από διακό-
σιες αυτοψίες, ότι έχουν δοθεί χρήµατα σε αρκετούς δικαιού-
χους, ότι έχουν µπει στη διαδικασία της στεγαστικής συνδροµής
που δίνει 60% σε αυτόν που έχει πληγεί και 40% άτοκο δάνειο.
Και αυτή η διαδικασία προχωράει κανονικά, όπως έχει προχωρή-
σει και στην Εύβοια, όπως προχωράει τώρα και στην Καρδίτσα.

Η πραγµατικότητα είναι απλή. Αντιπληµµυρικά έργα χρειαζό-
µαστε σε όλη τη χώρα, µικρά ή µεγάλα. Όπως σας είπα πριν,
έχουµε εξασφαλίσει για τους πέντε µεγάλους αυτοκινητόδρο-
µους χρήµατα από την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων και
αυτά τα έργα θα ξεκινήσουν αµέσως.

Αυτό, όµως, που µπορώ να σας πω µε βεβαιότητα είναι ότι
κάθε φορά που υπάρχει ζήτηµα το Υπουργείο σπεύδει να ελέγξει
τις διαδικασίες, να δει τις µελέτες και να τις χρηµατοδοτήσει.
Αυτό, όµως, δεν σηµαίνει ότι και η περιφέρεια και οι εν λόγω
δήµοι δεν έχουν και αυτοί µια ευθύνη, διότι εδώ βλέπουµε το φαι-
νόµενο πολλές φορές να ρίχνουµε όλες τις ευθύνες στην κεν-
τρική διοίκηση.

Η ουσία είναι µία: Τα αντιπληµµυρικά έργα πρέπει να γίνονται
µε προτεραιότητα. Έχουµε τις προτεραιότητες µε τα χρήµατα
που έχουµε πάρει από την EIΒ και εκεί όποια επιπλέον αντιπληµ-
µυρικά έργα γίνονται, πρέπει να γίνουν σε τοπικό επίπεδο, κι εκεί
θα δούµε ποια πρέπει να κάνουµε πρώτα. Σίγουρα η Χαλκιδική
έχει πληγεί πολύ, το γνωρίζουµε αυτό, και σε συνεργασία µε
τους τοπικούς φορείς και µε τους δήµους θα δούµε πώς αυτά
τα ζητήµατα θα τα αντιµετωπίσουµε.

Κλείνοντας πρέπει να πω και κάτι άλλο. Αντιπληµµυρικά έργα
και τα ζητήµατα αυτών των φυσικών καταστροφών δεν έχουν
γίνει µόνο τον τελευταίο χρόνο, έγιναν και παλαιότερα. Η ουσία,
λοιπόν, είναι ότι το να δείχνουµε πάντα την κυβέρνηση και να ρί-
χνουµε τις ευθύνες δεν βοηθάει, διότι βλέπουµε ότι όλα αυτά τα
πληµµυρικά φαινόµενα δηµιουργούν τεράστια ζητήµατα και γι’
αυτό είµαστε εµείς ώστε ένα-ένα να τα αντιµετωπίσουµε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ.

Κωνσταντίνος Αχ. Καραµανλής καταθέτει για τα Πρακτικά τα
προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Τον χάρτη για τον χαρακτηρισµό των πε-
ριοχών µην ξεχάσετε, κύριε Υπουργέ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

Περνάµε στην έκτη µε αριθµό 1055/21-9-2020 επίκαιρη ερώ-
τηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών
του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα Αρσένη προς την Υπουργό Παιδείας και
Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Εισιτήριο στον Κήπο Διοµήδους ση-
µαίνει αποκλεισµός κατοίκων της δυτικής Αθήνας στο πράσινο,
την αναψυχή και τον καθαρό αέρα».

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων κ.
Βασίλειος Διγαλάκης.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η κατάσταση στη δυτική Αθήνα είναι γνωστή.

Έχουµε τη µεταφερόµενη ρύπανση από το Θριάσιο Πεδίο,
έχουµε τη χωµατερή της Φυλής, η οποία δεν κάηκε µόνο προχ-
θές, καίγεται συχνά, αλλά και η καθηµερινή της χρήση φέρνει
τροµερή υποβάθµιση της ποιότητας ζωής. Έχουµε µια περιοχή
που αντιµετωπίζει σηµαντική περιβαλλοντική υποβάθµιση. Σαν
ελάχιστο αντιστάθµισµα σ’ αυτή την υποβάθµιση έχουµε στην
περιοχή του Χαϊδαρίου τον Βοτανικό Κήπο Διοµήδους, έχουµε
και το Πάρκο Τρίτση και κάποιες άλλες υποδοµές.

Στη βασική αυτή υποδοµή για το Χαϊδάρι και για µια ευρύτερη
περιοχή της Αθήνας το ΕΚΠΑ, το οποίο διαχειρίζεται τον Βοτα-
νικό Κήπο Διοµήδους, αποφάσισε να βάλει εισιτήριο. Είναι ένας
χώρος όπου κάθε Κυριακή είναι πάνω από χίλια άτοµα εκεί, οι-
κογένειες κυρίως µε παιδιά. Είναι η διέξοδός τους, η ανάσα τους.
Στην ουσία σε αυτή την υποβαθµισµένη περιβαλλοντικά περιοχή
της Αθήνας κόβετε τις τελευταίες ανάσες στους ανθρώπους και
στις οικογένειες.

Οπότε θα ήθελα πραγµατικά να επιβεβαιώσετε αυτήν την πλη-
ροφορία σχετικά µε το αν το ΕΚΠΑ ετοιµάζετε να βάλει εισιτήριο.
Πώς το δικαιολογείτε και αν το καταδικάζετε εσείς ως πολιτική
ηγεσία, τι µέτρα θα πάρετε για την ακύρωσή της, όπως επίσης
ποιες εναλλακτικές εξέτασε το Εθνικό Καποδιστριακό Πανεπι-
στήµιο, µε τι κριτήρια προχώρησε σ’ αυτήν την επιλογή και αν
αδυνατεί να καλύψει τις οικονοµικές ανάγκες για τη διαχείριση
του Βοτανικού Κήπου και αν είναι διατεθειµένο να το παραχωρή-
σει στον δήµο για να συνεχίσει να το λειτουργεί µε ελεύθερη
πρόσβαση προς όλους τους κατοίκους.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Εµείς ευχαριστούµε,

κύριε συνάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΔΙΓΑΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρη-

σκευµάτων): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, πραγµατικά ο Κήπος Διοµήδους για τους

κατοίκους της δυτικής Αθήνας είναι ένας πνεύµονας πρασίνου
και είναι πολύ σηµαντικός για την εκπαίδευση των νέων αλλά και
την περιβαλλοντική ευαισθητοποίηση των επισκεπτών του
Κήπου. Άρα σ’ αυτό το θέµα συµφωνώ απολύτως µαζί σας.
Όµως, πραγµατικά µου κάνει εντύπωση πώς σε µισή σελίδα ερώ-
τηση έχουν συγκεντρωθεί τόσες ανακρίβειες.

Αναφέροµαι συγκεκριµένα στα εξής. Μιλάτε για απόφαση του
ΕΚΠΑ η οποία είναι εκτός τόπου και χρόνου. Λέτε ότι ο Κήπος
Διοµήδους αποτελεί ΝΠΙΔ υπό τη διαχείριση του ΕΚΠΑ. Με ρω-
τάτε αν καταδικάζω την απόφαση του ΕΚΠΑ. Με ρωτάτε αν ξέρω
τι εναλλακτικές εξέτασε το ΕΚΠΑ πριν πάρει αυτήν την απόφαση
και καταλήγετε στο αν θα ήταν το ΕΚΠΑ διατεθειµένο να παρα-
χωρήσει τον Κήπο Διοµήδους στον Δήµο Χαϊδαρίου.

Προς πληροφόρησή σας ο Βοτανικός Κήπος Ιουλίας και Αλε-
ξάνδρου Διοµήδους, σύµφωνα µε το διάταγµα που κύρωσε τη
διαθήκη παραχώρησης και στη συνέχεια τον οργανισµό του,
αποτελεί νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου το οποίο δεν τελεί
υπό τη διαχείριση του Καποδιστριακού Πανεπιστηµίου. Έχει αυ-
τοτελή οικονοµική διαχείριση, διοικείται από µια διοικητική επι-
τροπή στην οποία συµµετέχει ως Πρόεδρος ο Πρύτανης του
ΕΚΠΑ, αλλά συµµετέχει και ο Διοικητής της Εθνικής Τράπεζας,
συµµετέχει ο Πρόεδρος του Άρειου Πάγου, ο Διευθυντής των
Εθνικών Κληροδοτηµάτων του Υπουργείου Οικονοµικών και ο
εκάστοτε καθηγητής Βοτανικής του ΕΚΠΑ. Άρα, θα µπορούσατε
την ερώτησή σας να την έχετε απευθύνει σε οποιονδήποτε από
τους υπόλοιπους.

Να σας πω σε αυτό το σηµείο βεβαίως αυτό που λέτε στο
τέλος, αν το ΕΚΠΑ θα ήταν διατεθειµένο να παραχωρήσει, όπως
σας είπα, δεν ανήκει στο ΕΚΠΑ ο Κήπος Διοµήδους, ανήκει στο
νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου το οποίο σας ανέφερα προ-
ηγουµένως και φυσικά η παραχώρηση θα ήταν αντίθετη προς
τους σκοπούς του διαθέτη και δεν µπορεί να γίνει.

Επί της ουσίας, όµως, δίνετε έναν δραµατικό τόνο. Λέτε για
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αποκλεισµό κατοίκων της δυτικής Αθήνας. Πρόκειται -αν δεν το
γνωρίζετε- για συµβολικό εισιτήριο τις Κυριακές µόνο. Τις υπό-
λοιπες ηµέρες της εβδοµάδας είναι ελεύθερη η πρόσβαση. Μά-
λιστα, αυτό το συµβολικό αντίτιµο του ενός ευρώ αφορά µόνο
κατοίκους άνω των δεκαπέντε και κάτω των εξήντα πέντε ετών,
είναι δηλαδή ελεύθερη η πρόσβαση για τα παιδιά και τους ηλι-
κιωµένους, είναι ελεύθερη η πρόσβαση για τους άπορους και
είναι, επίσης, ελεύθερη η πρόσβαση για τους στρατευµένους και
τους φοιτητές.

Όπως ευαισθητοποιούµαστε όλοι για το περιβάλλον, έτσι πρέ-
πει να το προσέχουµε. Όταν ο Κήπος αυτός δεχόταν τις Κυρια-
κές και τα Σαββατοκύριακα κάποιες χιλιάδες επισκέπτες, φυσικά,
παρά τη µεγάλη ευαισθητοποίηση που δείχνουν οι κάτοικοι της
περιοχής και είναι προσεκτικοί όταν επισκέπτονται τον Κήπο, κα-
ταλαβαίνετε ότι χρειάζονται αυξηµένα έξοδα για να µπορέσει να
διατηρηθεί ο Κήπος στην κατάσταση που πρέπει να είναι.

Να σας πω, επίσης, ότι τα έσοδα του νοµικού προσώπου, του
κληροδοτήµατος, κατά κύριο λόγο ήταν τόκοι από τις καταθέσεις
που είχε αφήσει ο διαθέτης και οι οποίες καταθέσεις, λόγω της
πτώσης των επιτοκίων, από 450.000 περίπου ευρώ που ήταν τα
έσοδα του 2015, έπεσαν σε 166.000 ευρώ το 2018.

Παρ’ όλα αυτά και λόγω της συγκυρίας σάς πληροφορώ ότι
αυτές τις ηµέρες, αυτήν την περίοδο λόγω της πανδηµίας η πρό-
σβαση στο Πάρκο είναι ελεύθερη και πάντα µε µέτρα προστα-
σίας, τα οποία έχει λάβει ήδη η διοίκηση του νοµικού προσώπου
κατόπιν υποδείξεων του Εθνικού Καποδιστριακού Πανεπιστηµίου
για την ασφάλεια των επισκεπτών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, ξέρετε αυτή η ερώτηση έχει κατατεθεί για δεύ-

τερη φορά. Την καταθέσαµε στο Υπουργείο Εσωτερικών, το
οποίο µας ενηµέρωσε ότι είναι αναρµόδιο κι ότι έπρεπε να την
καταθέσουµε στο Υπουργείο Παιδείας, καθώς τον Κήπο τον δια-
χειρίζεται το ΕΚΠΑ. Οπότε νοµίζω ότι πρέπει να το λύσετε το
θέµα στο εσωτερικό της Κυβέρνησης, δεν είναι κάτι το οποίο
µπορούµε να το διαχειριστούµε εµείς.

Για την ουσία του ζητήµατος σας επανέλαβα ότι ο χώρος χρη-
σιµοποιείται κυρίως την Κυριακή, εκεί συσσωρεύεται ο µεγαλύτε-
ρος αριθµός ατόµων που ξεπερνάνε τα χίλια άτοµα, κυρίως
οικογένειες µε παιδιά. Και εσείς εκείνη την ηµέρα βάζετε το αντί-
τιµο. Και αναφέρεται ότι µπαίνει αντίτιµο στην είσοδο για τις ηλι-
κίες που είναι άνω των δεκαπέντε και κάτω των εξήντα πέντε ετών. 

Μα, βεβαίως δεν τα πηγαίνουν τα παιδιά εκεί µόνο οι παππού-
δες και οι γιαγιάδες, τα πηγαίνουν και οι γονείς τους. Οι οικογέ-
νειες επιβαρύνονται µε το αντίτιµο. Και υπάρχουν οικογένειες
που θα µας πείτε «Εντάξει και τι τρέχει να δώσουν αυτά τα δύο,
τρία ευρώ;». Υπάρχουν όµως οικογένειες στην περιοχή που δεν
έχουν αυτήν τη δυνατότητα, που έχουν ανάγκη για τη δωρεάν
υποδοµή, δεν τους περισσεύουν τα χρήµατα, δεν τους περισ-
σεύουν για τις βασικές τους ανάγκες. Και δεν είναι µόνο σε αυτήν
την περιοχή, για να είµαστε ειλικρινείς, είναι σε όλη την Ελλάδα.

Οπότε, ας πείτε τουλάχιστον στον πρύτανη του ΕΚΠΑ, που
προεδρεύει της επιτροπής, να αλλάξει πορεία, εκτός εάν το επι-
κροτείτε, γιατί από ό,τι κατάλαβα µέχρι στιγµής δεν το καταδι-
κάζετε, το θεωρείτε λογικό, το δικαιολογείτε.

Αυτή είναι η στάση της Κυβέρνησης; Το επικροτείτε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΔΙΓΑΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρη-

σκευµάτων): Κύριε συνάδελφε, εξακολουθήσατε στη δευτερο-
λογία σας να µε ρωτάτε εµένα όταν δεν αφορά το ΕΚΠΑ, όπως
σας απάντησα στην πρωτολογία µου. 

Επίσης, αφορά ένα συµβολικό αντίτιµο του ενός ευρώ. Μάλι-
στα µπορεί κάποιος να προµηθευτεί µια κάρτα ετήσια για είκοσι
ευρώ το άτοµο και µόνο για άτοµα µεταξύ των δεκαπέντε και
εξήντα πέντε ετών και εφόσον αυτοί δεν είναι άποροι.

Αναφερθήκατε επίσης και στον δήµο στην ερώτησή σας, κάτι
το οποίο δεν το είπατε εδώ, αλλά θα µπορούσε κάλλιστα ο δήµος

να έρθει σε επικοινωνία µε τη διοίκηση του νοµικού προσώπου
και να µπορέσει να παρέχει κάποιες υπηρεσίες καθαριότητας ο
Δήµος Χαϊδαρίου, έτσι ώστε να δουν εάν υπάρχει και το ενδεχό-
µενο αυτό το αντίτιµο το συµβολικό του ενός ευρώ να αφαιρεθεί
σε συνεργασία µε τον Δήµο Χαϊδαρίου. 

Πάντα σας θυµίζω ότι όλη την περίοδο της πανδηµίας η πρό-
σβαση εξακολουθεί να είναι ελεύθερη για όλους.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Υπουργέ.
Συνεχίζουµε µε την τέταρτη µε αριθµό 1044/17-9-2020 επί-

καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Α’ Ανατολικής Ατ-
τικής του ΜέΡΑ25 κ. Μαρίας Απατζίδη προς την Υπουργό
Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Άµεση αποκατάσταση
των αδικηθέντων/εισών εκπαιδευτικών».

Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει η Υφυπουργός Παιδείας
και Θρησκευµάτων κ. Σοφία Ζαχαράκη.

Κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΜΑΡΙΑ ΑΠΑΤΖΙΔΗ: Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, όπως πολύ καλά γνωρίζετε, δεκάδες χιλιάδες

εκπαιδευτικοί Γενικής Αγωγής σε όλη τη χώρα έλαβαν µέρος
στην πρόσφατη διαδικασία κατάταξης του ΑΣΕΠ. Η διαδικασία
αφορά στη µόνιµη πλήρωση των κενών θέσεων πρωτοβάθµιας
και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης και στην κάλυψη των λειτουρ-
γικών αναγκών των βαθµίδων εκπαίδευσης του τρέχοντος έτους
βάσει των υπ’ αριθµών 1ΓΕ/2019 και 2ΓΕ/2019 προκηρύξεων. 

Εξαιτίας όµως τεχνικών προβληµάτων, για τα οποία δεν φέ-
ρουν ευθύνη οι ίδιοι οι εκπαιδευτικοί, αλλά η δυσλειτουργία του
προβληµατικού τραπεζικού ηλεκτρονικού περιβάλλοντος πάνω
από δέκα χιλιάδες άτοµα τέθηκαν εκτός τόσο από τη συγκεκρι-
µένη διαδικασία πιθανού διορισµού τους όσο και από τη συµµε-
τοχή τους στους πίνακες αναπλήρωσης για τρία χρόνια. 

Μάλιστα πρόσφατα υπήρξε επίδοση εξωδίκου από οµάδα
τριάντα τριών εκπαιδευτικών, το οποίο επαναφέρει το ζήτηµα και
ενισχύει την αναγκαιότητα επίλυσης της συγκεκριµένης αδικίας.
Μεταξύ των δέκα χιλιάδων αδικηθέντων και αδικηθεισών εκπαι-
δευτικών υπάρχουν άτοµα µε βαριές αναπηρίες ή άλλα σοβαρά
προβλήµατα υγείας, χιλιάδες άνθρωποι µε οικογένειες, δηµόσιοι
λειτουργοί µε σηµαντική προϋπηρεσία στον χώρο της εκπαίδευ-
σης, άνθρωποι που ως µοναδικό µέσο βιοπορισµού έχουν την
εργασία τους στα σχολεία όλων των βαθµίδων εκπαίδευσης της
χώρας µας. 

Κατόπιν των ανωτέρω, σας ερωτώ, κυρία Υπουργέ: σκοπεύετε
να διορθώσετε την αδικία αυτή και να προβείτε στην άµεση απο-
κατάσταση των δέκα χιλιάδων εκπαιδευτικών γενικής αγωγής,
εντάσσοντάς τους ακόµη και τώρα τόσο στους πίνακες διορι-
σµού όσο και στους πίνακες πρόσληψης για την τρέχουσα σχο-
λική χρονιά;

Σας ευχαριστώ, κυρία Υπουργέ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κυρία συ-

νάδελφε.
Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-

των): Ευχαριστώ.
Κυρία Απατζίδη, απευθύνατε το ερώτηµα στην κυρία Υπουργό,

επειδή σήµερα δεν µπορούσε, έρχοµαι εγώ στη θέση της. 
Είναι ένα πολύ σηµαντικό ζήτηµα, το οποίο έχουµε συζητήσει

πολλές φορές στη Βουλή, καθώς είχε προκύψει -αν θυµάστε- και
πέρσι µε την ειδική αγωγή το ίδιο θέµα µε το παράβολο. Το ερώ-
τηµά σας αφορά στη διαδικασία προσλήψεων στη γενική εκπαί-
δευση. 

Πριν υπεισέλθω στα επί µέρους της ερώτησής σας να δώσω
λίγο τη βασική παράµετρο, τουλάχιστον έτσι όπως το βλέπουµε
και στο Υπουργείο ότι αυτήν τη στιγµή κυριαρχεί. 

Είναι σηµαντικό, νοµίζω δεν πρέπει να το παραµερίσουµε, ότι
για πρώτη φορά και εδώ και µια δεκαετία διενεργούνται µέσω
ΑΣΕΠ µόνιµοι διορισµοί εκπαιδευτικών. Είναι µια θετική εξέλιξη,
το περίµεναν χιλιάδες εκπαιδευτικοί που κάθε χρόνο ταλαιπω-
ρούνται για να στηρίξουν το δηµόσιο σύστηµα εκπαίδευσης
µέσω της αναπλήρωσης που κάνουν κατά χιλιάδες µάλιστα όπως
βλέπουµε και από τον αριθµό των πιστώσεων.
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Ήδη στην ειδική αγωγή ολοκληρώθηκαν πέρσι οι τεσσερισήµισι
χιλιάδες και έγιναν και οι διορισµοί, άρα αυτοί οι άνθρωποι ξεκί-
νησαν και τους ευχόµαστε καλή σταδιοδροµία στη δηµόσια εκπαί-
δευση. Τώρα, στη Γενική έχουν δηµοσιευθεί οι προσωρινοί
αξιολογικοί πίνακες και για την 1ΓΕ και για τη 2ΓΕ που αναφέρατε,
αλλά και την 1ΓΤ/2020 και 2ΓΔ/2020 και αυτά παρά τις αντικειµε-
νικές δυσκολίες και µια δυσλειτουργία που προφανώς υπήρχε και
στον ΑΣΕΠ λόγω του COVID-19, αλλά νοµίζω ότι όλο αυτό µπο-
ρούµε να το αφήσουµε πίσω ως κάτι το οποίο προηγήθηκε. 

Η µεγάλη, λοιπόν, εικόνα είναι ότι προχώρησαν οι διορισµοί.
Η εξίσου µεγάλη εικόνα είναι ότι θα έχουµε και διορισµούς στη
γενική εκπαίδευση, πέντε χιλιάδες διακόσιους πενήντα κάποια
στιγµή το 2021, αφού τελειώσει την εργασία και το ΑΣΕΠ και βέ-
βαια θα ακολουθήσουν και άλλες πέντε χιλιάδες διακόσιες πε-
νήντα, σύνολο δέκα χιλιάδες πεντακόσιοι στη γενική εκπαίδευση. 

Ξέρετε ότι το ζήτηµα του παραβόλου, επειδή το έχουµε συζη-
τήσει πάρα πολλές φορές, είναι θέµα ΑΣΕΠ, έχει απαντήσει και
ο Υπουργός Εσωτερικών εδώ και είναι ένα θέµα για το οποίο από
τη στιγµή που έχουν εκδοθεί οι προσωρινοί πίνακες, επειδή µι-
λήσατε για ένα θέµα διόρθωσης ή ένταξης, έχουµε προχωρήσει
ήδη σε προσλήψεις αναπληρωτών. 

Αυτό µάλιστα το οποίο έχει συµβεί φέτος είναι ότι νωρίτερα
από ποτέ, 25 Αυγούστου, προσελήφθησαν είκοσι τέσσερις χιλιά-
δες εννιακόσιοι αναπληρωτές από αυτούς τους πίνακες, γιατί εί-
µαστε υποχρεωµένοι -και πολύ καλό είναι αυτό- να έχουµε έναν
πίνακα κοινό για να προσλαµβάνουµε και από τις 5 Σεπτεµβρίου
άλλοι επτά χιλιάδες τριακόσιοι εξήντα οκτώ. Ακολουθεί µάλιστα
και τρίτη φάση πρόσληψης αναπληρωτών τις πρώτες ηµέρες του
Οκτωβρίου. Άρα ήδη έχει προχωρήσει η διαδικασία πρόσληψης
αναπληρωτών. 

Την ίδια στιγµή και για τις περιπτώσεις των ενστάσεων, γιατί
καταλαβαίνουµε ότι στο σύνολο των εκατόν εξήντα επτά χιλιά-
δων εξακοσίων εβδοµήντα αιτήσεων, που έχουµε µέσα αρκετές
ενστάσεις και θα δούµε πόσες είναι στην πορεία, είναι και οι πε-
ριπτώσεις του παραβόλου, αυτές, λοιπόν, δεν είναι περιπτώσεις
οι οποίες αποκλείστηκαν από διορισµό. Αυτά είναι πράγµατα τα
οποία ούτως ή άλλως θα τα αξιολογήσει ο ΑΣΕΠ, µε το τι θα
κάνει µε τις περιπτώσεις αυτές των συµµετεχόντων και συµµετε-
χουσών οι οποίες έχουν περιπτώσεις ενστάσεων. Είναι από την
περίοδο µόνο των αναπληρωτών των τωρινών, του 2020 δηλαδή.
Δεν λέω ότι είναι κάτι µικρό ούτε είναι κάτι υποδεέστερο κάποιος
να µην έχει τη δυνατότητα να δουλέψει τόσους µήνες, δέκα
µήνες και για την προετοιµασία και για το βιοποριστικό κοµµάτι.
Απλά µιλάµε για κάτι το οποίο έπρεπε να «τρέξει». Είναι η διαδι-
κασία των αναπληρωτών. 

Μάλιστα, θεωρώ ότι ήδη αυτά τα οποία κερδίζουµε µέσα στη
χρονιά, τους διορισµούς, τους προσωρινούς πίνακες των ανα-
πληρωτών, αλλά και τη δικαίωση περιπτώσεων που ήδη έχουν
αναφερθεί, που ήδη ξέρουν σχεδόν τα αποτελέσµατα των ενστά-
σεών τους από τον ΑΣΕΠ, θα είναι µία εξέλιξη που θα λειάνει
αυτή την κατάσταση, που πράγµατι δεν ήταν ευχάριστη κατά τη
διάρκεια της χρονιάς. Αυτά για αρχή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστούµε, κυρία
Υπουργέ. 

Κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΜΑΡΙΑ ΑΠΑΤΖΙΔΗ: Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, σας άκουσα µε ιδιαίτερη προσοχή. 
Εκτιµώ ότι η βούλησή σας για επίλυση του συγκεκριµένου ζη-

τήµατος δεν κινείται προς την κατεύθυνση ουσιαστικής λύσης.
Κυριαρχεί µία επιδερµική προσέγγιση του προβλήµατος από το
Υπουργείο. Αποτελεί αναγκαιότητα, όµως, µία ριζική λύση, η
οποία θα δώσει τέλος στην ανασφάλεια και στην αγωνία των χι-
λιάδων αδικηµένων εκπαιδευτικών τώρα. 

Θεωρούµε αδιανόητο να καταστρέφονται οι ζωές τόσων αν-
θρώπων, που επιτελούν ρόλο δηµόσιου λειτουργού και πνευµα-
τικού καθοδηγητή των παιδιών µας, για µόλις 3 ευρώ. 

Οι άνθρωποι αυτοί έχουν στηρίξει για πάνω από δέκα χρόνια
την ελληνική κοινωνία, ακόµη και στις πιο αποµακρυσµένες πε-
ριοχές της πατρίδας µας, ενώ υπήρξε καταβαράθρωση των µι-
σθών τους λόγω µνηµονίων και ενώ βρίσκονταν µακριά από τις
οικογένειές τους. 

Επιπροσθέτως, δεν είναι δυνατόν χιλιάδες εκπαιδευτικοί να µέ-
νουν όχι µόνο εκτός διαδικασίας διορισµών, αλλά και εκτός πι-
νάκων προσωρινής πρόσληψης, έστω και για έναν χρόνο, όταν
η οποιαδήποτε πρόσληψη, µάλιστα, τους οδηγεί σε ένα καθε-
στώς εργασιακής οµηρίας, όντας άνεργοι και χωρίς έσοδα για
να συντηρήσουν την οικογένειά τους και το σπίτι τους, σε συν-
θήκες συνεχιζόµενης ανασφάλειας και οικονοµικής ανέχειας. 

Επίσης, η στέρηση της συγκεκριµένης προϋπηρεσίας, έστω
για έναν χρόνο, θα τους οδηγήσει σε κατακρήµνιση της θέσης
τους στους δυνητικούς πίνακες προσλήψεων και διορισµών. 

Τέλος, δεν αποτελεί έντιµη πολιτική και ανθρώπινη στάση το
να µετατρέπονται χιλιάδες άνθρωποι σε µπαλάκι ενός ιδιότυπου
αγώνα πινγκ-πονγκ, διαρκούς µετακύλισης και αποποίησης ευ-
θυνών από την Κυβέρνηση στο ΑΣΕΠ και από το ΑΣΕΠ στην Κυ-
βέρνηση. Και όλα αυτά για µόλις τρία κέρµατα του ενός ευρώ! 

Η λύση είναι µία και πρέπει να είναι ρηξικέλευθη για εµάς στο
ΜέΡΑ25: Άµεση αποκατάσταση της αδικίας στο πρόσωπο των
εκπαιδευτικών και ένταξή τους τώρα στους τρέχοντες πίνακες
προσλήψεων και διορισµών. 

Στο χέρι σας είναι να εισακουστεί η κραυγή αγωνίας των χι-
λιάδων εκπαιδευτικών και, σε συνεννόηση µε το Υπουργείο Εσω-
τερικών και το ίδιο το ΑΣΕΠ, να βρείτε άµεση λύση, µία λύση η
οποία θα καλύψει ταυτόχρονα και µέρος των ήδη υπαρχόντων
κενών στον χώρο της δηµόσιας εκπαίδευσης, συµβάλλοντας πα-
ράλληλα στη θωράκιση του περιβάλλοντος, αναφορικά µε την
υγεία και την ασφάλεια µαθητών και εκπαιδευτικών σε συνθήκες
πανδηµίας, κυρία Υπουργέ.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ. 
Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-

των): Κυρία Απατζίδη, ακούω µε ενδιαφέρον όλα τα επιχειρή-
µατα. 

Προφανώς, ζώντας σε µία πραγµατικότητα -και όχι σε µία πα-
ράλληλη πραγµατικότητα- κανείς δεν µπορεί να µην αναγνωρίσει
ότι, πράγµατι, αυτή τη στιγµή οι άνθρωποι οι οποίοι βρέθηκαν
εκτός ζούνε σε µία πίεση και σε µία µεγάλη αγωνία για το τι θα
γίνει µε το αποτέλεσµα της ένστασης, που λόγω του όγκου των
αιτήσεων... 

Είπαµε ότι είναι εκατό εξήντα επτά χιλιάδες. Αντιλαµβανόµα-
στε το ποσοστό των ενστάσεων. Θα αναµένουµε µε αγωνία. Με
την προσήλωση που το ΑΣΕΠ έδειξε, παρά τις αντιξοότητες -επα-
ναλαµβάνω, ας µη µηδενίζουµε την προσπάθεια µέσα στις συν-
θήκες COVID-, δόθηκαν οι προσωρινοί αξιολογικοί πίνακες και
προχωρήσαµε στους αναπληρωτές. 

Εδώ να κάνω µία διόρθωση και οφείλω να το επισηµάνω, γιατί
είναι σηµαντική επισήµανση και παρατήρηση. Εδώ στη Βουλή
ψηφίστηκε η µείωση του χρόνου αποκλεισµού από τους πίνακες.
Δεν είναι τρία έτη, είναι πλέον δύο χρόνια. Το λέω για την προ-
σωπική σας σηµείωση, επειδή αναφέρατε τρία στην ερώτηση.
Έχει µειωθεί σε δύο. 

Είχε γίνει τρία από την κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, από τον κ. Γαβρό-
γλου. Το µειώσαµε, γιατί πράγµατι το να ισχύουν τρία χρόνια οι
πίνακες καθυστερεί πάρα πολύ την επικαιροποίηση των ακαδη-
µαϊκών και των υπολοίπων κοινωνικών και οικογενειακών κριτη-
ρίων. 

Θα αναµένουµε, λοιπόν. Γιατί οτιδήποτε άλλο θα ήταν αυτή τη
στιγµή ανέφικτο και οφείλω να είµαι ειλικρινής όταν µιλάω από
το Βήµα της Βουλής. Ήδη έχουµε προχωρήσει στην πρόσληψη
αναπληρωτών. Μιλάµε για πάνω από τριάντα δύο χιλιάδες αν-
θρώπους, οι οποίοι -επαναλαµβάνω- για πρώτη φορά τόσο νωρίς
και ως δείγµα σεβασµού προς τον οικογενειακό προγραµµατισµό
έµαθαν πού πάνε. Μάλιστα, ανέλαβαν υπηρεσία στα σχολεία και
όχι στις διευθύνσεις εκπαίδευσης. 

Όλα αυτά σε ένα πλαίσιο, έτσι ώστε να µπορέσουµε να βά-
λουµε το «νερό στο αυλάκι» και να λύσουµε πολλές στρεβλώσεις
που υπήρχαν στο θέµα της αναπλήρωσης, µε διορισµό πλέον.
Και µε το καλό το ΑΣΕΠ να δώσει και τα αποτελέσµατα στη γε-
νική εκπαίδευση.

Άρα, πάντα µε ρεαλισµό αλλά και προσήλωση στο αποτέλε-
σµα, προχωρήσαµε και στην πρόσληψη των αναπληρωτών και
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ελπίζουµε να τελειώσουν γρήγορα οι ενστάσεις από το ΑΣΕΠ,
έτσι ώστε µε το καλό και οι άνθρωποι να διοριστούν και να µπουν
σε µία σειρά οικογενειακή, ακαδηµαϊκή και υπηρεσιακή, βέβαια. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κυρία Υπουργέ.
Προχωρούµε στην πέµπτη µε αριθµό 1065/21-9-2020 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννη Δελή προς την
Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Την τραγική κα-
τάσταση που έχει δηµιουργηθεί κατά τον τρίτο χρόνο εφαρµο-
γής της δίχρονης υποχρεωτικής φοίτησης στα νηπιαγωγεία».  

Θα απαντήσει η Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων κ.
Σοφία Ζαχαράκη. 

Κύριε Δελή, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, κυρία Υπουργέ, έχουµε

καταθέσει ως ΚΚΕ πάρα πολλές ερωτήσεις για την προσχολική
αγωγή, για τα νηπιαγωγεία. Η τελευταία, µάλιστα, ήταν τον πε-
ρασµένο Ιούνη, µε την οποία καλούσαµε την Κυβέρνηση λίγους
µήνες πριν από την ολοκλήρωση, σύµφωνα µε τον νόµο που
ισχύει, της εφαρµογής της δίχρονης υποχρεωτικής προσχολικής
αγωγής τη φετινή σχολική χρονιά επιτέλους να µεριµνήσει µε ου-
σιαστικό τρόπο γι’ αυτό. 

Η Κυβέρνηση αρχές του Ιούνη, µέσα από τη δική σας µάλιστα
τοποθέτηση -εσείς απαντήσατε και τότε- διαβεβαίωνε και καθη-
σύχαζε ότι «και φέτος και την επόµενη χρονιά θα συνεχίσουµε»,
όπως λέγατε, «µε έργα και όχι µε λόγια την προσήλωσή µας στη
δίχρονη προσχολική εκπαίδευση». 

«Μεγάλη µπουκιά φάε», λέει ο λαός, «µεγάλο λόγο µη λες».
Γιατί στο ξεκίνηµα της νέας σχολικής χρονιάς η πραγµατικότητα
της προσχολικής αγωγής σήµερα επιβεβαιώνει τους φόβους και
τις ανησυχίες µας και για το πόσο, αλλά και για το πώς, µέσα σε
ποιες συνθήκες, δηλαδή, φοιτούν όλα τα νήπια υποχρεωτικά,
όπως λέει ο νόµος, δύο χρόνια στο νηπιαγωγείο. 

Τελικά, αυτά που έκανε η Κυβέρνηση, όπως και όλες οι προ-
ηγούµενες -για να µην τις αδικούµε και τις υπόλοιπες- αποδεί-
χτηκαν και ελάχιστα και ανεπαρκή µπροστά στις ανάγκες τις
σηµερινές να φοιτούν όλα τα παιδιά δύο χρόνια οπωσδήποτε στο
νηπιαγωγείο. 

Έτσι, από τη µία, σε πέντε µεγάλους δήµους, κατ’ αρχάς στον
µεγαλύτερο δήµο της χώρας, τον Δήµο της Αθήνας, τον Δήµο
Ζωγράφου, Καλλιθέας, Νέας Σµύρνης, αλλά και στον Δήµο Συ-
κεών - Νεάπολης, σε έναν από τους µεγαλύτερους του πολεο-
δοµικού συγκροτήµατος της Θεσσαλονίκης, αναβλήθηκε για του
χρόνου -και βλέπουµε, λέµε εµείς- η εφαρµογή του δίχρονου
υποχρεωτικού νηπιαγωγείου για όλα τα παιδιά. 

Από την άλλη, σε πολλούς από τους υπόλοιπους δήµους, ιδίως
των αστικών κέντρων, χιλιάδες νήπια στοιβάζονται -ακόµα και εί-
κοσι πέντε νήπια- σε ακατάλληλους χώρους, σε διαδρόµους και
σε εκείνα τα τσίγκινα τα κλουβιά, που λέγονται kibo. 

Θα µου πείτε: Πώς θα γινόταν αλλιώς; Δεν θα µπορούσε να
γίνει αλλιώς, όταν η θεσµοθέτηση της υποχρεωτικότητας της δί-
χρονης προσχολικής αγωγής από τον ΣΥΡΙΖΑ τον Φλεβάρη του
2018, αλλά και η δική σας διαχείριση από το 2019 και µετά -µισή-
µισή την έχετε την ευθύνη, τη µοιράζεστε την ευθύνη µε τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ και ηµερολογιακά- δεν συνοδεύτηκε, ούτε από σας ούτε και
από τον ΣΥΡΙΖΑ, ούτε από χρηµατοδότηση ούτε από ένα σχέδιο
ανέγερσης σύγχρονων νηπιαγωγείων ούτε από µόνιµους διορι-
σµούς εκπαιδευτικού και λοιπού προσωπικού. 

Δεν θα σταµατήσουµε, λοιπόν, κυρία Υπουργέ, να διεκδικούµε,
αλλά και να σας ρωτάµε για το τι µέτρα προτίθεστε ως Κυβέρ-
νηση να πάρετε, να δώσετε λεφτά, να δώσετε µία γενναία έκτα-
κτη κρατική χρηµατοδότηση, για να εξασφαλιστούν επιτέλους
αυτοί οι στοιχειώδεις όροι και οι προϋποθέσεις, για να φοιτήσουν
όλα τα παιδιά του ελληνικού λαού, όπως δικαιούνται, στα νηπια-
γωγεία: να υπάρχουν δεκαπέντε νήπια µέσα στην τάξη, να υπάρ-
χουν κατάλληλες αίθουσες, σύγχρονα κτήρια, µόνιµο
εκπαιδευτικό προσωπικό, µόνιµες καθαρίστριες, δηλαδή όλα όσα
χρειάζονται σήµερα για να πάει σε ένα κανονικό σύγχρονο σχο-
λείο το σηµερινό παιδί.

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε. 

Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-

των):
Κύριε Δελή, πράγµατι έχουµε µιλήσει πολλές φορές για το

θέµα της δίχρονης προσχολικής εκπαίδευσης και ξέρω ότι σας
αφορά προσωπικά. Έχουµε κάνει και αρκετές συζητήσεις -
θεωρώ- ουσίας. Θα παραµείνω, λοιπόν, στην ουσία. 

Η αλήθεια είναι ότι θα προσπαθήσω να απαντήσω και στις ισο-
πεδωτικές αιτιάσεις, τις οποίες αναφέρατε στην ερώτηση, αλλά
θα εξηγήσω γιατί θεωρώ ότι ούτως ή άλλως είναι ισοπεδωτικές. 

Όσον αφορά τα ζητήµατα τα οποία θέτετε -και τα κτηριακά και
της καθαριότητας- έχουµε απαντήσει πάρα πολλές φορές ότι η
Κυβέρνηση και η αυτοδιοίκηση δίνουµε ένα κοινό πρόσωπο απέ-
ναντι στο παιδί και τον γονέα, ο οποίος, η οποία, στέλνει το παιδί
στο δηµόσιο νηπιαγωγείο. 

Άρα, και στο κοµµάτι του προσωπικού καθαρισµού και µε την
αύξηση των ωρών, που οι καθαρίστριες µέσω των 28 εκατοµµυ-
ρίων ευρώ -που το Υπουργείο Εσωτερικών έδωσε παραπάνω-
µπορούν να καθαρίζουν περισσότερες ώρες και περισσότερες
αίθουσες, έγινε ένα βήµα θετικό. Όπως επίσης και µε τις ειδικές
διατάξεις οι οποίες ψηφίστηκαν εν µέσω COVID για να µπορούν
οι δήµοι να κάνουν ολιγόµηνες συµβάσεις, για να ενισχύσουν το
προσωπικό καθαρισµού, είναι ένα σύνολο των προνοιών που
µπορούν να δοθούν για το θέµα της καθαριότητος. 

Για τα κτηριακά ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι τα µαγικά ραβδά-
κια δεν φτάνουν ούτε και η ισχυρή επιµονή, η προσήλωση στο
να χτιστούν αίθουσες από τη µία στιγµή στην άλλη, ειδικά όταν
µιλάµε για πλήθος αιθουσών. 

Θα αναφέρω τους αριθµούς, που οι αριθµοί είναι ανίκητοι σαν
επιχείρηµα. Ας δούµε, λοιπόν, πόσοι δήµοι πρόκειται να µπουν ή
κληρονοµήσαµε –αν θέλετε- από την υποχρεωτικότητα της δί-
χρονης από τον ΣΥΡΙΖΑ. Πέρυσι, λοιπόν, τον Ιούλιο παραδόθηκε
ένα σύνολο εκατόν σαράντα τριών δήµων –όχι ένας, όχι δύο,
ούτε πέντε- οι οποίοι έπρεπε να εφαρµόσουν τη δίχρονη προ-
σχολική εκπαίδευση και µάλιστα πολλοί εξ αυτών πέρυσι είχαν
δηλώσει και αδυναµία τον µήνα Ιούλιο να εφαρµόσουν τη δί-
χρονη προσχολική. Και εξ αυτών -ήταν εκείνη τη στιγµή εξήντα
πέντε, αν δεν κάνω λάθος- δεκατρείς ανέλαβαν την εφαρµογή
για το 2019 - 2020. Το γνωρίζετε. Έχουµε ξανασυζητήσει τον
αριθµό.

Φέτος έπρεπε να προστεθούν άλλοι είκοσι επτά. Άρα φαντα-
στείτε ότι σε σύνολο την περίοδο 2019 - 2020 και 2020 - 2021 θα
έπρεπε να έχουµε εκατόν σαράντα τρεις δήµους. Ο αριθµός
είναι πολύ µεγάλος. Αλλά αυτή τη στιγµή µιλάµε για τους πέντε
οι οποίοι δεν εφαρµόζουν τη δίχρονη προσχολική. Και αν µιλή-
σουµε για τον καθένα ξεχωριστά, θα δούµε ότι τα ιδιαίτερα ζη-
τήµατα της κάθε περιοχής κατέστησαν πραγµατικά αδύνατη την
εφαρµογή της δίχρονης προσχολικής. Και εµείς και προτεραι-
οποιούµε την εφαρµογή της δίχρονης και για το παιδαγωγικό
αλλά και το ψυχοκοινωνικό αποτύπωµα το οποίο έχει στα νήπια
τα οποία παρακολουθούν. Οι αριθµοί, λοιπόν, είναι πράγµατι εν-
δεικτικοί της προσπάθειας.

Από την άλλη ας πάµε και στις νοµοθετικές πρωτοβουλίες.
Επειδή είπατε ότι «µεγάλη µπουκιά..» ή κάτι τέτοιο, να πω, λοι-
πόν, και για τα λόγια και για τις πράξεις που εγώ θεωρώ ότι είναι
ενδεικτικές. Ο ν.4647/2020 στο άρθρο 24 διευκολύνει τους δή-
µους να µισθώνουν ακίνητα για τους σκοπούς και της δίχρονης
προσχολικής εκπαίδευσης για κάλυψη αναγκών σχολικής στέγης
2019 - 2022 απευθείας και χωρίς δηµοπρασία, κατόπιν δηµόσιας
πρόσκλησης. Ο ν.4690/2020 στο άρθρο 24 παρέχει τη δυνατό-
τητα στους ΟΤΑ για το 2020 να προµηθεύονται αίθουσες και εξο-
πλισµό προσχολικής εκπαίδευσης µε την ευέλικτη δυνατότητα
της διαπραγµάτευσης για ανάγκες εφαρµογής της δίχρονης
προσχολικής. Άρα τι τους κάνει; Τους διευκολύνει να προµηθευ-
τούν τους οικίσκους από τους δήµους.

Επειδή αναφέρατε για τα kibo, αυτοί είναι οι βαρέος τύπου
που, ούτως ή άλλως, τοποθετούνται και είναι µία λύση έτσι ώστε
να µπορείς µετά να χτίσεις σχολείο, που δεν γίνεται -το ξέρετε
πάρα πολύ καλά- ούτε σε δύο ούτε σε τρία χρόνια. Χρειάζεται
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να συζητήσουµε µε τους δήµους -και το κάνουµε- για το τι πρέπει
να γίνει στη σχολική στέγη. Είναι προτεραιότητα όµως.

Και ο ν.4722/2020 έδωσε µία επιπλέον δυνατότητα για το νέο
σχολικό έτος, να χρησιµοποιήσουν οι δήµοι, δηλαδή, διαθέσιµες
αίθουσες από τους δηµοτικούς βρεφονηπιακούς και παιδικούς
σταθµούς για να κάνουν χρήση, να ξεκινήσουν τα παιδιά µας το
προνήπιο. 

Αυτές οι διευκολύνσεις είχαν ζητηθεί και από την ίδια την
ΚΕΔΕ και νοµοθετήθηκαν άµεσα και σε συνεργασία µε τα συναρ-
µόδια Υπουργεία. 

Νοµίζω, κυρία Πρόεδρε, ότι µπορώ να συνεχίσω µετά, στη δευ-
τερολογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Τον λόγο έχει ο κ.
Δελής για τρία λεπτά. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ.
Κράτησα, κυρία Υπουργέ, από την απάντησή σας τη φράση

«ισοπεδωτικές αιτιάσεις». Ούτε ισοπεδωτικές είναι, ούτε αιτιά-
σεις. Είναι η πραγµατικότητα και θα σας το αποδείξω αµέσως
τώρα.

Κατ’ αρχάς για την καθαριότητα, για το ζήτηµα της καθαριό-
τητας στα σχολεία και στα νηπιαγωγεία. Αυτή τη στιγµή οι καθα-
ρίστριες που δουλεύουν στα δηµόσια σχολεία και στα
νηπιαγωγείο είναι εννιάµισι χιλιάδες και οι σχολικές µονάδες
είναι δεκατρείς χιλιάδες. Δεν χρειάζεται να ξέρει κανείς Μαθη-
µατικά για να αντιληφθεί ότι υπάρχουν ελλείψεις καθαριστριών.
Για αυτό και αναγκάζονται οι καθαρίστριες και οι καθαριστές
αυτή τη στιγµή να ξεθεώνονται κυριολεκτικά, καθαρίζοντας κτή-
ρια τεράστια και πάρα πολλές αίθουσες. Το κλείνουµε αυτό.

Όπως είδαµε, κυρία Υπουργέ, αυτή η πορεία της εφαρµογής
αυτής της περίφηµης υποχρεωτικής δίχρονης προσχολικής αγω-
γής ήταν προδιαγεγραµµένη κατά την άποψή µας και µάλιστα
την είχαµε προβλέψει τότε, κατά τη σχετική συζήτηση που είχε
φέρει τη διάταξη αυτή ο κ. Γαβρόγλου. Κι ήταν προδιαγεγραµ-
µένη γιατί διαδοχικά η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ αλλά και η σηµε-
ρινή Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας όχι µόνο δεν
προέβλεψαν ούτε η µία ούτε η άλλη την αναγκαία -όπως είπαµε-
κρατική χρηµατοδότηση για να υλοποιηθεί αυτή η πρόβλεψη του
νόµου -δεν χρειάζεται να γραφτεί ένας νόµος, πρέπει και να υλο-
ποιηθεί και απαιτούνται χρήµατα γι’ αυτό, για να λειτουργήσουν
νέα νηπιαγωγεία, για να διοριστούν µόνιµοι εκπαιδευτικοί, βοη-
θητικό προσωπικό και τα λοιπά-, αλλά και η Κυβέρνηση η δική
σας και η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ κάνατε και κάτι ακόµη χειρό-
τερο. Μειώσατε τον προϋπολογισµό των δηµοσίων επενδύσεων
για την ανέγερση των νηπιαγωγείων, των κτηρίων των νηπιαγω-
γείων. Κατά 50 εκατοµµύρια τον µείωσε ο ΣΥΡΙΖΑ για το 2019 και
κατά 50 εκατοµµύρια κι εσείς στον προϋπολογισµό του ΠΔΕ για
ανέγερση νηπιαγωγείων το 2020. Όχι µόνο, δηλαδή, δεν δώσατε
επιπλέον χρήµατα όπως χρειάζονταν, αλλά αφαιρέσατε και µά-
λιστα εκείνα τα χρήµατα για την ανέγερση των νηπιαγωγείων. 

Τώρα εάν αυτό είναι αιτίαση και όχι πάρα πολύ συγκεκριµένη
πραγµατικότητα ή είναι ισοπεδωτικό, µε συγχωρείτε πάρα πολύ
αλλά εσείς ισοπεδώνετε µε την πολιτική σας τα δικαιώµατα
αυτών των παιδιών. Και έχετε το θράσος -γιατί περί θράσους
πρόκειται- να έρχεστε εδώ και να µας λέτε ότι νηπιαγωγεία δεν
χτίζονται από τη µια στιγµή στην άλλη, ότι δεν έχουµε ραβδάκια.

Ξέρετε, κυρία Υπουργέ, µε τη δική σας τακτική νηπιαγωγεία
δεν πρόκειται να χτιστούν στον αιώνα τον άπαντα και µία ζωή
αυτά τα παιδάκια, τα µικρά θα είναι στην καλύτερη περίπτωση
στα kibo. 

Και κάπως έτσι, λοιπόν, φτάσαµε στο φετινό, καταληκτικό -
υποτίθεται- τρίτο χρόνο εφαρµογής του µέτρου σε πολλές περι-
πτώσεις η προσχολική αγωγή των νηπίων να αγγίζει κυριολεκτικά
τα όρια της αθλιότητας ή και να αποκλείονται απ’ αυτή την υπο-
χρεωτική -επαναλαµβάνω- προσχολική αγωγή χιλιάδες νήπια όχι
στους πέντε δήµους που έτσι κι αλλιώς δεν εφαρµόζεται, αλλά
και σε άλλες περιοχές, όπου αυτή κατά τα άλλα εφαρµόζεται. 

Για παράδειγµα, στο Ηράκλειο της Κρήτης αυτή τη στιγµή που
µιλάµε πάνω από διακόσια νήπια δεν πάνε στο νηπιαγωγείο,
γιατί, ενώ ξέρατε κι εσείς και ο Δήµος του Ηρακλείου της Κρήτης
ότι χρειάζονται τριάντα δύο νέες αίθουσες για να λειτουργήσει
το µέτρο αυτό, τελικά λειτουργήσατε µόνο τις δεκαοκτώ και

αυτές είναι αµφιβόλου καταλληλότητας αίθουσες. Τα ίδια συµ-
βαίνουν και στη Θεσσαλονίκη. Το 22ο Νηπιαγωγείο της Θεσσα-
λονίκης ακόµα δεν άνοιξε για τη φετινή χρονιά, όπως και στο
Μενίδι και στην Πετρούπολη και αλλού.

Όλα αυτά τα παιδιά, κυρία Υπουργέ, παραµένουν και περιµέ-
νουν στα σπίτια τους µέχρι να τοποθετηθούν στις αυλές των δη-
µοτικών, των γυµνασίων, των λυκείων εκείνα τα τσίγκινα
πολύχρωµα κλουβιά –γιατί τέτοια είναι τα kibo, δεν είναι καλύ-
τερα-, για να στοιβαχτούν µέσα σε αυτά µέχρι και είκοσι πέντε
νήπια -έχουν εξαντληθεί βλέπετε οι χώροι στα σχολεία- για νη-
πιαγωγεία, σε αίθουσες Μουσικής και Εικαστικών ή ακόµα και
στα γυµναστήρια µαζί µε ποντίκια, όπως στο γυµναστήριο στο
δηµοτικό σχολείο του Ντεπώ στη Θεσσαλονίκη ή ακόµα υπάρ-
χουν και νηπιαγωγεία στα υπόγεια των σχολείων, δίπλα στον καυ-
στήρα, κυρία Υπουργέ, όπως είναι το 26ο Νηπιαγωγείο της
Θεσσαλονίκης που στεγάζεται στο 40ό Δηµοτικό Σχολείο της
Θεσσαλονίκης στο κέντρο της πόλης δίπλα ακριβώς στην πλα-
τεία Ναυαρίνου.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και όλα αυτά µέσα σε συνθήκες µιας πανδηµίας που καλπάζει
και άρα η ασφάλεια εκπαιδευτικών, γονιών και παιδιών έπρεπε
να είναι η πρώτη προτεραιότητα για την πολιτεία και όχι αυτή η
µονότονη επίκληση για την ατοµική και µόνο ευθύνη. 

Τελικά για να σας το πούµε: Το 1/100 και µόνο να δίνατε για
τα νηπιαγωγεία από τα όσα δίνει η Κυβέρνησή σας στους µεγά-
λους επιχειρηµατίες µε κίνητρα, φοροαπαλλαγές και ένα σωρό
επιδοτήσεις, θα µπορούσε να είχε υλοποιηθεί και µε το παρα-
πάνω η υποχρεωτική προσχολική αγωγή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας παρακαλώ, κύριε
συνάδελφε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κλείνω.
Όµως ούτε κι εσείς ούτε και ο ΣΥΡΙΖΑ έχετε τέτοιες προτεραι-

ότητες. Και ξέρετε γιατί; Και να σας το πούµε. Γιατί και η δική
σας πολιτική, όπως και του ΣΥΡΙΖΑ και της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
είναι ότι η προσχολική αγωγή είναι προορισµένη να υπηρετήσει
την εναρµόνιση της επαγγελµατικής και οικογενειακής ζωής, δη-
λαδή να διευκολύνει τη γυναίκα απλώς να πάει να εργαστεί. Για
µας δεν είναι µόνο αυτό. Είναι κυρίως το δικαίωµα και η ανάγκη
του παιδιού στην προσχολική αγωγή για την πλήρη ψυχοσωµα-
τική του ανάπτυξη. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κυρία Υφυπουργέ,

έχετε τον λόγο. 
ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-

των): Κύριε Δελή, χρησιµοποιήσατε την αιτίαση. Είπατε ότι ήταν
λάθος η ισοπεδωτική αιτίαση. Ήταν αναληθές, λοιπόν, αυτό το
οποίο είπατε για τα 50 εκατοµµύρια, για τη µείωση. Παρακαλώ
σηµειώστε γιατί. Γιατί είπατε ότι µειώθηκε αυτό το κονδύλι; Δεν
είπατε ότι µειώθηκε κατά 50 εκατοµµύρια; 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Στο Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων. 
ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-

των): Δεν µειώθηκε, λοιπόν. Μεταφέρθηκε -ούτε καταργήθηκε
ούτε µειώθηκε- στο συγχρηµατοδοτούµενο σκέλος του ΠΔΕ του
ΥΠΑΙΘ και µάλιστα µε µεγαλύτερο προϋπολογισµό ανά σχολικό
και οικονοµικό έτος από ότι το 2019. Ήδη φέτος έγινε αύξηση
κατά 104 εκατοµµύρια. 

Επειδή µιλήσατε για τα χρήµατα τα οποία δίνονται από το
Υπουργείο, να θυµίσω ότι µόλις σήµερα ψηφίστηκαν και αυξή-
σεις 133 εκατοµµύρια πιστώσεις, για να µπορούν να προσλη-
φθούν νέοι εκπαιδευτικοί αναπληρωτές για την τρίτη φάση
πρόσληψης αναπληρωτών. 

Επειδή ξεκίνησα πριν µε τις νοµοθετικές δράσεις κι επειδή θέ-
λετε περισσότερες αποδείξεις και για το οικονοµικό σκέλος, να
θυµίσω, λοιπόν, για να αποδείξω ότι η προσήλωσή µας στη δί-
χρονη προσχολική είναι δεδοµένη και δεν είναι συγκρίσιµη µε
άλλες κυβερνήσεις, ειδικά µε αυτή την κυβέρνηση η οποία µας
κληροδότησε το θέµα χωρίς να έχει βρει τις υποδοµές και τις λύ-
σεις, από το ΠΔΕ έχουν δοθεί 15 εκατοµµύρια για είκοσι έξι έργα,
δώδεκα έργα µε φορέα υλοποίησης την ΚΤΥΠ που αφορούν την
επικράτεια, συνολικού ύψους 7 εκατοµµυρίων. Είναι ένα συνολικό
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έργο τριάντα οκτώ παραδοτέων µε προϋπολογισµό άνω των 22
εκατοµµυρίων. Αυτό αφορά στο κοµµάτι ΚΤΥΠ και ΠΔΕ. 

Επεσήµανα τι έγινε σήµερα µε τις πιστώσεις 133 εκατοµµυ-
ρίων. Προηγήθηκαν την προηγούµενη εβδοµάδα και τα 200 εκα-
τοµµύρια -το θυµάστε εδώ στη Βουλή- που ούτως η άλλως θα
βοηθήσουν και για τις ολιγόµηνες συµβάσεις των αναπληρωτών
που καλύπτουν τις ευπαθείς οµάδες. Και αυτές καλύπτουν παιδιά
τα οποία είναι στη δίχρονη προσχολική, για πρόσληψη αναπλη-
ρωτών νηπιαγωγών, όπως επίσης και για το κοµµάτι της διεύρυν-
σης του ολοηµέρου.

Φέτος είχαµε δύο σηµαντικά στοιχεία. Πρώτον, είχαµε και τη
διεύρυνση της πρόσβασης στο ολοήµερο, άρση προϋποθέσεων
και για το νηπιαγωγείο και για το δηµοτικό. Τα στατιστικά µέχρι
τώρα µας λένε ότι οι γονείς θα εµπιστευτούν το ολοήµερο νη-
πιαγωγείο κι αυτό µας χαροποιεί. Και ένα άλλο, το οποίο είναι
περισσότερο ως προς την ψηφιοποίηση, είχε να κάνει µε την ηλε-
κτρονική εγγραφή των νηπίων, που έγινε για πρώτη φορά και µά-
λιστα είχαµε έναν αριθµό, αν δεν κάνω λάθος, πάνω από ογδόντα
πέντε χιλιάδες νήπια που αξιοποίησαν αυτή τη δυνατότητα. 

Δεν τα βάζω όλα στην ίδια δεξαµενή. Είναι τελείως διαφορε-
τικά. Κάποια είναι ρυθµιστικά, κάποια άλλα έχουν να κάνουν µε
την καλή εφαρµογή της δίχρονης προσχολικής. Όµως, το γεγο-
νός ότι αυτή τη στιγµή έχουν εισέλθει στη δίχρονη προσχολική
εκπαίδευση -µε τα οφέλη τα οποία κι εσείς αναφέρετε και κανείς
δεν µπορεί να αµφισβητήσει- τριακόσιοι είκοσι επτά από τους
τριακόσιους τριάντα δύο δήµους, είναι κάτι το οποίο είναι αναν-
τίρρητα σηµαντικό. 

Το ότι φέραµε όλες αυτές τις νοµοθετικές πρωτοβουλίες για
να διευκολύνουµε την εφαρµογή είναι επίσης κάτι το οποίο νο-
µίζω δεν µπορεί να αµφισβητηθεί. Είναι µια κοινοβουλευτική
δράση. Επίσης, το ότι δώσαµε οικονοµική ενίσχυση και µέσω του
Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων για να µπορέσει να διευ-
κολυνθεί η εφαρµογή, νοµίζω σας το έφερα εδώ πέρα µε στοι-
χεία. 

Θα συνεχίσουµε, λοιπόν, να στηρίζουµε και τους δήµους οι
οποίοι έχουν παραµείνει προς εισαγωγή της δίχρονης προσχο-
λικής. Δεν θα είναι εύκολο, γιατί µιλάµε για δήµους οι οποίοι είναι
µέσα στα µεγάλα αστικά κέντρα. Δεν υπάρχουν αίθουσες. Θα
πρέπει να βρούµε τρόπους ώστε να ανευρεθούν αίθουσες, για
να µπορέσουν να πάνε τα παιδιά της δίχρονης. 

Για τις περιπτώσεις που αναφέρατε στη Θεσσαλονίκη, ξέρετε
πάρα πολύ καλά ότι και ο Περιφερειακός Διευθυντής, ο κ. Κό-
πτσης, και τα στελέχη εκπαίδευσης εκεί καταβάλουν καθηµερι-
νές άοκνες προσπάθειες, έτσι ώστε, ειδικά στις περιπτώσεις που
έχουµε κακή εξέλιξη, το υπόγειο όπως λέτε κ.λπ., να µπορέ-
σουµε να βρούµε άλλες λύσεις που θα βολεύουν και τα παιδιά,
να µη χρειάζεται να ταξιδεύουν για να πάνε στο νηπιαγωγείο στο
οποίο πρέπει να φοιτήσουν, αλλά συγχρόνως, πράγµατι, να απο-
δίδεται και αυτή η ποιότητα στη δηµόσια εκπαίδευση η οποία της
πρέπει. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κυρία Υφυπουργέ. 
Προχωρούµε στην τελευταία ερώτηση για τη σηµερινή συνε-

δρίαση. Θα συζητηθεί η όγδοη µε αριθµό 1058/21-9-2020 επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού
Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα Αρσένη προς την
Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Κρούσµα κο-
ρωνοϊού στο 2ο Γυµνάσιο Πετρούπολης: Η κυβερνητική ολιγωρία
οδηγεί σε κοινωνική αναταραχή».

Θα απαντήσει η Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων κ.
Ζαχαράκη. 

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρία Υφυπουργέ, είχατε έτσι κι αλλιώς τις διαµαρτυρίες σή-

µερα στην επίσκεψή σας στη Διεύθυνση ΠΕ, ΔΕ και Γ’ Αθήνας.
Ξέρετε τα ζητήµατα που προκύπτουν και µε την Πετρούπολη και
µε τη δυτική Αθήνα. Αυτό που είχαµε εκεί είναι ένα κρούσµα το
οποίο άργησε πάρα πολύ το Υπουργείο να διερευνήσει και στην
ουσία για µια-δυο µέρες απλά µείνατε αδρανείς παρ’ όλο που
υπήρχε το κρούσµα στο σχολείο. 

Αυτό που παραµένει, όµως, είναι ότι καθώς τα σχολεία κλεί-
νουν το ένα µετά το άλλο στην περιοχή παραµένει το ζήτηµα του
τροµερού συγχρωτισµού. Η Πετρούπολη, αλλά και άλλες περιο-
χές της δυτικής Αθήνας, έχουν είκοσι επτά άτοµα ανά τάξη. Είναι
αδύνατο να προστατευτούν αυτά τα παιδιά. Είναι αδύνατον να
προστατευτεί η εκπαιδευτική διαδικασία. Είναι µοιραίο να έχουµε
την ανακοπή της οµαλής εξέλιξης της σχολικής χρονιάς. Βά-
ζουµε σε τροµερό κίνδυνο τα παιδιά, τις οικογένειές τους, τους
παππούδες και τις γιαγιάδες τους. 

Την ίδια στιγµή, ένα τεράστιο ποσοστό αυτών των παιδιών
είναι σε λυόµενα, σε πρόχειρες αίθουσες, σε προθάλαµους αι-
θουσών, εφόσον δεν υπάρχουν άλλες αίθουσες, σε γυµναστήρια
που χωρίζονται στα τρία κ.λπ., την ίδια στιγµή δεν έχουν γίνει
προσλήψεις στην καθαριότητα, την ίδια στιγµή δεν υπάρχει υγει-
ονοµικό υλικό για προστασία των παιδιών, την ίδια στιγµή δεν
υπάρχει δωρεάν τεστ για την άµεση διάγνωση, αν ένα παιδί έχει
γρίπη ή κορωνοϊό, αν έχει το κοινό κρυολόγηµα ή κορωνοϊό, αν
ένας εκπαιδευτικός έχει αρρωστήσει και υπάρχουν άλλα κρού-
σµατα στην τάξη του. Αυτά τα βασικά. 

Θέλω να δεσµευθείτε εδώ πέρα τι θα κάνετε, γιατί η κατά-
σταση αυτή τη στιγµή είναι αδιέξοδη και δείχνει ηθεληµένη, στο
τέλος, αµέλεια εκ µέρους σας, που ωφελεί την ιδιωτική εκπαί-
δευση εις βάρος της δηµόσιας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Κυρία Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-

των): Κύριε Αρσένη, αν δεν κάνω λάθος η ερώτησή σας ήταν για
2ο Γυµνάσιο Πετρούπολης. Φαντάζοµαι ότι σε αυτή θέλετε να
απαντήσω. Γενικότερα µπορώ να κάνω σχόλιο για το αν προκρί-
νουµε κάποιες λύσεις για τη δηµόσια εκπαίδευση. Θα πάρω και
κάποια στοιχεία από αυτά που ανέφερα ήδη και νοµίζω ότι µπο-
ρούν να τα αξιολογήσουν και αυτοί που µας βλέπουν αυτή τη
στιγµή.

Θα επαναλάβω και δεν θα σταµατήσω να το επαναλαµβάνω,
διότι αν δεν το κάνω δεν θα έχω πιστώσει την τεράστια προσπά-
θεια που έχουν κάνει τα στελέχη εκπαίδευσης, οι διευθυντές εκ-
παίδευσης, οι περιφερειακοί διευθυντές και όλα τα στελέχη µας
παντού στην Ελλάδα για να πετύχουµε αυτό που δεν έχει ξανα-
γίνει ποτέ, το οποίο είναι αυτονόητο στους αναπληρωτές, να
πάνε νωρίτερα περισσότεροι από ποτέ. 

Εδώ είναι οι αριθµοί. Τριάντα δύο χιλιάδες στις 6 Σεπτεµβρίου,
δεν έχει ξαναγίνει. Αυτό επειδή είπατε για το ζήτηµα της πρό-
νοιας για τη δηµόσια εκπαίδευση. Πρόνοια για τη δηµόσια εκπαί-
δευση είναι, λοιπόν, να φροντίσεις ώστε να είναι έγκαιρα ο
αναπληρωτής εκεί κι όταν υπάρχουν καινούργια κενά -που πράγ-
µατι αυτή τη στιγµή διαµορφώνονται καινούργια κενά γιατί οι εκ-
παιδευτικοί αρρωσταίνουν ή ανήκουν σε ευπαθείς οµάδες- να
πηγαίνεις µε ταχύτητα εκείνη τη στιγµή να καλύπτεις τα κενά. 

Είπατε για το θέµα του καθαρισµού. Επαναλαµβάνω ότι επειδή
είναι ένα θέµα το οποίο είναι στους δήµους και στο Υπουργείο
Εσωτερικών, οφείλω να παραθέσω αυτό το οποίο έχει γίνει. Σε
αυτό το προσωπικό καθαρισµού φέτος, µε την αύξηση του προ-
ϋπολογισµού κατά 28 εκατοµµύρια, µε τη βελτίωση των όρων
συµβάσεων έτσι ώστε να είναι πλήρους ωραρίου πέντε χιλιάδες,
αν δεν κάνω λάθος, και οι υπόλοιποι του προσωπικού καθαρι-
σµού να είναι µε µερικό ωράριο, µε τη δυνατότητα των δήµων να
αξιοποιήσουν προσωπικό καθαρισµού που δεν αξιοποιούν αυτή
τη στιγµή σε άλλες υπηρεσίες που µπορεί να µη δουλεύουν,
όπως είναι τα ΚΑΠΗ, ή µε τις ολιγόµηνες συµβάσεις που µπο-
ρούν να κάνουν για προσωπικό καθαρισµού, µπορεί να βρεθεί η
χρυσή τοµή, έτσι ώστε όλοι να αισθανόµαστε ασφαλείς µέσα
στον χώρο του σχολείου.

Θυµίζω ότι για τον χώρο του σχολείου σε απόλυτο συντονισµό
µε την επιτροπή των ειδικών για τον COVID-19 και της υποεπι-
τροπής για τα σχολεία ήρθαν και εφαρµόστηκαν και οδηγίες,
αλλά και πρωτόκολλα.

Πάω στην ουσία της ερώτησής σας για το 2ο Γυµνάσιο Πε-
τρούπολης, γιατί δεν θέλω να το αφήσω αναπάντητο. Διότι η
ερώτησή σας, η αρχική τουλάχιστον, αυτή που έχουµε λάβει, έχει
αρκετές ανακρίβειες, που νοµίζω ότι είναι πολύ σηµαντικές και
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για τον κόσµο να ακούσει. Γιατί δεν πρέπει να δηµιουργούµε όχι
απλά πανικό, πρέπει µέσω της λογοδοσίας που έχει αυτή η κοι-
νοβουλευτική διαδικασία να εξηγούµε και στους γονείς αυτή τη
στιγµή που ακούνε τι έγινε και τι θα γίνει σε κάθε περίπτωση.

Αναφέρει, λοιπόν, η διεύθυνση εκπαίδευσης στο έγγραφό της
ότι στις 13 Σεπτεµβρίου -όχι εργάσιµη µέρα του σχολείου- ένας
εκπαιδευτικός ευρισκόµενος στη οικία του ένιωσε αδιαθεσία. Αυ-
θηµερόν επικοινώνησε µε τον ΕΟΔΥ, πήγε στο νοσοκοµείο, όπου
υπεβλήθη σε εξετάσεις, ακτινογραφία και τεστ COVID. Του συ-
νεστήθη από τους γιατρούς να παραµείνει σπίτι του για τρεις
ηµέρες, δηλαδή µέχρι τις 16 του µηνός. Στις 16 του µηνός βγή-
καν τα αποτελέσµατα του τεστ, τα οποία έδειξαν ότι είναι θετικός
και βέβαια εφαρµόστηκαν τα προβλεπόµενα από το πρωτόκολλο
του ΕΟΔΥ.

Καθ’ όλο αυτό το διάστηµα πριν από τη διάγνωση, από τις 13
έως τις 16 του µηνός, ο εκπαιδευτικός δεν πήγε στο σχολείο ούτε
ήρθε σε επαφή µε τους συναδέλφους του ή τους µαθητές. Βέ-
βαια δεν ήρθε και σε επαφή και το επόµενο χρονικό διάστηµα.
Με τα αποτελέσµατα του τεστ παρέµεινε στην οικία του.

Στην ερώτησή σας -µε διορθώνετε µετά στη δευτερολογία
σας, αν κάτι είναι ανακριβές από αυτά που λέω- λέτε ότι δεν έγινε
καν ιχνηλάτηση. Έγινε ιχνηλάτηση και όλες οι αρµόδιες αρχές
ενηµερώθηκαν κατά τα προβλεπόµενα, κατά το ισχύον τότε -στις
12 Σεπτεµβρίου- πρωτόκολλο διαχείρισης COVID-19 του ΕΟΔΥ.

Κυρία Πρόεδρε, θα σταµατήσω εδώ και θα συνεχίσω στη δευ-
τερολογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε Αρσένη, έχετε
τον λόγο.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κρίµα που σταµατήσατε, γιατί ήταν πολύ εν-

διαφέροντα αυτά που λέτε, αλλά δεν είναι ακριβή.
Όντως ο εκπαιδευτικός στις 16 του µήνα βρέθηκε να είναι θε-

τικός στον κορωνοϊό. Προφανώς όµως πριν από τις 13 του µήνα
δίδασκε στην αίθουσα.

ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-
των): Δεν ήταν καν στο σχολείο.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Αν δεν ήταν στο σχολείο, εξηγή-
στε µας γιατί στις 21 του µήνα κλείσατε την τάξη αυτή. Για ποιον
λόγο, αν δεν είχε επιµολυνθεί;

ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-
των): Ολοκληρώστε και θα σας απαντήσω µετά.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Πολύ ωραία.
Η ιχνηλάτηση έγινε πολύ µετά. Όποιο µέτρο λάβατε, το λάβατε

µετά τις 21. Θα µου πείτε «τι είναι δύο, τρεις, τέσσερις ηµέρες;».
Για τον κορωνοϊό είναι πολλές.

Δεν µας απαντήσατε τι γίνεται µε τις καθαρίστριες. Αληθεύει
ότι στα περισσότερα σχολεία υπάρχει µία καθαρίστρια, η οποία
πολλές φορές δουλεύει και σε παραπάνω από ένα σχολεία, η
οποία καλείται να αντιµετωπίσει τεράστιες ανάγκες, κάνοντας
υπεράνθρωπη προσπάθεια;

Όσον αφορά τις προσλήψεις αναπληρωτών, βεβαίως κάνετε
κάτι καλύτερο απ’ ό,τι είχαν κάνει οι προκάτοχοί σας, αλλά δεν
υπήρχε κορωνοϊός τότε. Ούτε όµως και αυτό που κάνατε εσείς
είναι ιδιαίτερα αξιόλογο. 

Το Δικαστήριο της Ευρωπαϊκής Ένωσης τον Μάρτιο του 2020
αποφάσισε ότι όποιες θέσεις καλύπτουν πάγιες και διαρκείς
ανάγκες υποχρεωτικά πρέπει να έχουν συµβάσεις αορίστου χρό-
νου. Είστε υποχρεωµένοι να εφαρµόσετε αυτή την οδηγία. Την
ξέρατε πολύ πριν πάρετε την απόφαση για τους αναπληρωτές. 

Οπότε δεν µπορώ να σας δώσω συγχαρητήρια επειδή καλύ-
ψατε περισσότερα από τα παλιότερα κενά του οργανογράµµα-
τος του σχολείου, πάλι µε ωροµίσθιους και µάλιστα και µε
ολιγόµηνες συµβάσεις. Αυτό που µπορώ να σας πω είναι ότι
είστε υποχρεωµένοι να καλύψετε όλες τις ανάγκες µε µόνιµους
εργαζόµενους µε συµβάσεις αορίστου χρόνου και στη συνέχεια,
λόγω της συγκυρίας, είστε υποχρεωµένοι να διαιρέσετε τα τµή-
µατα σε τµήµατα δεκαπέντε µαθητών, ώστε να υπάρχει πραγµα-
τική προστασία. Τότε ναι, θα σας πω συγχαρητήρια που θα
προσλάβετε τους αναπληρωτές για τις έκτακτες ανάγκες, γιατί
γι’ αυτό χρειάζεστε τους αναπληρωτές. 

Το εντυπωσιακό όµως που θέλω επίσης να µου απαντήσετε -

και αν είναι εις γνώσιν σας- είναι πώς γίνεται αυτή τη στιγµή ο ει-
σαγγελέας, µε προφορική εντολή, να καλεί για τις καταλήψεις
των µαθητών που αντιδρούν σε αυτή την εγκατάλειψη των σχο-
λείων τους προέδρους των συλλόγων γονέων και κηδεµόνων στα
αστυνοµικά τµήµατα για να δώσουν εξηγήσεις κ.ο.κ., επειδή κά-
ποια από τα παιδιά κάνουν κατάληψη, διαµαρτυρόµενα για την
έκθεση της υγείας τους σε κίνδυνο και την εγκατάλειψη της παι-
δείας. Θέλω πραγµατικά το σχόλιό σας, αν το καταδικάζετε αυτό
που έγινε, γιατί είναι συγκλονιστικό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-

των): Κύριε Αρσένη, είστε µέλος του ελληνικού Κοινοβουλίου.
Δεν θα έπρεπε να ζητήσετε να σχολιάσω δικαστική κίνηση. Αντι-
λαµβάνεστε ότι υπάρχει διάκριση εξουσιών. Δεν θα αναµένατε
φαντάζοµαι να κάνω αυτή τη στιγµή σχόλιο για κάτι που κάνει ο
εισαγγελέας. Είστε µέλος του Κοινοβουλίου.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-

των): Ας επανέλθουµε στην ουσία του ερωτήµατος. 
Μιλήσατε για υποχρεώσεις. Εγώ, λοιπόν, θα ήθελα να επιση-

µάνω εδώ πέρα ότι όλοι έχουµε υποχρέωση να αναφέρουµε τα
γεγονότα. Στα γεγονότα, λοιπόν, θα αναφερθώ και όχι σε εντυ-
πώσεις οι οποίες δηµιουργούνται ή θα µπορούσαν να δηµιουρ-
γηθούν αν δεν υπήρχαν τα γεγονότα. Είναι, όµως, πεισµατάρικα
τα γεγονότα. Θα συνεχίσω σε αυτό. 

Δεν πήγε, λοιπόν, ο εκπαιδευτικός στο σχολείο. Έγινε το τεστ,
έγινε ιχνηλάτηση. Και για να απαντήσω γιατί έκλεισε το τµήµα,
να προχωρήσουµε στο τι έγινε στις 18 Σεπτεµβρίου. Εµφανί-
στηκε δεύτερο επιβεβαιωµένο κρούσµα κορωνοϊού στο εν λόγω
σχολείο, το οποίο αντιµετωπίστηκε πάλι κατά τα προβλεπόµενα
της ίδιας ηµέρας -ήταν 18 Σεπτεµβρίου- στο πρωτόκολλο του
ΕΟΔΥ και δυνάµει αυτού, αλλά και βάσει της σχετικής νοµοθε-
σίας που περάσαµε, τον ν.4722/2020 -σηµειώστε το, αν θέλετε,
για να το έχετε σε γνώση σας- βγήκε αυθηµερόν η υπ’ αριθµόν
18689 απόφαση του Διευθυντή Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης Γ’
Αθήνας. 

Εκεί ήµουν σήµερα και πράγµατι υπήρχαν κάποιες παραστά-
σεις διαµαρτυρίας, τις οποίες και άκουσα, γιατί είναι υποχρέωσή
µας να ακούµε ακριβώς αυτό το οποίο γίνεται στο πεδίο. Γι’ αυτό
πηγαίνω στις διευθύνσεις εκπαίδευσης, όχι για να ακούω µία, αν
θέλετε, εξωραϊσµένη εικόνα τού τι συµβαίνει στο πεδίο, να ξέρω
ακριβώς το τι συµβαίνει σε κάθε σχολείο. 

Ο Διευθυντής Δευτεροβάθµιας Γ’ Αθήνας εξέδωσε αυθηµερόν
αυτή την απόφαση και προέβη σε αναστολή λειτουργίας του τµή-
µατος για δεκατέσσερις ηµέρες. Είναι το Α3. Άρα υπήρχε δεύ-
τερη περίπτωση κρούσµατος και δεν συνδέεται µε την πρώτη.
Αυτή πλέον η απόφαση -το λέω προς ενηµέρωση και του ελληνι-
κού Κοινοβουλίου, γιατί δεν υποχρεωµένοι και όλοι να το παρα-
κολουθούν- πλέον γίνεται µε γνωµοδότηση της Διεύθυνσης
Δηµόσιας Υγείας και Κοινωνικής Μέριµνας του Δυτικού Τοµέα
Αθήνας, σε συνεργασία πάντα µε τους διευθυντές εκπαίδευσης.

Αργότερα την ίδια µέρα εντοπίστηκε και τρίτο κρούσµα, οπότε
εξεδόθη η υπ’ αριθµόν 18694 απόφαση Διεύθυνσης Δευτεροβάθ-
µιας Εκπαίδευσης Γ’ Αθήνας, πάλι µε τη σχετική γνωµοδότηση
της Διεύθυνσης Υγείας, για αναστολή της λειτουργίας της σχο-
λικής µονάδας για δεκατέσσερις ηµέρες κατά τα προβλεπόµενα. 

Επίσης, κατά τα προβλεπόµενα, έγινε και η ιχνηλάτηση από
τον ΕΟΔΥ, γιατί πολύ σωστά είπατε ότι είναι εξαιρετικά σηµαν-
τικό να γίνεται η ιχνηλάτηση, γιατί από εκεί µπορούµε να απο-
τρέψουµε και την περαιτέρω διασπορά. Για αυτό υπάρχουν
υπεύθυνοι COVID σε κάθε σχολείο, οι οποίοι πολλές φορές είναι
και οι ίδιοι οι διευθυντές, οι οποίοι καταγράφουν µε µεγάλη λε-
πτοµέρεια τις στενές επαφές του κάθε κρούσµατος, έτσι ώστε
να µπορεί να διευκολυνθεί η ιχνηλάτηση από τον ΕΟΔΥ.

Άρα για να καταλήξω, γιατί και η ώρα είναι προχωρηµένη και
είµαι σίγουρη ότι θέλουµε να φτάσουµε και σε ένα συµπέρασµα:
Έγιναν οι απολύτως προβλεπόµενες στα πρωτόκολλα του ΕΟΔΥ
και στον νόµο ενέργειες, κύριε Αρσένη, όπως γίνονται κάθε µέρα
-και σας διαβεβαιώ γι’ αυτό- όταν προκύπτουν κρούσµατα του
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ιού, χάρη στη σκληρή προσπάθεια που καταβάλλουν οι υπάλλη-
λοι τόσο των υγειονοµικών, όσο και των εκπαιδευτικών υπηρε-
σιών. Και σε αυτή την προσπάθεια, κύριε Αρσένη, είναι ελάχιστο
καθήκον, το οποίο νοµίζω έχουµε όλοι, να στηρίξουµε όσα κά-
νουν, αντί να ψάχνουµε αφορµές ή τουλάχιστον αν τις βρίσκουµε
να είναι βασισµένες πάνω σε πραγµατικά γεγονότα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κυρία

Υπουργέ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των
επίκαιρων ερωτήσεων.

Δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 23.44’ λύεται η συνεδρίαση για την προσεχή
Τετάρτη 30 Σεπτεµβρίου 2020 και ώρα 9:00’, µε αντικείµενο ερ-
γασιών του Σώµατος: κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επικαί-
ρων ερωτήσεων.

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΣΙΔ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ (ΑΠΟΓΕΥΜΑ) 2020 19069

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


